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روزنامه صبح ایران

)نوبت اول(
زمین  قانون   12 ماده  تشخیص  کمیسیون 
مورخ  شماره90-98ک  نظریه  موجب  به  شهری 
 119 قطعه  فرعی،   2982 98/02/23پلاک 
ازپلاکهای 378و1913الی 199  مفروز  تفکیکی، 
از  فرعی  9و2023الی2035و2573الی2578 
167 اصلی به مساحت 252 مترمربع، به نشانی 
ابتدای جاده ماهدشت، اراضی هوانیروز را موات  
تشخیص و اعلام نموده است. لذا به استناد مصوبه 
نظام  مصلحت  تشخیص  70/11/20مجمع  مورخ 
مراتب در دو نوبت و به فاصله 10 روز  به اطلاع 
مالک و صاحب سایر حقوق قانونی پلاک مطروحه 
می رساند تا در صورت اعتراض احتمالی به نظریه 
صادره مراتب اعتراض خود را ظرف مدت 3 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی به مراجع صالحه قضایی تقدیم 
دارند. بدیهی است در صورت اعتراض در مهلت 

مذکور این نظریه قطعی و لازم الاجرا است.

اعلان نظریه کمیسیون 
تشخیص ماده 12 قانون زمین شهری 

اداره کل راه و شهرسازی استان البرز

)نوبت اول(

زمین  قانون   12 ماده  تشخیص  کمیسیون 

شهری به موجب نظریه شماره 686-97ک مورخ 

97/12/8 پلاک 470 فرعی، قطعه 557 تفکیکی، 

مفروزی از پلاک 209 فرعی از 81 اصلی به مساحت  

1147/70مترمربع، به نشانی سعید آباد ساوجبلاغ 

را موات تشخیص و اعلام نموده است. لذا به استناد 

مصوبه مورخ 70/11/20مجمع تشخیص مصلحت 

نظام مراتب در دو نوبت و به فاصله 10 روز  به اطلاع 

مالک و صاحب سایر حقوق قانونی پلاک مطروحه 

می رساند تا در صورت اعتراض احتمالی به نظریه 

صادره مراتب اعتراض خود را ظرف مدت 3 ماه از 

تاریخ انتشار آگهی به مراجع صالحه قضایی تقدیم 

دارند. بدیهی است در صورت اعتراض در مهلت 

مذکور این نظریه قطعی و لازم الاجرا است.

آگهی اعلان نظریه کمیسیون 
تشخیص ماده 12 قانون زمین شهری 

اداره کل راه و شهرسازی استان البرز

آیا بخت بررسی پالرمو در مجمع باز می شود

مخالفان از چه می ترسند و موافقان از چه می گویند؟

مرتضی حاجی :

رفت و آمد های کابینه کمکی به دولت نمی کند 

واکنش معاون وزیر کشور به دستگیری برخی از اعضای شوراها

تخلفات زیاد باشد؛ شوراها منحل می شوند 

با افزایش اجاره بها وکاهش توان مستاجران صورت می گیرد

کوچ  طبقاتی
5
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بـا مجموعه حوادثی کـه در روزهای گذشـته از ادعاهای آمریکا 
تا موضـوع میانجی گری ژاپن و مورد حملـه قرارگرفتن دو نفتکش 
در دریـای عمـان اتفـاق افتاد، تحلیل شـرایط فعلی کمی دشـوار 
بـه نظر مـی رسـد.برخی معتقدنـد که شـرایط امروز دسـتخوش 
اقدامـات شـیطنت آمیـزی قـرار گرفتـه کـه از سـوی آمریـکا و 
متحدانـش مدیریت شـده و هدف اصلـی آن نیز تحت فشـار قرار 

دادن بیشـتر ایران بـرای قبول مذاکره اسـت...

رئیس جمهوری گفت: ایران به صورت یک طرفه نمی تواند تنها 
طرف متعهد به برجام باقی بماند و سایر کشورها نیز لازم است سهم 
خود را برای حفظ این توافق مهم بپردازند.حجت الاسلام و المسلمین 
»حسن روحانی« صبح  دیروز در پنجمین نشست سران کنفرانس 
تعامل و اعتمادسازی در آسیا )سیکا( که در شهر دوشنبه تاجیکستان 
برگزار شد، ضمن قدردانی از دولت تاجیکستان »امامعلی رحمان«، 

رئیس جمهور این کشور برای میزبانی این نشست و ...

امیر محبیان مطرح کرد 

ایران منافع خود را قربانی بازی 
کودکانه ترامپ نمی کند

دکتر روحانی در نشست سران کنفرانس تعامل و اعتمادسازی در آسیا:

ایران نمی تواند تنها طرف 
متعهد به برجام باقی بماند

7 7

عکس: حسین مرصادی

8

فرمانده انتظامی شهرستان قم از انهدام باند سارقان حرفه ای منازل فصلی و روستایی بخش 
پاسگاه های انتظامی " کهک و قلعه چم" خبر داد.  سرهنگ" مراد حسین جعفریان اظهار داشت: در 
پی وقوع چندین فقره سرقت از منازل فصلی روستاهای بخش کهک و قلعه چم فرماندهی انتظامی 
شهرستان قم، موضوع در دستور کار ماموران قرار گرفت.وی افزود: ماموران با انجام گشت زنی در 
سطح حوزه استحفاظی به یک دستگاه خودروی وانت با 3 نفر سرنشین در یکی از روستاهای بخش 
کهک، مشکوک و ضمن توقیف خودرو، متهمان را برای انجام تحقیقات بیشتر به پاسگاه منتقل 
کردند.سرهنگ جعفریان ادامه داد: در بازدید بعمل آمده از خودرو یک عدد مدارک تاکسیرانی به 
هویت معلوم و یک عدد باطری خودروی سنگین کشف شد. وی اضافه کرد: ماموران در بررسی های 

صورت گرفته ضمن شناسایی منزل متهمان ، پی بردند هر 3 نفر متهم از سابقه داران ...

رییس سازمان برنامه وبودجه قم با اشاره به بررسی و تصویب توزیع اعتبارات هزینه ای و 
تملکی سال 98 استان بیان کرد: پروژه هایی که پیشرفت فیزیکی بالای 80 درصد داشته باشند 
در اولویت بهره برداری و اتمام قرار خواهد گرفت. محمود نوربخش عصر شنبه در دومین جلسه 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان در سالن امام جواد )ع( استانداری افزود: قم ازنظر توزیع 
اعتبارات هزینه ای از تمام استان های کشور یک گام جلوتر بوده و اقدام های لازم انجام گرفته 
است.وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به آئین نامه جدید شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان مصوب هیئت وزیران، گفت: 11 کارگروه سابق شورای برنامه ریزی استان در 4 کارگروه 
تخصصی تجمیع شده است.وی با بیان اهداف مهم از ادغام کارگروه های یازده گانه اضافه کرد: 

هدف اصلی از ادغام کارگروه های سابق، بهبود روند توسعه استان است...

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

انهدام باند سارقان حرفه ای 
منازل فصلی و روستایی 

رییس سازمان برنامه وبودجه قم:

طرح های بالای ۸0 درصد پیشرفت 
تکمیل می شوند
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قانون انتخابات
 کارآمد نیست

سخنگوی شورای نگهبان :

رئیس کمیته ملی المپیک:

 حضور زنان در ورزشگاه ها 
چالشی ایجاد نمی کند 

تغییر ساعت کاری ادارات قم از اول تیرماه 
2

رئیس کمیته ملی المپیک گفت: زنان ما ثابت کردند 
که هر زمان در ورزشگاه ها برای دیدن فوتبال حضور پیدا 
کردند بخاطر رعایت فضائل اخلاقی چالشی ایجاد نشده 
است.  سید رضا صالحی امیری در مراسم تجیل از دختران 
قهرمان دانشگاه الزهرا اظهار کرد: اگر ما بخواهیم در مسیر 

توسعه حرکت کنیم بی شک بدون حضور زنان نمی توانیم 
به قله توسعه دست پیدا کنیم. زنان پرچمدار این توسعه 
هستند. بدون حضور آنها ما نمی توانیم پیشرفتی داشته 
باشیم. من باور دارم زنان ما در تمام رشته های ورزشی در 

سطح آسیا، المپیک و جوانان و رویدادهای ...

 افت 40درصدی معاملات که باعث شده بازار مسکن به خواب بهاری فرو برود، با آغاز تب و تاب در بازار اجاره همراه شده 
است. اندکی مانده به فصل جابه جایی با پیش بینی افزایش بیش از 30درصدی اجاره بها در سال جاری، کارشناسان می گویند 
باید منتظر کوچ اجباری مستاجرانی باشیم که توان اقتصادی آنها طی سال های گذشته به شدت کاهش یافته است. به عبارتی، 
جهش اجاره بها در آپارتمان های لوکس، نوساز و بزرگ شمال شهر تهران، درنهایت ساکنان آنها را مجبور خواهد ساخت به 
مناطق میانی شهر کوچ کنند. اجاره نشینان مرکز شهر به مناطق جنوبی و آنهایی که در نقاط پایین شهر هستند ناچار به 

 انتخابات 88، انتخابات سالمی بودمهاجرت به حاشیه شهر خواهند بود...
 آماده برگزاری انتخابات الکترونیکی هستیم
 »افترا زدن ها« در بررسی صلاحیت ها تأثیر می گذارد

روابط عمومی مخابرات منطقه قم

وزیر ارتباطات، فناوری و اطلاعات درباره اقدام های 
ایران مقابل تهدیدهای دشمن در فضای مجازی گفت: 
احتمالی  فشارهای  مقابل  در  لازم  های  بینی  پیش 
اتخاذ شده  اقتصاد فضای مجازی،  دشمن در عرصه 

است. 
محمد جواد آذری جهرمی روز شنبه در حاشیه 
در جمع  البرز  پیام  اقتصادی  ویژه  منطقه  از  بازدید 
خبرنگاران درباره فیلترینگ با اشاره به هزینه های این 
اقدام در کشور گفت: به هر حال سیستم قضائی و 
امنیتی کشور در آن مقطع به این جمع بندی رسیدند 
که برخودی باید با این پیام رسان صورت گیرد و دولت 

نیز استدلال هایی داشت.
افسار  و  عوارضی  اینکه  در  کرد:  تصریح  وی 
اما  نداشت  کسی شک  دارد  وجود  گسیختگی هایی 
اختلاف در راه حل بود.آذری جهرمی با اشاره به فعالیت 
برنامه هایی مانند مسیریاب خارجی در کشور وابسته به 
رژیم اشغالگر گفت: بدون اینکه برخورد سلبی با اینها 
صورت گیرد شرکت های داخلی در این رابطه فعال و 
از ظرفیت داخلی در این زمینه استفاده شد و امروز در 
مسیریابی شأن در عرصه رقابتی و فشرده این مسیریاب 

خارجی در حال خارج شدن از عرصه است.
وی ادامه داد: این مسائل راه حل دارد و نیازمند صبر 

و حوصله است. ما حرفمان را در آن مقطع زدیم و به 
شدت در این مساله صحبت شد و جمع بندی در آن 
مقطع این بود که فیلترینگ صورت گیرد. همه باید به 
قانون احترام گذاشته و قانون فصل الخطاب ماست.وی 
تصریح کرد: همه پیش بینی هایی که می شد انجام شد 
اما برخی آقایان دوست ندارند بگویند اینها درست بوده 
است و می خواهند بگویند که در اجرای موضوع های 
مرتبط درست عمل نشده است.آذری جهرمی افزود: 
این موضوع نباید فضای دو قطبی در کشور ایجاد کند 
باید بپذیریم که فضای مجازی در کشور نیازمند رعایت 

الزامات حاکمیتی است.

وزیر ارتباطات، فناوری و اطلاعات :

فضای مجازی نیازمند رعایت الزامات حاکمیتی است

دبیرکل جمعیت مبارزه با دخانیات 
گفت: روزانه ٢٠ میلیارد تومان و سالی 
١٠٠ هزار میلیارد تومان خرج سیگار 
می شود و بزرگترین خطر ابتلا به فشار 
خون بالا، مصرف دخانیات است و خطر 
سکته قلبی تا ٢ برابر با مصرف دخانیات 

افزایش پیدا می کند. 
شنبه  روز  مسجدی  رضا  محمد 
بدون  ملی  هفته  خبری  نشست  در 
دخانیات که در وزارت بهداشت برگزار 
شد، افزود: یک صنعت مثال بزنید که 
آن ٢  کارخانجات  سال،  عرض ۸  در 
برابر شده باشد. در سال ۹۴، تعداد ۹ 
کارخانه تولید سیگار داشتیم و در سال 

کارخانه  به ١۷  کارخانجات  این   ،۹۶
تنها صنعتی که  ادامه داد:  رسید.وی 
تولید آن ٢ برابر شده، سیگار و توتون 
بوده است. زیرا با افزایش تولید، سود 
تولیدکنندگان  نصیب  نیز  بیشتری 
می شود. سود تولید نیز حاصل مصرف 
بیشتر است. به طوری که مصرف قلیان 
در دختران چند برابر شده و نوجوانان 
مصرف  سیگار  گذشته،  از  بیش  نیز 
می کنند. قانون و آیین نامه برای مبارزه 
با دخانیات زیاد داریم، اما هیچکدام از 
قوانین در اصناف و وزارت صمت اجرا 

نمی شود.
دبیرکل جمعیت مبارزه با دخانیات 

کشور بیان کرد: وزارت ارشاد جزو ستاد 
با دخانیات  مبارزه  و  کنترل  کشوری 
در  ارشاد  وزیر  حضور  عدم  از  است. 
تاکنون،   ۸۵ سال  از  ستاد  جلسات 
گلایه داریم. وزارت ارشاد مجوز تولید 
فیلم های سینمایی و سریال ها را صادر 
سینمایی  معاون  قبل،  سال  می کند. 
 ۹۷ سال  از  کرد  اعلام  ارشاد  وزارت 
مجوز تولید هیچ فرآورده سینمایی و 
نخواهیم داد که صحنه  را  تلویزیونی 
اما  باشد،  داشته  دخانیات  استعمال 
و  سینمایی  فیلم های  در  همچنان 
سریال های شبکه خانگی تبلیغ سیگار 
ما  صداوسیمای  می گیرد.  صورت 

با دخانیات قوی عمل  مبارزه  نیز در 
نکرده است. مسجدی اظهار داشت: از 
کنوانسیون  و  معاهده  عضو  سال ۸۵ 
که  هستیم  دخانیات  کنترل  جهانی 
است  هسته ای  انرژی  معاهده  مانند 
جهانی  مسئولان  مداوم  صورت  به  و 
پیروی از کنوانسیون را در ایران بررسی 
می کنند و امسال بدترین نمره مالیات 
ایران دادند و  به سیگار در دنیا را به 
بر طبق این کنوانسیون به اندازه ۷٠ 
درصد قیمت خرده فروشی هر پاکت 
سیگار باید مالیات اخذ شود؛ در حالی 
عملکرد  زمینه  این  در  متاسفانه  که 

خوبی نداریم.

دبیرکل جمعیت مبارزه با دخانیات:

روزانه 20 میلیارد تومان خرج سیگار می شود
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ضرورت صرفه جویی ارزی 
صرفه جویی ارزی از الزامات دوره جنگ اقتصادی است. 
در این دوره لازم است مصارف ارزی به حداقل خود کاهش 
یابد .حالا باید دید کاهش مصارف ارزی با توجه به چه 
مواردی اتفاق خواهد افتاد؟در ایران جا افتاده که صرفه 

جویی ارزی باید از ساده ترین راه ممکن اتفاق بیفتد. در حال حاضر تا از ارز صحبت می 
کنیم برخی بحران ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی برای تامین کالاهای اساسی و دارو را پیش 
می کشند و خواستار حذف آن هستند؛ حال آن که در عمل اگر نظارت کافی باشد، این 
منابع برای غذای و داروی مردم فرودست کشور هزینه می شود، همان بخشی که هیچ 
نقشی در ایجاد مشکلات و تصمیم گیری های غلط نداشتند. در مقابل کالاهای لوکس 
متعددی که با ارز نیمایی یا آزاد تهیه می شوند از نظرها دور مانده است.این طور گفته 
می شود که اکنون فصل نقل و انتقال تیم های فوتبال ایران است و هر روز خبر جذب 
یک مربی یا بازیکن خارجی به گوش می رسد. چندی پیش نیز برای تیم ملی پس از 
چند سال همکاری با مربی پرتغالی، یک مربی خارجی دیگر جذب شد. شخصا در رابطه 
با مسائل فنی فوتبال به دلیل بی اطلاعی، نظری ندارم اما می توان حدس زد از نظر فنی 
مربیانی که از کشورهای صاحب فوتبال می آیند، از نظر فنی شرایط بهتری از مربیان 
ایرانی دارند. در این مورد بحثی نمی توان داشت اما مساله این جا است که چه قیمتی 
برای افزایش بازدهی در تیم های فوتبال خود می پردازیم؟کسی نمی تواند کیفیت بالاتر 
مربیان خارجی را نسبت به مربیان داخلی کتمان کند اما در مابقی کالاها نیز می تواند 
باشد؛ از خودرو تا کروات کیفیت خارجی ها بالاتر است ولی هنگامی که مساله نان در 
کشور مطرح است، نباید تردیدی به خود راه داد که اولویت باید سفره فرودستان باشد.

به عنوان مثال می توان همین مساله را در مورد خودروهای خارجی نیز مطرح کرد؛ بنز، 
ب ام و، مازراتی، فراری، لامبورگینی و... قطعا ماشین های بهتری از تولیدات داخلی ایران 
هستند ولی نمی توان به صرف همین نکته منابع کشور را خرج واردات این کالاها کرد زیرا 
در شرایطی که کشور با افزایش خط فقر و گرفتاری مردم رو به رو است و حتی در ماههای 
آینده احتمالا پدیده گرسنگی در کشور گسترده تر از همیشه خواهد شد، دلار نفتی خود 
را نباید برای کالاهایی صرف کرد که فقط عده ای می توانند از آن بهره مند شوند. آن هم 
افرادی که در بحران اخیر نه تنها به مشکلی دچار نشدند بلکه بر میزان دارایی های نجومی 
آنها افزود. احتمالا اقتصاد فوتبال از کل اقتصاد کشور سهم چندانی ندارد و هزینه ای که 
صرف این مربیان و بازیکنان می شود نباید بیش از ۱۰، ۲۰ میلیون دلار در سال باشد 
ولی این را می توان به عنوان نمونه ای از هزینه هایی مدنظر داشت که در سخت ترین 
روزها صرف می شود. آیا نهاد متولی این قبیل اقدامات و وزارت ورزش با خود اندیشیده 
اند این پول ها با چه مشکلاتی تهیه می شوند و به چه راحتی هدر می روند؟ دونالد ترامپ 
عزم خود را برای فشار حداکثری بر ایران جزم کرده و در ایران نیز همچنان در بر همان 
پاشنه پیشین می گذرد. صرف کیفیت بالاتر توجیه کننده هزینه کردن منابع ارزی نمی 
شود. این در شرایطی است که کارگران و کارکنان هر روز با تضعیف معیشت و قدرت 
خرید دست و پنجه نرم می کنند و هر روز تامین هزینه های اولیه سخت تر از قبل است 
و به نظر می رسد باز هم دولت قصد دارد راحت ترین کار را انجام دهد، یعنی ارز کالاهای 
اساسی را حذف کند. کاش به جای هزینه هایی که برای »دیوانگی« پرداخت می شود 

نیز وسواس داشتند ولی...
* استاد بازنشسته دانشگاه علامه طباطبایی

مواظب باشیم آمریکایی ها 
از ما »بُل« نگیرند 

هم زمان با حضور نخست وزیر ژاپن در ایران و دیدار 
با مقامات عالی رتبه جمهوری اسلامی، در دریای عمان به 
دو نفتکش حمله شد.این حمله بهانه ای به دست آمریکا، 

عربستان و انگلستان داد تا ایران را مقصر جلوه دهند و از جهانیان بخواهند، ایران را به 
عنوان کشوری متخاصم و طرفدار جنگ معرفی و محکوم کنند.در همین رابطه سرپرست 
وزارت دفاع آمریکا گفت:» من، بولتون و پومپئو به دنبال ایجاد اجماع جهانی در مورد 
مسئله حمله به نفتکش ها هستیم.«آنطور که از شواهد پیداست بعد از دست رد رهبر 
انقلاب آیت الله خامنه ای به درخواست ترامپ، آمریکا و متحدانش به دنبال قرار دادن 
ایران در گوشه رینگ هستند.آمریکا می خواهد بازهم پای ایران را به شورای امنیت 
سازمان ملل باز کند و دست های ایران را ببندند. رفتن به شورای امنیت یعنی تکرار 
داستان های قبل از سال 9۲ برای ایران.در قبال این رفتار آمریکا، عربستان و انگلستان باید 
چه کرد؟اول: گسترش فعالیت های دیپلماتیک ایران. شخص رییس جمهور و دستگاه 
دیپلماسی کشور به مدیریت ظریف، باید گفت وگوهای خود را با سران کشورها آغاز کرده 
و مهره های خود را در شطرنج دیپلماسی حرکت دهند. آنها نباید اجازه دهند، ترامپ و 
دوستانش در این بازی دست بالا را داشته باشند.ما همانطور که در برجام نشان دادیم 
طرفدار مذاکره و گفت وگو هستیم الان هم باید به جهان ثابت کنیم ما طرفدار صلح 
هستیم و نه جنگ. متاسفانه برخی از کشورهای همسایه ایران، به شدت دنبال خراب 
کردن چهره جمهوری اسلامی نزد جهانیان هستند و باید حسابی مراقب رفتارهای آنها 
باشیم.امروز عربستان، امارات و اسرائیل، تبدیل به هیزم هایی شده اند که آتش اختلاف 
میان ایران و آمریکا را شعله ور تر می کنند و دوست دارند کار به جایی برسد که هیچ 
آتش نشانی توانایی خاموش کردن این آتش را نداشته باشد.دوم: در داخل باید مواظب 
کلماتی که به کار می بریم باشیم. طرف مقابل نباید از برخی سخنرانی ها و یا تیترها "بُل" 
بگیرد و از آن علیه کشور استفاده کند.متاسفانه برخی بدون توجه به منافع کشور به دنبال 
منافع سیاسی خود هستند  و هر کاری می کنند تا رییس جمهور دستان خود را بالا 
ببرد و دولت را به آنها دهد.تمام رفتارها و حرف ها در ایران توسط آمریکا  رصد می شود 
و کافی است صدایی همسو با اهداف آنها از ایران بلند شود تا آن را بر سر چوب کنند و 
صدای وامظلوم شان گوش فلک را کر کند.ایران الان با شطرنج باز ماهری روبرو نیست بلکه 
با بازیکنی روبرو است که فکر می کند، اسب و فیل شطرنج هرکاری که دلشان بخواهد 
می توانند انجام دهند بدون اینکه به قوانین بازی توجه کند. پس بهتر است به دست چنین 
آدمی گزک ندهیم.با تدیر و عقلانیت و البته گرفتن جلوی برخی زبان ها می شود از این 

خان جدید عبور کرد و جلوی نشستن تیرهای رقبا به هدف را گرفت.

امید بازگشت به توافق بین المللی برجام؟
سعید محمدی

با انتخاب ترامپ به عنوان رئیس جمهوری آمریکا او از همان ابتدا از موضع برتری 
طلبی و ابتکار روش های زورگویانه و مبتنی بر قانون جنگل، بسیاری از تعهدات این 
کشور در قبال جامعه بین المللی را یکی از پس از دیگری نقض کرد. در این رویکرد حتی 
نزدیکترین شرکای آمریکا، بنحوی از انحاء مورد تعرض بی رحمانه سیاسی، اقتصادی و 
حقوقی قرار گرفتند و بسیاری دیگر از کشورها از جمله کشورهای عربی - اسلامی هم از 
این روند مصون نماندند.در مورد ایران که رابطه ای با آمریکا ندارد، رویکرد خصمانه تری 
به کار گرفته شد؛ خروج از برجام، زورگویی و تهدید نظامی، اعمال تحریم های ظالمانه، 
نقض قوانین و مقررات بین المللی، تروریستی اعلام کردن نیروی رسمی نظامی کشور و 
… به طور خاص ترامپ بدون هیچ گونه منطق حقوقی به بهانه اینکه برجام مورد رضایت 
وی نمی باشد، از آن خارج شد.توافق بین المللی که مورد تأیید شورای امنیت سازمان ملل 
بود و پس از دوازده سال گفت وگو و نشست های طولانی ایران و ۱+۵ حاصل گردیده 
بود. پس از نقض این توافق، ترامپ خواهان گفت وگو با ایران و رسیدن به توافق جدید 
شد. درخواست گفت وگو در حالی صورت گرفت که برجام امکان دیدار و گفتگوی منظم 
میان مقامات ایران با دیگر اعضای این توافق، از جمله مقامات دولت آمریکا را میسر 
ساخته بود و در این چارچوب حتی آقای تیلرسون اولین وزیر خارجه دولت ترامپ »در 
نشست برجامی« که دکتر ظریف وزیر خارجه کشورمان نیز مشارکت داشت، حاضر بود.

راجع به بروز حوادث پس از انتخابات آمریکا و هویت تصمیم سازان اصلی صحنه کنونی، 
تحلیل های مختلفی مطرح است از جمله: طرح عامل روسی در تعیین منتخب انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا و یا نقش آفرینی عوامل دولت پنهان و صحنه گردانان ذی نفوذ 
در آمریکا که برخلاف میل اکثریت اعضای حزب جمهوری خواه برای پیروزی ترامپ با 
هدف پیشبرد سیاست های خاص چون، تأمین منافع صهیونیست ها و باندهای مافیایی 
فروش سلاح نقش آفرینی نموده اند. البته برخی هم بر این باورند که ترامپ فردی کاسب 
کار، اهل معامله و دارای شخصیتی خاص می باشد که در جهت خود نمایی در صحنه 
قدرت از اتخاذ تصمیمات فرا قانونی و خارق العاده ابایی ندارد.به هر ترتیب ترامپ در مورد 
برجام دچار خطای محاسباتی شد، چرا که او ارزیابی دقیقی از واکنش ایران و تحولات 
بین المللی نداشت. ایران از برجام خارج نشد و پایبندی کامل خود را به مقررات و قوانین 
بین المللی حفظ کرد. بعلاوه ایران به عنوان عضو همکار و شریک مؤثر جامعه بین الملل، 
در مسیر برقراری امنیت و حل و فصل بحران های بزرگ منطقه ای از جمله در سوریه، 
عراق، یمن و افغانستان عمل نمود و شراکت، تعامل و همکاری قابل تقدیری از خود نشان 
داد که از چشم جهان پنهان نیست.در جمع بندی کلی باید گفت که ترامپ از فضای برد- 
برد برجام کنار رفته و به یک بازنده تبدیل شده است. در مقابل، رفتار ایران با سعه صدر و 
صبر استراتژیک بوده و راه بازگشت ترامپ و احیای تعهدات آمریکا در قالب برجام را نبسته 
است.  امید است دستاورد این رفتار و منش منطقی ایران، بازگشت آمریکا به مسیر توافق 
بین المللی برجام و تداوم روند برد- برد و ادامه مسیر گفت وگو، تعامل و همکاری باشد. با 
اینکه مقامات کشورمان در حال حاضر مذاکره با آمریکا را بی فایده می دانند، ولی بازگشت 
آن کشور به برجام، لغو تحریم های ظالمانه علیه ایران و اجرای تعهدات بین المللی آن 

کشور، می تواند مسیر گفتگو را هموار کند.

واکنش معاون وزیر کشور به دستگیری برخی از اعضای شوراها

تخلفات زیاد باشد؛ شوراها منحل می شوند 
 معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور به تخلفات و دستگیری 

برخی از اعضای شوراها و دهیاری ها واکنش نشان داد. 
مهدی جمالی نژاد درباره تخلفات و دستگیری برخی از اعضای شورای شهر ها و 
دهیاری ها از جمله دستگیری چند تن از اعضای شورای شهر بیله سوار در روزهای اخیر 
گفت: تعداد کل اعضای شوراهای اسلامی شهر و روستا ۱۲۵99۲ است که از این تعداد 
٦٧۲٧ نفر را  شوراهای اسلامی شهر و ۱۱9۲٦۵ را شوراهای اسلامی روستا تشکیل 
می دهند. با توجه به مسئولیت های قانونی شوراها و حدود اختیارات و وظایف آنها میزان 
تخلفات اعضای شورای شهر ها به نسبت تعداد اعضای شوراهای شهرها و روستاها با توجه 
به نظارت هایی که صورت می گیرد، بسیار کم است. جمالی نژاد درباره چرایی وقوع این 
تخلفات از سوی برخی از اعضای شورای شهرها و دهیاری ها تصریح کرد: جنس شورا، 
شهرداری، دهیاری و نهادهای وابسته به آن از جنس نهادهای غیردولتی عمومی اند و 
اعضای آن منتخب مردم هستند. به هر حال ممکن است در برخی نقاط تخلفاتی را 
مشاهده کنیم، اما باید با نظارت های بیشتر این تخلفات را به حداقل برسانیم.وی ادامه 
داد: بخش عمده ای از تخلفات شوراهای روستا و دهیاری ها به دلیل عدم آشنایی کامل 
با قوانین و مقررات بوده و نمی توان آنها را تخلفات عمدی دانست. در این زمینه می توان 
با آموزش و توانمندسازی نهادهای محلی تا حد زیادی میزان تخلفات را کاهش داد. از 
همین رو در این زمینه آموزش دهیاری ها و شوراهای اسلامی روستاها به صورت همگام 
در وزارت کشور مبتنی بر آموزش های شغلی برنامه ریزی و در سال جاری اجرایی می شود.

رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور درباره چگونگی برخورد با نمایندگان 
مختلف در شوراها گفت: چنانچه تخلفی از سوی اعضای شورایاری ها صورت بگیرد، هیات 
رسیدگی به تخلفات شوراها در شهرستان و استان ها تشکیل می شود و در مواردی که 
اعضای شورا تخلفی را انجام می دهند، در این هیات ها بررسی می شود و به تناسب تخلف 
برای چند ماه از حضور در شورا خلع شده و یا برای دوره های آتی نیز آنها را از ثبت نام منع 
می کنند.وی ادامه داد: در وزارت کشور نیز هیات مرکزی حل اختلاف با عضویت اعضای 
مندرج در قانون شوراها تشکیل شده است که به تخلفات شوراهای اسلامی که محل 
اختلاف در هیات های شهرستانی و استانی است به این هیات ارسال می شود و در آنجا 
به این تخلفات نیز رسیدگی می شود. چنانچه تخلفات شوراها زیاد باشد، حسب قوانین 
موجود شوراها به سمت انحلال نیز می روند.جمالی نژاد همچنین وجود هیات های تطبیق 
مصوبات شوراها را سازو کاری نظارتی برای هدایت و نظارت جدی بر شوراها عنوان کرد.

وی در بخش دیگری از صحبت هایش در خصوص ساز و کار نظارت بر تخلفات دهیاری ها 
نیز افزود: بر اساس آیین نامه استخدامی دهیاری ها، آن دسته از تخلفات دهیاری ها که در 
چارچوب قانون کار نباشد، از سوی هیات های رسیدگی به تخلفات استانداری ها مورد 

بررسی و رسیدگی قرار می گیرد.

محمودمیرلوحی: 

برای مبارزه با فساد به تمام قوانین
 این حوزه توجه شود

یک فعال سیاسی گفت: قوانین مربوط به پولشویی درآمدها و امثال آن یک مجموعه 
است که زودتر باید به همه آنها سامان دهیم. حذف معاملات و مزایده ها و مناقصات 
دولتی، قانون منع مداخله دولت، تعارض منافع و امثال ان ها باید اجرایی و برای آنها کار 

گسترده ای انجام شود.
محمود میرلوحی در گفت و گو با ایسنا، در ارتباط با ابلاغ اجرای قانون رسیدگی به 
دارایی های مقامات و مسئولان از سوی رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: قانون اساسی ما 
این موضوع را از اول یعنی در همان سال ۱۳۵۸ پیش بینی کرده بود. در آن سال ها ایران 
جزو معدود کشورهایی بود که خود را ملزم به انجام دادن این قانون کرد. حالا اینکه چرا 
در این سال ها اجرایی نشد یک بحث جداگانه است.وی ادامه داد: در دنیای امروز شرایط 
خیلی حساس تر شده تا آنجایی که در بعضی کشورها گفته می شود از قتل می شود فرار 
کرد اما از مالیات نه.میرلوحی افزود: در آمریکا دو بحث درباره ترامپ وجود دارد، یکی 
مداخله روسیه در انتخابات و یکی دیگر فرار مالیاتی او. در کشورهای اروپایی هم برای 
مهم ترین سیاستمدارانشان این موضوع مطرح می شود. در واقع امروز در سراسر جهان 
حساسیت های گسترده ای درباره این موضوع ایجاد شده است. حتی الان نتانیاهو در باب 
همین مسئله دارد محاکمه می شود.وی با اشاره به قوانین داخلی ایران برای جلوگیری از 
ایجاد فساد خاطر نشان کرد: در ایران به نظر می آید که متأسفانه بحث دارایی ها، مالیات و 
اصل ۴9 خوب اجرایی نشده است که یک مرتبه کسی ۳ هزار میلیاد را اختلاس می کند. 
اما برای کشوری چون ما که می خواهد اقتصاد مستقل و آزاد داشته باشد اجرایی شدن 
این قوانین الزامی است.این فعال سیاسی گفت: بحث لوایح چهارگانه هم در همین راستا 
است. به طوری کلی باید گفت اقدامات اخیر قوا برای مبارزه با فساد خوب است اما در 
مرحله اجرایی شدن کامل نیست. همین الان در برخی کشورها ۵ هزار دلار حواله شده 

در سیستم ثبت و قابل پیگیری است اما در ایران این امکانات مهیا نیست.

 ولادمیر پوتین :

همه باید به اجرای برجام پایبندی باشند
رئیس جمهور روسیه در یک سخنرانی با اشاره به اینکه خروج آمریکا از برجام بر 
معاهده منع گسترش تسلیحات تاثیر گذاشت گفت: همه طرف های برجام باید به 
پایبندی خود تداوم دهند.ولادمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه دیروز سخنرانی خود در 
نشست تعامل و اعتمادسازی در آسیا که در شهر دوشنبه پایتخت تاجیکستان برگزار شد 
گفت: همه کشورهای عضو برجام باید به پایبندی خود به این توافق ادامه دهند، همه 
کشورها نسبت به توافق هسته ای نگران هستند.وی افزود: خروج آمریکا از برجام بطور 
عملی بر معاهده منع گسترش تسلیحات تأثیر منفی گذاشت این درحالی است که امضا 
و اجرای برجام بر اجرای این معاهده تأثیر مثبت داشت.پوتین در ادامه خواستار مبارزه 
با تروریسم، کشف گروهک های تروریستی و نابودی آنها و همچنین ممانعت از رسیدن 
سلاح کشتار جمعی و شیمیایی به دست تروریست ها شد.وی تاکید کرد که برای حل 
و فصل نگرانی های بین المللی هیچ راهی جز اجرای کامل برجام نیست.رئیس جمهور 
روسیه در ادامه در رابطه با بحران سوریه نیز گفت: همکاری میان روسیه، ایران و ترکیه به 

حل مشکلات موجود در سوریه کمک می کند.

رئیس کمیته ملی المپیک:

 حضور زنان در ورزشگاه ها 
چالشی ایجاد نمی کند 

رئیس کمیته ملی المپیک گفت: زنان ما ثابت کردند که هر زمان در ورزشگاه ها برای 
دیدن فوتبال حضور پیدا کردند بخاطر رعایت فضائل اخلاقی چالشی ایجاد نشده است. 

 سید رضا صالحی امیری در مراسم تجیل از دختران قهرمان دانشگاه الزهرا اظهار کرد: 
اگر ما بخواهیم در مسیر توسعه حرکت کنیم بی شک بدون حضور زنان نمی توانیم به قله 
توسعه دست پیدا کنیم. زنان پرچمدار این توسعه هستند. بدون حضور آنها ما نمی توانیم 
پیشرفتی داشته باشیم. من باور دارم زنان ما در تمام رشته های ورزشی در سطح آسیا، 
المپیک و جوانان و رویدادهای جهانی باید حضور داشته باشند تا ما بتوانیم افتخارات 
خوبی را کسب کنیم.رئیس کمیته ملی المپیک خاطر نشان کرد: ما برأی این که بتوانیم 
با سرعت از لحاظ کمی و کیفی در سطح ورزش به نقطه تساوی برسیم باید تعداد زنان 
مدار آور ما در مسابقات آسیایی جهانی و المپیک حضور داشته باشند دیگر با سخنرانی و 
شعار نمی توانیم به دنیا ثابت کنیم که در ایران تبعیض جنسیتی وجود ندارد باید با عمل 
این مساله را ثابت کنیم و نشان دهیم که زنان ما همپای مردان می توانند در مسابقات 
آسیایی جهانی و المپیک خوب بدرخشند و افتخار آفرینی کنند. ما باید نگاه تبعیض 
جنسیتی را یک سرزمین دور کنیم تا به جهانیان نشان دهیم که زنان ما در تمام عرصه ها 

می توانند افتخار آفرین باشند.

رئیس عقیدتی سیاسی نهاجا:

ایران تسلیم صحنه سازی های
 آمریکا نخواهد شد

 رئیس اداره عقیدتی سیاسی نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران )نهاجا( 
گفت: صلابت رهبری معظم انقلاب در پاسخ به پیغام آمریکایی ها برای توافق مجدد، 
نشان داد که جمهوری اسلامی ایران تسلیم صحنه سازی های ایالات متحده آمریکا 
نخواهد شد. حجت السلام و المسلمین »سید احمد قاضی« در نشست ارتقای علمی 
اساتید اداره عقیدتی سیاسی و یکان های تابعه و همچنین طرح بصیرت خانواده های 
کارکنان نیروی هوایی ارتش که در شهر مقدس قم برگزار شد، گفت: در اهمیت علم و 
دانش اندوزی در دین مبین اسلام، همین بس، که کمتر مقوله ای تا بدین حد به فراگیری 
آن به هر نحو ممکن، اصرار و تاکید شده است.وی در ادامه با اشاره به کرامت مقام معلم 
و جایگاه اساتید، بیان کرد: مقام علم و علم آموزی با هیچ چیز دیگری قابل قیاس و 
ارزیابی نیست و از همین رو بود که امام راحل عظیم الشأن نیز وظیفه خطیر آموزگاری 
را هم سنگ پیامبری دانسته و فرمودند: »معلمی شغل انبیاست«.حجت الاسلام قاضی 
پیشرفت کشورها و قدرتمندی در سطح بین الملل را منوط به پیشتازی در علوم مختلف 
دانست و خاطر نشان کرد: در دنیای امروز مهمترین مؤلفه قدرت، پیشرفت های علمی 
کشورهاست و از همین رو است که تمرکز دشمنان ایران بر توقف علمی نظام اسلامی در 

زمینه های مختلف، بالاخص فناوری هسته ای، معطوف شده است.

رئیس مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عملکرد فرانسه 
در حفظ برجام تاکید کرد: مکانیزم اینستکس روی کاغذ 

مانده است. 
به گزارش خانه ملت، علی لاریجانی دیروز در دیدار با 
دوسارنز رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس فرانسه 
با تاکید بر اهمیت روابط اقتصادی با کشور فرانسه، گفت: 
کشور فرانسه به خوبی می تواند در منطقه نقش آفرینی کند.

لاریجانی ادامه داد: با وجود مذاکرات متعددی که وجود 
داشت اما وعده رئیس جمهوری فرانسه به رئیس جمهوری 
ایران برای حفظ برجام محقق نشد، در واقع باید گفت 

مکانیزم اینستکس روی کاغذ مانده است.
وی با اشاره به همکاری فرانسوی ها در کاشان، بیان 

داشت: در شرایطی که روابط بین بانکی فراهم نیست 
چگونه می توان فعالیت اقتصادی بین شرکت های دو کشور 
ایجاد کرد، شرکت توتال اولین شرکت فرانسوی بود که بعد 
از خروج ترامپ از برجام ایران را ترک کرد.لاریجانی تاکید 
کرد: نمایندگان مجلس دو کشور می توانند نقش مهمی در 
تصمیم گیری ها ایفا کنند.ماریل دو سارنز رئیس کمیسیون 
سیاست خارجی مجلس فرانسه در این دیدار گفت: روابط و 
گفت وگوی پارلمانی اهمیت وافری دارد چرا که نمایندگان 
دو کشور می تواند در شرایط سخت، نقش مؤثری ایفا کنند، 

از این رو روابط دو جانبه را بسیار مهم می دانیم.
وی بیان داشت: ایران و فرانسه در سطوح مختلف از 
جمله علمی، فرهنگی، پزشکی و ورزشی روابط دارند که 

به دنبال توسعه آن هستیم، از سوی دیگر در این دیدار 
می خواهیم تعلق خاطر فرانسه به برجام را یادآوری کنیم، 
نیت و تلاش ما این است که اینس تکس راه اندازی و کار 
شود.رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس فرانسه 
ادامه داد: امنیت منطقه برای ما مهم است و می خواهیم 
مسئله سوریه با راه حل سیاسی خاتمه پیدا کند و شرایطی 
فراهم شود که صلح در یمن برقرار باشد.دوسارنز با بیان اینکه 
حفظ برجام برای اروپا مهم است، بیان داشت: تلاش هایی 
در حال انجام است که برجام حفظ شود و فرانسه برای 
رسیدن به این هدف مصمم بوده، این مهم است که طرفین 
مذاکره به نقطه نظرات مشترک برسند، اراده ای در اتحادیه 

اروپا وجود دارد که برجام حفظ شود.

لاریجانی در دیدار رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس فرانسه:

مکانیزم اینستکس روی کاغذ مانده است

گفت:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
قانون انتخابات یک قانون کارآمد نیست، 
برای اصلاح صورت گرفت،  تلاش هایی 
ولی متأسفانه نتایج مدنظر برای اجرایی 
شدن این موضوع در انتخابات پیش رو 

صورت نگرفت.
خصوص  در  کدخدایی  عباسعلی 
جزئیات حضور پگاه آهنگرانی در شورای 
نگهبان و پاسخ او به پیشنهاد شورای نگهبان 
برای نظارت بر انتخابات، تصریح کرد: ایشان 
به همراه آقای کریمی یکی از همکاران 
رسانه ای در حال تهیه مستندی هستند و 
در این راستا با افراد مختلفی مصاحبه انجام 
دادند و با من هم مصاحبه ای انجام شد که 

ان شاءالله مستند منتشر خواهد شد. 
وی افزود: پیشنهاد مذکور هم در پایان 
مصاحبه و با توجه به سوالات مطرح و گفته 
شد که شورای نگهبان نگرانی ندارد و هر 
کسی می تواند در انتخابات ناظر باشد لذا 
پیشنهاد شد خود ایشان )پگاه آهنگرانی( 

نیز می تواند به صورت نمادین ناظر باشد.
سخنگوی شورای نگهبان در رابطه با 
اینکه آیا از ناحیه افراد دیگری مانند پگاه 
آهنگرانی درخواستی برای دیدار در شورای 
نگهبان وجود داشته است؟ تصریح کرد: 
بله خیلی از دوستان درخواست دادند و 
ملاقات ها انجام می شود و نیازی نیست که 
رسانه ای شود، علت رسانه ای شدن حضور 
خانم آهنگرانی ساخت مستند ایشان بود در 
رابطه با سایر موارد نیازی نیست که اسامی 

ذکر شود. 
کدخدایی در پاسخ به سوالی درباره نقل 
قولی از وی با مضمون اینکه برای انتخابات 
فساد  مالی،  فساد  رو سه مبحث  پیش 
اخلاقی و مقابله با اصل نظام در اولویت 
بررسی قرار دارد و شورای نگهبان با دست 
بازتری به صلاحیت ها رسیدگی خواهد 
کرد، نیز گفت: البته شورای نگهبان همیشه 
این اولویت ها را داشته و همیشه مورد تاکید 
بوده است و در قانون انتخابات نیز این 

معیار ها وجود دارد.
وی افزود: من این سه معیار را به عنوان 
اصل کلی بیان کردم و روش ما همیشه 
قانون است، در این انتخابات هم ما قانون را 

به طور کامل مدنظر قرار خواهیم داد.

سخنگوی  اینکه  خصوص  در  وی 
کمیسیون شورا ها خبر از تشکیل کارگروه 
به  نگهبان  ایرادات شورای  بررسی  برای 
اصلاح قانون انتخابات داده است، گفت: 
جزئیاتی در این خصوص ندارم و هر زمان 
کارشناس ما را دعوت کند، در کارگروه 

شرکت خواهیم کرد.
بررسی  در  زدن ها«  »افترا   *

صلاحیت نمایندگان تأثیر می گذارد
وی در پاسخ به سوال دیگری پیرامون 
شکایت شورای نگهبان از محمود صادقی 
نماینده مردم تهران و تأثیر آن در بررسی 
صلاحیت وی در انتخابات آینده مجلس 
افترایی به شورای نگهبان زده  او  گفت: 
است، ما خواستیم در مجلس پاسخ دهند، 
این امر مغایر با اصل ۸٦ نیست و نماینده 
نمی تواند مرتکب جرم شود.سخنگو و قائم 
مقام شورای نگهبان گفت: اگر نتواند این 
افترا را ثابت کند، در بررسی صلاحیت او 

تأثیر دارد، چون دروغ گفته است.
* شورای نگهبان صرفاً به وظیفه 

قانونی خود عمل می کند
رابطه  در  نگهبان  شورای  سخنگوی 
با هجمه های اخیر اصلاح طلبان تندرو 
مبنی بر اینکه اگر لیستشان تأیید نشود در 
انتخابات پیش رو شرکت نمی کنند، عنوان 
کرد: شورای نگهبان صرفاً به وظیفه قانونی 
خود عمل می کند و از اعلام نظر شرکت 
کردن یا نکردن در انتخابات نگرانی ندارد 
و البته مردم نیز گوششان به این حرف ها 
اول  قُرم های  قُرم  این ها  نیست،  بدهکار 
انتخابات است که مردم موقع انتخابات به 

آن پاسخ مشخص می دهند.وی در رابطه 
با نظر شورای نگهبان برای ورود به نظارت 
ما  گفت:  نیز  شهر  شورای  انتخابات  در 
توصیه ای در این زمینه نداشتیم و قانون به 
ما اجازه توسعه اختیارات نمی دهد و شور 
و میلی هم به توسعه وظایف و اختیارات 
شورای نگهبان نداریم.کدخدایی در رابطه 
با آئین نامه ابلاغی بررسی اموال مسئولین 
و تأثیر آن بر اعتماد سازی میان مردم، 
گفت: سوالات در حوزه قوه قضائیه را از ما 
نپرسید، اما این اقدام خوبی است و هرجایی 
که قرار باشد شورای نگهبان کاری انجام 
دهد، آماده است.سخنگوی شورای نگهبان 
در رابطه با راهکار این شورا برای مقابله با 
سم پاشی افراد مبنی بر عدم حضور باشکوه 
در انتخابات اظهار کرد: مردم گوششان به 
این حرف ها بدهکار نیست و این ها حدس 
و گمان هایی است که برخی سیاسیون 
مطرح می کنند، مردم به دلیل علاقه به 
نظام و همچنین ایثار برای این نظام، حضور 

پرشوری خواهند داشت.
وی در پاسخ به اینکه آیا در رابطه با 
توسط  برنامه ای   FATF لوایح  تصویب 
شورای نگهبان در دست اقدام است، بیان 
کرد: این را از دوستان مجمع تشخیص 
مصلحت بپرسید، زیرا از حوزه اختیارات 

شورای نگهبان خارج شده است.
انتخابات  برگزاری  آماده   *

الکترونیکی هستیم
 عباسعلی کدخدایی در پاسخ به سوالی 
برای  کشور  وزارت  آمادگی  اعلام  درباره 
تا  افزود:  الکترونیکی،  انتخابات  برگزاری 

جایی که وزارت کشور آمادگی و امکانات 
لازم را با شرط تامین امنیت داشته باشد، 

شورای نگهبان همراهی می کند.
وی گفت: هماهنگی خوبی بین شورای 
و  است  برقرار  کشور  وزارت  و  نگهبان 
مشکلی وجود ندارد تا هر جایی که وزارت 
کشور بتواند پیش برود همراهی می کنیم.

سخنگوی شورای نگهبان افزود: موضوع 
تایید دستگاه ها نیز در بحث های کارشناسی 

بررسی می شود.
توسعه  برای  میلی  و  شوق   *

اختیارات و وظایف خود نداریم
کدخدایی در پاسخ به سوال دیگری 
مبنی بر نظارت شورای نگهبان بر انتخابات 
شوراها، گفت: ما شوق و میلی به توسعه 
قانون  نداریم.  خود  وظایف  و  اختیارات 
اساسی نیز چنین اختیاری را برای شورای 
نگهبان قائل نیست. در اجرا نیز ما قادر به 

نظارت بر انتخابات شوراها نیستیم.
در  دیگری  سوال  به  پاسخ  در  وی 
خصوص استعفای مدیران بازنشسته برای 
حضور در انتخابات مجلس، علی رغم تخلف 
آنها مبنی بر حضور در سِمَت های دولتی 
گفت: اگر تخلف قانونی باشد و به دست ما 
برسد، بر اساس قانون، نسبت به صلاحیت 

آنها عمل خواهیم کرد.
سخنگوی شورای نگهبان در خصوص 
طرح برخی اتهامات علیه شورای نگهبان 
ما،  مملکت  گفت:  انتخابات ۸۸  درباره 
روز  است. هر کسی هر  آزادی  مملکت 
حرفی می زند و معیار مشخصی ندارد. اگر 
این حرف، توهین و افترا باشد، گوش ما از 

این حرف ها نمی شنود.
کدخدایی تصریح کرد: انتخابات ۸۸، 
انتخابات سالمی بود، اعلام نظر هم شد. ما 

توجهی به اظهارات برخی افراد نداریم.
سخنگوی شورای نگهبان در رابطه با 
اظهار نظر محمدرضا خاتمی در دادگاه و 
اینکه آیا برای شهادت دادن اقدامی انجام 
ایشان حرف های  کرد:  تصریح  می شود، 
خود را ثابت کنند ما پاسخگو خواهیم بود، 
نمی توان گفت: دروغگو هستید و بعد بیایید 
شهادت بدهید گر چه این مطلب خیلی هم 
برای ما اهمیت ندارد و تمایل ندارم در این 

رابطه صحبت کنم.

سخنگوی شورای نگهبان :

قانون انتخابات، کارآمد نیست
اخبــار سرمقـاله

یادداشت)1(

یادداشت )۲(

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: هیچ چیزی تحت عنوان تحریم های جدید 
بر اقتصاد ایران تأثیر گذار نیست و بازار سرمایه اعتنایی به تحریم ها و تهدیدهای جدید 
آمریکا ندارد.محمدرضا پورابراهیمی، تحریم پتروشیمی ها را شوی سیاسی آمریکا علیه 
ایران خواند و گفت: آمریکایی ها تلاش داشتند در فضایی که موضوع مذاکره با ایران مطرح 
می شود بتوانند با تحریم پتروشیمی ها از ایران امتیازات جدیدی بگیرند.وی ادبیات آمریکا 
را ادبیات جاهلانه خواند و افزود: آمریکا از یک سو خواهان مذاکره است و از سوی دیگر 
دعوا می کند، هر کسی مدل رفتار سیاسی رئیس جمهور فعلی آمریکا را کشف کند باید 
جایزه نوبل دریافت کند.رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: دولت آمریکا 
از یک سو رؤسای جمهور چند کشور را بسیج کرده تا بین ایران و آمریکا واسطه گری 
کنند، از سوی دیگر پتروشیمی ها را تحریم کرد و این اقدام تعجب آور بود.پورابراهیمی 
با بیان اینکه تمام شرکت های اقتصادی ایران، سال گذشته با اعمال تحریم های ارزی، 
تحریم اقتصادی شدند و نقل و انتقالات ارزی برای همه شرکت های ایران دچار مشکل 
شد، گفت: بنابراین پتروشیمی ها نیز از سال گذشته با مشکل نقل و انتقال ارز مواجه بودند 
و تحریم پتروشیمی ها گام جدیدی نیست.وی اظهار داشت: پتروشیمی ها شرکت های 
خصوصی هستند و ساز و کارهای خود را برای فروش پیدا کردند لذا تحریم برای آنها 
تأثیری ندارد. تحریم پتروشیمی ها، جنگ روانی اقتصادی بود تا بر رفتار جمهوری اسلامی 
ایران در مذاکرات تأثیر بگذارند.وی با اشاره به اینکه تحریم پتروشیمی ها تأثیری بر اقتصاد 
ایران ندارد و تحریم ها در حال حاضر در اقتصاد ایران به مرحله ای رسیده است که عملًا 
بی خاصیت شده است، افزود: زیرا آمریکایی ها همه توان خود را برای تحریم اقتصاد ایران 
به کار بسته اند و عملاًً تحریم جدیدی وجود ندارد.پور ابراهیمی اظهار داشت: پس از 

تحریم پتروشیمی ها شاخص های بورس را مورد بررسی قرار دادیم، بر اساس شاخص های 
بورس نه تنها سهام پتروشیمی ها منفی نشده است بلکه سهام برخی از شرکت هایش 
مثبت شده است.وی اضافه کرد: این شاخص های اقتصادی نشان می دهد که بازار سرمایه 
حساسیتی به تحریم های جدید ندارد، پیش از این هر زمانی که آمریکا جنگ روانی به راه 
انداخت تأثیر آن در بازار سرمایه دیده می شد اما این بار بازار سرمایه واکنشی به اقدامات 
آمریکا نداشت.رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: هیچ چیزی تحت عنوان 
تحریم های جدید بر اقتصاد ایران تأثیر گذار نیست و بازار سرمایه اعتنایی به تحریم ها و 
تهدیدهای جدید آمریکا ندارد.پورابراهیمی گفت: وزیر خزانه داری آمریکا و مشاور ارشد 
اوباما در گزارشی اعلام کردند، تحریم های جدید علیه ایران هیچ تأثیری بر اقتصاد ایران 
ندارد، اقتصاد ایران با تحریم های قبلی خواسته یا ناخواسته انطباق پیدا کرده است و این 
انطباق باعث می شود از گردنه تحریم ها عبور کند و در آینده نیز تحریم بر اقتصاد ایران 
تأثیرگذار نباشد و اگر جمهوری اسلامی از گردنه تحریم ها عبور کند دیگر آمریکایی ها با 

ابزار اقتصادی نمی توانند علیه جمهوری اسلامی ایران اقدامی انجام دهند.
* آمریکا توانایی یک روز جنگ با ایران را ندارد

وی با بیان اینکه ادبیاتی که آمریکایی ها پس از موضع گیری جدید شورای عالی 
امنیت ملی در قبال برجام داشتند تهدید به جنگ نظامی بود در حالی که ادبیات جنگ 
نظامی مدتهاست که در دنیا منسوخ شده است، اظهار داشت: آمریکایی ها توانایی یک روز 
جنگ نظامی با جمهوری اسلامی ایران را ندارند.رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار 
داشت: جمهوری اسلامی ایران از موضع اقتدار حرکت می کند و کاهش نرخ ارز در بازار 

نشان دهنده موضع اقتدار جمهوری اسلامی است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس :

از گردنه تحریم ها عبور کرده ایم

مهدی تقوی

رئیس قوه قضائیه در خصوص مشارکت جویی از مردم و نخبگان در روند تحولات دستگاه 
قضایی فراخوان داد.

در فراخوان حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی آمده است:
بسم الله الرحمن الرحیم

امروزه با گسترش دسترسی های ارتباطاتی، فارغ از چارچوب های سنتیِ خشک 
و دیوان سالارانه، فضای مجازی و رسانه های اجتماعی به فرصتی بزرگ برای کم کردن 
فاصله های زمانی و مکانی در ارتباطات و به اشتراک گذاری نظرات تبدیل شده است. از 
این فرصت باید برای دریافت نظرات مردم و نخبگان از »ایده تا بازخورد« به بهترین نحو 
استفاده کرد.آسیب های فضای مجازی -که در جای خود باید به طور جدی دنبال و رفع 
شود- نباید ما مسئولان را دچار خطای محاسباتی کند و موجب شود که خود را از فرصت 
کم نظیر ارتباط با مردم در این بستر محروم نماییم. به تعبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی باید 
از فرصت با ارزش فضای مجازی استفاده کرد و با اطلاع از نظرات و سؤال های افکار عمومی، 
یک حضور مؤثر و جریان ساز را به نفع مردم رقم زد.نیل به »قوه قضائیه تراز انقلاب اسلامی« 

در گام دوم، بدون مشارکت و نقش آفرینی مردم، نخبگان و دلسوزان انقلاب ممکن نیست. 
در مدت کوتاهی که از مسئولیتم در قوه قضائیه می گذرد، و پیش از آن نیز خصوصاً در دوره 
خدمت در آستان قدس رضوی، از نظرات ارزشمند کاربران رسانه های اجتماعی استفاده 
کرده ام و از این پس نیز امیدوارم خادمان ملت را در ساخت قوه قضائیه ای مردمی، انقلابی 
و ضد فساد یاری کنید.بر این اساس اعلام می کنم تا زمانی که سامانه اختصاصی دستگاه 
قضایی برای ارتباط دو سویه با مردم و نخبگان در دسترس قرار بگیرد، صفحات متعلق به 
اینجانب در رسانه های اجتماعی، یکی از مسیر های دریافت نظرات مردم و نخبگان خواهد 
بود.علاوه بر اینکه مردم عزیزمان می توانند رأساً نظرات خود را از این مسیر منتقل کنند، 
اینجانب نیز حسب مورد، فراخوان هایی جهت دریافت نظرات در خصوص ایجاد، اصلاح یا 
تکمیل برخی رویه ها، رویکردها، دستورالعمل ها و آئین نامه ها اعلام خواهم کرد و در انتظار 
نظرات راهگشای صاحب نظران و متخصصان این امر خواهم بود.امید است این رویکرد مورد 
رضای خداوند متعال از باب عمل به کریمه »و شاورهم فی الامر« و موجب اعتماد و دلگرمی 
عموم انسان های حق طلب و عدالتخواه باشد. توفیق روزافزون ملت رشید ایران را خواستارم.

وزیر اسبق آموزش و پرورش در پاسخ به این سوال که 
پیامد های سیاسی و غیرسیاسی این استعفاها برای دولت 
چه می تواند باشد، گفت: این رفت و آمد های کابینه به دولت 
کمکی نمی کند، ممکن است آدمی که خسته شده برود و 
یک آدمی که تازه نفس است، بیاید و یک تغییر ظاهری در 
دولت ایجاد شود اما نمی تواند مساله قابل توجهی را حل کند.

مرتضی حاجی اظهارداشت : رفت و آمد ها خیلی برای 
دولت فرصت ایجاد نمی کند و نشانه انفعال، کم ثباتی و کم 
انگیزگی برای ادامه کار را تداعی می کند و در شرایطی که 

کشور در آن قرار دارد، این موضوع چیز خوبی نیست.
حاجی در واکنش به اتفاق پیش آمده برای محمد علی 
نجفی، و جناحی شدن پرونده او با اشاره به اینکه همواره 
گفته می شود هدف وسیله را توجیه نمی کند، ادامه داد: 
ضربه زدن به رقیب و از میدان به در کردن آن به هر طریقی 
درست نیست و نمی توانیم با هر وسیله ای که می خواهیم 

رقیب را از میدان به در بکنیم.
وی با بیان اینکه ظاهرا این موضوع در حد گفته های 
قدیمی باقی مانده است، گفت: اخیرا از هر وسیله ای برای 
هدفی که خیلی مقدس هم نبوده و حتی هدف پیش و پا 
افتاده ای است، استفاده می کنند و حتی از امکانات عمومی و 

ملی برای پیشبرد آن هدف استفاده می شود.
حاجی با اشاره به ورود صدا و سیما در مورد نوع برخورد 
با نجفی گفت: این رفتار، رفتار بی سابقه ای نسبت به کسی 

است که تخلف یا جرمی مرتکب شده است.
وی افزود: صدا وسیما به نوعی یک نمایش و شویی را 
برگزار کرد و آن را در شبکه ها و برنامه های مختلف تکرار 

کرد که متاسفانه این بی اخلاقی است.
وزیر پیشین آموزش و پرورش با اشاره به اینکه آقای 
نجفی یا هر کس دیگری در معرض یک سری خطرات 
است، گفت: باید جنبه های شخصی کار بیشتر مورد توجه 

قرار بگیرد؛ چراکه او به عنوان نماینده یک گروه سیاسی 
چنین کاری را انجام نداده است.وی ادامه داد: نجفی به 
عنوان یک شخص در معرض یک سری اتفاقات قرار گرفته 

و تصمیمی گرفته و آن را عملی کرده است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: این تصمیم را 
جامعه نمی پسندد و کاری که انجام شده مجرمانه است، 
این یک موضوع شخصی است و از همه گروه های سیاسی 
چه راست و چه چپ و حتی دولتی که آقای نجفی یکی از 

مدیران برجسته آن بوده، مبرا است.
حاجی با اشاره به این جمله که »اگر می خواهی راجع به 
راه رفتن کسی قضاوت کنی ابتدا مدتی کفش او را بپوش«، 
گفت: این پرونده، یک موضوع شخصی بین دو آدم بوده که 
متاسفانه به جای بدی ختم شده و حالا بر اساس آنچه که 
گفته شد، پشت صحنه هایی دارد و دامی برای نجفی باز 

کردند و ایشان به دام افتاده است.

فراخوان رئیس قوه قضاییه درباره فضای مجازی:

خود را از فرصت کم نظیر ارتباط با مردم محروم نکنیم

مرتضی حاجی :

رفت و آمد های کابینه کمکی به دولت نمی کند  مصطفی داننده
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علمیوسلامت

همیشه خسته ها بخوانند؛ 

عللاحساسخستگیدائمدربدن

خستگی مدوام و همیشگی در بدن عللی دارد که با برطرف کردن این علل می توانید 
احساس نشاط و سرحالی کنید.

آیا شما دائما احساس خستگی می کنید؟ آیا انرژی برای انجام وظایف روزانه خود 
ندارید؟ اگر از آن دست افرادی هستید که این علائم را تجربه کرده اید و احساس  می 
کنید همیشه خسته اید، حتما با پزشک خود مشورت کنید تا بدانید که خستگی شما با 

کدام بیماری ها ارتباط دارد.
خستگی مزمن یک عارضه شایع است که فرد توان فیزیکی یا ذهنی انجام کارهای 

روزمره را ندارد و میزان احساس خستگی به شدت بیماری فرد بستگی دارد.
علل خستگی همیشگی چیست؟

در اینجا ما می خواهیم 6 علت احتمالی خستگی مزمن را توضیح دهیم تا بتوانید آنها 
را شناسایی کنید و از شر خستگی مزمن یا دائمی خلاص شوید.

*اختلالات غده تیروئید
بیماری های غدد  از  تیروئید  یا کم کاری غده    Hypothyroidism  تیروئیدی هیپو 
درون ریز شایع  است و زمانی رخ می دهد که تیروئید هورمون های کافی برای تنظیم 

متابولیسم بدن تولید نکند.
کم کاری غده تیروئید یکی از شایع ترین علل خستگی است و باعث می شود که حتی 

هنگام استراحت احساس ضعف و ناتوانی کنید.
هیپو تیروئیدی  یکی از عللی است که باعث می شود فرد با کمترین فعالیتی خسته 
می شوند و بیمار مبتلا به کم کاری تیروئید حتی در زمان استراحت از خستگی مزمن 

رنج می برد.
*کم خونی

کم خونی یک بیماری است که با کاهش میزان گلبول قرمز خون در بدن همراه است، 
گلبول های قرمز مسئولیت حمل اکسیژن به سلول های بدن را به عهده دارند و اغلب 
هنگامی که فرآیند اکسیژناسیون به بافت ها و مغز دچار اختلال می شود و فرد احساس 

خستگی و ضعف از لحاظ جسمی و ذهنی می کند.
علاوه بر خستگی، بیمار می تواند علائمی مانند ضربان قلب بالا در حال استراحت  و 

ریزش موی سر و شکنندگی ناخن ها را نیز تجربه کند.
*نارسایی قلبی

نارسایی قلب زمانی اتفاق می افتد که قلب توانایی خود را برای پمپ خون کافی به 
سایر قسمت های بدن را از دست می دهد و از آنجا که گردش خون را مختل می کند، 
اکسیژن سازی سلولی کاهش می یابد، بنابراین این عامل باعث می شود فرد احساس 

ضعف و خستگی کند.
در مراحل اولیه، بیمار هنگام  انجام فعالیتهای متوسط احساس خستگی می کند. با 
این حال، با گذشت زمان، خستگی مزمن سراغ فرد می آید و با کمترین فعالیت فردی 

احساس خستگی می کند.
خستگی ناشی از نارسایی قلبی اغلب همراه با  تورم اندام ها، تنگی نفس هنگام 
انجام فعالیت های بدنی یا در حالت استراحت،  فشار خون بالا،  مشکلات گردش خون،  

احساس سنگینی در پاها و احساس فشار در قفسه سینه همراه است.
*دیابت

دیابت ناشی از بالا رفتن بیش از حد گلوکز خون است و به دلیل نبود انسولین یا مقاومت 
بدن در برابر مصرف آن به وجود می آید.

یک بیمار مبتلا به دیابت، علاوه بر خستگی مداوم، علائم دیگری چون احساس 
تشنگی، کاهش وزن ناگهانی، تکرر ادرار و احساس ضعف در پاها همراه است.

*اختلالات خواب
در افراد مبتلا به اختلالات خواب از جمله بدخوابی و بی خوابی، فرد احساس خستگی 

فیزیکی می کند و برای حفظ تمرکز و فعالیت ذهنی با مشکل مواجه می شود.
خوابیدن حداقل 7 ساعت در روز برای تقویت انرژی بدن ضروری است  واگر چند شب 

کم بخوابید، ممکن است احساس خستگی مزمن را تجربه کنید.
همچنین ممکن است علائمی چون خواب آلودگی در طول روز، آپنه خواب و خواب 

ماندن در ساعت صبح را تجربه کنید.
*افسردگی

افسردگی یک بیماری روانی است و علائم اصلی آن تغییر ناگهانی در خلق و خو است 
و بیمارانی که از افسردگی رنج می برند غمناک هستند و اعتماد به نفس پایینی دارند.

نادیده گرفتن افسردگی می تواند آن عواقب جسمی، روحی و عاطفی به  دنبال داشته 
باشد.

افراد مبتلا به افسردگی ممکن است علاوه بر خستگی مزمن، احساس دلسردی، عزت 
نفس پایین، احساس غم، استرس و اضطراب وانزوای اجتماعی را تجربه کنند.

نمک؛عاملاصلیافزایشفشارخون

همزمان با آغاز فاز اجرایی بسیج ملی کنترل فشارخون بالا، به شناسایی یکی از عوامل 
اصلی افزایش فشارخون پرداخته ایم. نمک کمتر، زندگی بهتر؛ شعاری که عمل به آن 
می تواند تا حدودی از مصرف این سم سفید که منجر به افزایش فشارخون می شود، 

جلوگیری کند.
اگر مهم ترین پیام کیلدی این باشد که »فشارخون، اصلی ترین عامل مرگ ومیر در 
جهان است« می توانیم به ریسک فاکتورهای افزایش دهنده این بیماری بپردازیم. مصرف 
نمک زیاد سبب پرفشاری خون شده و در نهایت به بیماری های قلبی _ عروقی که عامل 

اول مرگ ومیر در کشور است، منجر می شود.
میزان نمک مجاز مصرفی، کمتر از پنج گرم )کمتر از یک قاشق مرباخوری( در روز در 
افرد کمتر از ۵۰ سال است. افراد بالای ۵۰ سال و بیماران قلبی و مبتلا به فشارخون بالا 

نیز باید کمتر از سه گرم در روز نمک مصرف کنند.
تا حد امکان مصرف نمک خود را کاهش دهید و البته نمک مصرفی شما باید از نوع 
تصفیه شده یددار باشد. البته نمک تصفیه یددار هم به اندازه سایر نمک ها موجب افزایش 
فشارخون می شود. در چند سال اخیر موضوعی تحت عنوان بی ضرر بودن نمک دریا در 
کشور مطرح می شود که بیانی به شدت غلط است. باید از محل تهیه ماده  غذایی که به 
بدن وارد می شود، مطلع بود، اما آیا بر بسته بندی تمام نمک هایی که تحت عنوان نمک 
دریا در فروشگاه ها به فروش می رسد، محل استخراج نمک ذکر شده؟ امروزه با توجه به 
سموم و آلاینده های موجود در آب دریاها نمی توان نسبت به سالم بودن نمک برداشت 

شده از دریا مطمئن بود.
از طرفی برخی خانواده ها با توجیه این که سنگ نمک نسبت به نمک تصفیه شده 
می تواند کم ضررتر باشد مانند گذشته اقدام به مصرف سنگ نمک می کنند که این 
موضوع نیز بدون مشکل نیست. سنگ نمک استخراج شده از معادن در کارخانه جات 
تولیدی نمک، تصفیه می شود و ید به آن اضافه می شود. در سال های اخیر با مصرف 

نمک یددار تا حدودی مشکلات ناشی از کمبود ید در بدن کاهش یافته است.
بیماری پرفشاری خون می تواند از کودکی آغاز شود. البته مانند سایر بیماری های 
غیرواگیر قابل پیشگیری بوده و مهم ترین اقدام در این زمینه، کاهش مصرف نمک است. 
تخمین زده می شود که اگر همه افراد در دنیا به اندازه توصیه شده نمک مصرف کنند، 

می توان از مرگ ۲۵ میلیون نفر در سال جلوگیری کرد.
شکل گیری ذائقه غذایی افراد در کودکی اتفاق می افتد و بهتر است والدین این ذائقه را 
به گونه ای شکل دهند که از دوره کودکی میل به مصرف نمک در افراد بوجود نیاید. یک 
راهکار مهم این است که فرزندان را به خوردن تنقلات شور مانند چیپس، پفک، آجیل های 
شور، سس کچاپ و…عادت نداده و سعی کنید ذائقه کودک به سمت مصرف آجیل خام 

و میوه و سایر مواد مغذی سوق پیدا کند.
بنابر اعلام دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، از دیگر عوارض جدی مصرف زیاد 
نمک ابتلا به پوکی استخوان است که یکی از مشکلات شایع سلامت در کشور ما است. 
بر اساس مطالعات انجام شده، سالیانه ۴7۲ نفر به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر افراد بالای ۵۰ 
سال در کشور به علت پوکی استخوان دچار شکستگی استخوان لگن می شوند. همچنین 
مطالعات نشان می دهد که مصرف غذاهای کم نمک در دختران در سنین بلوغ خطر 

ابتلاء به پوکی استخوان در سنین میانسالی را کاهش می دهد.

تابستان فصل تابش شدید نور خورشید، لباس های عرق کرده و روزهای بلند و گاهی 
خسته کننده است. این خصوصیات می توانند موجب مشکلات زیادی در پوست، سلامت 
و ذهن ما شوند؛ اما راه های طبیعی برای حل این مشکلات در اطراف ما وجود دارند، که 

در ادامه به معرفی آن ها می پردازیم.
در طب آیورودا)طب سنتی هندی ها( تابستان به عنوان فصل پیتا در نظر گرفته می شود، 
پیتا یعنی زمانی که حس گرما و احساسات شدید در بدن افزایش می یابد. در این زمان 
اکثر مردم با سردرد، خستگی، گرما، تحریک پذیری، ناامیدی، مشکلات گوارشی و ... 
مواجه می شوند. مصرف نوشیدنی های خیلی خنک و یخ شاید در ابتدا به نظر برسد که 
می توانند موجب خنک شدن بدن شوند؛ اما در واقع آن ها اثر عکس دارند. وقتی شما یک 
نوشیدنی به اصطلاح تگری را وارد بدنتان می کنید، کاهش ناگهانی دما باعث می شود تا 
بدن برای جبران آن برنامه هایی را داخل بدن فعال کند تا دما افزایش یابد، بدین ترتیب پس 
از گذشت مدت کمی احساس می کنید که دارید می پزید. پس بهتر است برای کاهش 
دما انتخاب های بهتری داشته باشید. در تابستان هیچ چیز به اندازه ی یک باغ پر از گیاه 
رضایت بخش نیست. طراوت گل های در حال رشد، بوی گیاهان و هوای خنکی که از آن 
احساس می شود، فوق العاده است؛ بنابراین توصیه می شود که یک باغچه ی کوچک از 
برخی گیاهانی که در ادامه ذکر می شود را برای خودتان در آشپزخانه داشته باشید. این 

گیاهان به شما کمک می کنند تا تابستان گرم و خشک را راحت تر سپری کنید.
1. نعنا

نعنا یک جزء اصلی از فصل تابستان است. پس جای تعجب نیست که آمدن این فصل 
را با برگ های تازه جوانه زده آن و بوی فوق العاده ای که همه ی فضا را پر کرده متوجه شویم.
در حالی که هزاران نوع نعنا در جهان وجود دارد اما دو نوع آن بیشترین محبوبیت را 

.)spearmint( و نعنا باغی )peppermint( دارند: نعنا فلفلی
رازیانه خنک کننده ی بدن است و باعث کاهش التهابی می شود که در بدن به دلیل گرما 
به وجود آمده است. - نعناع به هضم غذا کمک می کند، حرارت و دمای بدن را کنترل 

می کند و علائم استفراغ و تهوع را کاهش می دهد.
- این گیاه تابستانی همچنین با خستگی، استرس ذهنی و افسردگی مبارزه می کند.

آلرژی،  با  مقابله  برای  دارد  وجود  نعنا  در  که  فوق العاده ای  آنتی اکسیدان های   -
سرماخوردگی، سوءهاضمه، زخم ها و خارش بسیار کمک کننده هستند.

برای گرفتن بهترین نتیجه، یک دسته از برگ های تازه ی نعناع را به یک ظرف آب سرد 
اضافه کنید و به طور منظم آن را جرعه جرعه بنوشید. شما همچنین می توانید آن را به 

صورت چای نعناع یا به شکل کوکتل با طعم های جالب مصرف کنید.
- برای تسکین پوست و رفع کبودی آن هم می توانید از برگ های له شده ی نعنا کمک 
بگیرید. - یکی دیگر از فواید فوق العاده ی نعنا خوشبو کردن تنفستان است. بدین منظور 

برگ های تازه آن را به خوبی بجوید تا دهانتان خوشبو شود.
2. گل رز

گل سرخ تازه، به غیر از این که یک گل فوق العاده زیباست می تواند یک درمان عالی برای 

بهبود مشکلات فیزیولوژیکی و روان شناختی نیز باشد:
- روغن گل رز در بسیاری از روغن های معطر، روغن های ضروری و عطرها برای بوی 

تازگی آن تزریق می شود.
- گل رز دارای اثرات آرام بخشی بر ذهن است که با مقابله با تحریک پذیری، خستگی و 

افسردگی به ایجاد آرامش در فرد کمک می کند.
- گلبرگ های گل رز خاصیت قابضی دارند که به کاهش اسهال و حرکات بد روده کمک 

می کنند.
- برای ایجاد طراوت و شادابی فوری می توانید مقداری آب گل رز تازه را بر روی پوستتان 

اسپری کنید.
- هنگام دم کردن چای، گلبرگ های گل رز را به آن اضافه کنید تا به هضم بهتر غذاهایتان 

کمک کند.
3. بابونه

برای این که متوجه شوید چرا هنوز هم گل بابونه مخصوصاً در این روزها این قدر طرفدار 
دارد به خواص آن، که در ادامه ذکر می شود نگاهی بیندازید:

- گل های بابونه، که تقریباً به شکل گل های آفتابگردان هستند، می توانند اضطراب و 
اختلالات خواب را درمان کنند.

- گلبرگ ها و ساقه گیاه بابونه حاوی ترکیبات پلی فنولی مانند اپی ژنین و پاتولتین 
هستند. این ترکیبات به کاهش استرس و اضطراب و درمان انواع مشکلات بهداشتی 

کمک می کنند.
- بابونه ی خشک نیز فواید شگفت انگیزی دارند: یک فنجان چای بابونه دم کنید و آن 
را به صورت گرم بنوشید و یا آن را به صورت معجونی در آورده و برای تسکین روی پوست 

و مویتان بمالید.
- گیاه بابونه همچنین می تواند در غذاها برای از بین بردن مشکلات گوارشی مانند نفخ، 

آروغ و غیره استفاده شود.
- گلبرگ های گل بابونه همچنین یک پماد عالی برای درمان برخی مشکلات پوستی 

تابستانی مانند التهاب پوست، بریدگی ها، نیش حشرات و بثورات می باشند.
4. انگور فرنگی

انگور فرنگی )آمله( دارای بافت گوشتالو و آبداری است و طعم و مزه ی بسیار خوبی دارد.

- این میوه تابستانی یک منبع شگفت انگیز از ویتامین C است که خواص سم زدایی دارد.
- این میوه دارای خواص تغذیه ای است که می تواند چندین بیماری پوستی و مزمن 

بدنی که در طول تابستان به وجود می آید را درمان کند.
- مصرف منظم این گیاه همچنین کمک می کند تا گرمای بیش از حد بدن از بین برود و 

سیستم گوارش را برای کمک به هضم بهتر خنک می کند.
- انگور فرنگی به پاکسازی بدن کمک کرده، خون را پاک می کند و سموم را از بدن خارج 

می کند. 
- ویتامین C موجود در انگور فرنگی همچنین موجب تقویت پوست می شود.

5. ریحان
ریحان تعدیل کننده و فرونشاننده ی پیتاست.

- این سبزی یکی از قدیمی ترین گیاهان شناخته شده ی بشر با خواص ضدالتهابی، 
ضدعفونی کنندگی، ضد پیری و ضد باکتریایی است.

- ریحان به تقویت سیستم ایمنی کمک می کند، پوست را از درون پاکسازی می کند، 
هورمون ها را تنظیم می کند، سطح قند خون را کنترل می کند، از عملکرد کبد پشتیبانی 

می کند، فلور روده را تغذیه می کند و در نهایت حال عمومی بدن را بهبود می بخشد.
- علاوه بر این ها، جویدن برگ ریحان در صبح به رفع تهوع، استفراغ، استرس و اضطراب 

کمک می کند.
6. چای ترش

این چای با گل های قرمز زیبا بومی مناطق با هوای گرم تر از مناطق نیمه گرمسیری 
است. چای قرمز به خاطر ویژگی های کاهش دهندگی حرارت مانند کاهش فشارخون و 

التهاب شناخته می شود.
توجه: اگر فشارخونتان پایین است، آن را بااحتیاط استفاده کنید. همچنین گفته شده 

است در دوران بارداری مصرف زیاد آن منع شده است.
7. بادرنجبویه

بادرنجبویه یا ملیسا اغلب به دلیل اثرات آرام بخشی آن برای کودکان و بزرگسالان توصیه 
می شود.

توجه: اگر تیروئید دارید به ویژه اگر از داروهای تیروئیدی استفاده می کنید، بادرنجبویه 
را با احتیاط مصرف کنید. این گیاه می تواند تبدیل به یک آیس تی )چای یخ( دوست 
داشتنی شود و بدنتان را به طور مؤثری خنک کند. احتمالًا یکی از دلایل این که برای 

بچه های مبتلا به سرماخوردگی و آنفلوانزا سفارش می شود همین است.
8. رازیانه

 C رازیانه را به عنوان یک خوشبوکننده دهان می شناسند و یک منبع عالی از ویتامین
است.

- رازیانه خنک کننده ی بدن است و باعث کاهش التهابی می شود که در بدن به دلیل 
گرما به وجود آمده است.

- این گیاه به هضم غذا هم کمک می کند.
9. زردچوبه

این ادویه در مرکز توجه طب آیورودا قرار گرفته است و خواص فوق العاده ای برای سلامتی 
دارد.

- زردچوبه به عنوان یک ادویه ی خنک کننده مطرح است که باعث می شود درد و تورم در 
بدن کاهش یابد و مایعات کبدی و خون پاکسازی شوند.

- زردچوبه همچنین حاوی کورکومین است؛ یک ماده شیمیایی که عملکرد قلب را بهبود 
می بخشد.

10. هل سبز
هل سبز یکی از محبوب ترین ادویه های موجود در جهان به دلیل عطر و طعم دلپذیر 

آن می باشد.
- هل یکی از بهترین روش های طبیعی برای کاهش درجه حرارت بدن است.

- این گیاه تابستانه با اسید بیش از حد معده مقابله می کند و مصرف آن به صورت 
دانه های آسیاب شده برای درمان گرفتگی های معده بسیار مفید است.

11. گشنیز
- این سبزی پرخاصیت باعث کاهش بیش از حد حرارت بدن ما در تابستان می شود.

- محتوای بالای روغن فرار در آن نیز باعث خواص آرامش بخشی و کمک به کاهش 
اضطراب در افراد می شود. - پودر، دانه ها و برگ های تازه گشنیز اشتها را بهبود بخشیده و 

به هضم بهتر غذا کمک می کند.
12. شنبلیله

شنبلیله در غذاها به طرق مختلف به شکل ادویه، سبزی خشک و یا سبزی تازه استفاده 
می شود. تخم شنبلیله و برگ های آن دارای عطر و طعم نسبتاً تلخی هستند اما در عوض 

دارای بسیاری از ویژگی های درمانی فوق العاده می باشند.
- دانه ها در صورتی که طور منظم مصرف شوند، دارای خواص خنک کنندگی هستند.

- طعم آب آشامیدنی دم شده با تخم شنبلیله برای خیلی از افراد قابل تحمل نیست؛ اما 
اگر شما بتوانید با طعم آن بسازید، نه تنها به شما کمک می کند در تابستان خنک بمانید، 

بلکه به کاهش وزنتان هم کمک خواهد کرد.

۱۲گیاه مخصوص فصول گرم سال

گیاهان و ادویه های خنک کننده برای روزهای گرم تابستان

هوشمصنوعیصورتهایفتوشاپیرا
رسوامیکند!

 محققان شرکت ادوب یک ابزار هوش مصنوعی ابداع کرده اند که قابلیت شناسایی 
تصاویر جعلی و اصلاح شده در ویدئوهای »دیپ فیک« را دارد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، محققان شرکت ادوب )Adobe( یک 
ابزار هوش مصنوعی جدید ابداع کرده اند که می تواند تصاویر دستکاری شده از صورت 

افراد را ردیابی کند.
این ابزار می تواند هرگونه اصلاحی روی تصاویر که با چشم غیر مسلح قابل بررسی 
نیست را ردیابی کند. ابزار مذکور به خصوص برای ردیابی و بررسی تصاویر در ویدئوهای 

دستکاری شده »دیپ فیک« مناسب است.
ویدئوهای دیپ فیک با استفاده از یادگیری عمیقی به طور دیجیتالی کلیپ های صوتی 
جعلی را روی صورت فردی که در حال صحبت است همخوان می کنند. در حال حاضر 
انواع مختلفی از این ویدئوها با سرعت زیادی در اینترنت و شبکه های اجتماعی در حال 
انتشار است. ادوب برای ابداع این ابزار با محققان دانشگاه برکلی در کالیفرنیا همکاری 
کرده است. نتیجه این همکاری پژوهشی است که در نشریه new Arxiv paper منتشر 

شده است.
 Face Awareاین ابزار هوش مصنوعی هرگونه استفاده از یکی از ابزار فتوشاپ به نام
Liquifyرا ردیابی می کند. به گفته ادوب این ابزار تغییرات نامحسوسی در صورت فرد 

ایجاد می کند و در نتیجه ردیابی آنان سخت تر می شود.
علاوه برآن هوش مصنوعی می تواند تصاویر تغییر یافته را به حالت اولیه برگرداند.

محققان با استفاده از مخزنی حاوی هزاران تصویر جعلی به این سیستم هوش مصنوعی 
آموزش دادند. شرکت ادوب در یک پست وبلاگی نوشت: هرچند ما به تأثیرات ابزارهای 
خلاقانه فتوشاپ و ادوب برجهان افتخار می کنیم اما شکاف های اخلاقی فناوری خود را 
نیز به رسمیت می شناسیم. در حال حاضر دستکاری تصاویر بسیار فراگیر شده و محتوای 

جعلی به طور جدی به یک مشکل تبدیل شده است.

گوشتهایگیاهیوآزمایشگاهیبازاررا
تسخیرمیکنند

گزارشی جدید نشان می دهد تا ۲۰ سال آینده 6۰ درصد گوشت جهان از مواد اولیه 
گیاهی یا در آزمایشگاه تولید می شود.

 تحقیقی جدید نشان می دهد گوشتی که در آزمایشگاه و از گیاهان تولید می شود تا 
۲۰۴۰ میلادی بخش بزرگی از بازار گوشت جهان را تصاحب می کند.

شرکت بین المللی AT Kearney این تحقیق را انجام داده و معتقد است گوشتی که 
از مواد جایگزین تأمین می شود تا ۲۰ سال آینده 6۰ درصد بازار جهانی گوشت را تسخیر 
می کند. دلیل این امر نیز نگرانی های اخلاقی و تأثیرات زیست محیطی صنعت تولید 

گوشت است.
طی سال های اخیر تولید و فروش گوشتی که از مواد گیاهی تهیه شده به شدت رشد 

کرده است.
این در حالی است که شرکت های تولید کننده غذاهای گیاهی از جمله مؤسسه 
سرمایه  دلار  میلیارد  یک  از  Impossible Foodsبیش  و   Beyond Meat، Just Food

دریافت کرده اند.
از سوی دیگر شرکت های سنتی تولید کننده گوشت نیز در این بازار نوظهور سرمایه 
گذاری کرده اند. علاوه بر آن شرکت های مختلفی مشغول پرورش گوشت در محیط 
آزمایشگاهی هستند. طبق اطلاعات گزارش مذکور هرچند هنوز گوشت آزمایشگاهی 
آماده فروش نیست اما پیش بینی می شود مردم به سرعت جذب بازار این محصولات 

شوند. البته در حال حاضر بی اعتمادی زیادی نسبت به این محصولات وجود دارد.
همچنین در سراسر جهان افراد به طور روز افزونی به مصرف غذاهای گیاهی روی آورده 

اند و گوشت کمتری مصرف می کنند.

نیروی هوایی ارتش آمریکا برای نخستین بار موشک های مافوق صوت جدید خود را 
سوار بر بمب افکن آزمایش کرد.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، موشک مافوق صوت جدید نیروی هوایی 
ایالات متحده موسوم به "ARRW" برای اولین بار در پایگاه هوایی نیروی هوایی 

ادواردز در کالیفرنیا آزمایش شد.

این موشک در زیر بال بمب افکن "Stratfortress ۵۲-B" آزمایش شد. البته این 
آزمایش با یک نمونه اولیه بدون موتور از این موشک انجام شد که رها هم نشد، اما به 

حسگرهایی برای ثبت ضربات و ارتعاش وارد بر موشک و هواپیما مجهز بود.
تسلیحات مافوق صوت دارای توانایی ایجاد تحول و برتری مطلق در میدان جنگ در 

قرن ۲۱ هستند، همانطور که موتور جت در قرن بیستم این تفاوت را رقم زد.
ساعت(  در  کیلومتر   ۵۴۴۰( ماخ  پنج  از  بیش  سرعت  در  عملکرد  که  هرچند 
چالش های مهندسی زیادی را به همراه دارد. به همین دلیل، پیشرفت سریع و زیادی 
در این عرصه صورت نمی گیرد، هر چند که نیروی هوایی آمریکا برای دستیابی به یک 

اسلحه مافوق صوت عملیاتی عجله دارد.
موشک "ARRW" در این آزمایش مسلح نبود و سوخت گیری هم نشده بود. نیروی 
هوایی می گوید داده های حسگرها برای همه تسلیحات جدید مورد نیاز است و به 
کار گرفته می شود. موشک "ARRW" یکی از دو سلاح مافوق صوت است که تحت 
قراردادهای نیروی هوایی با شرکت "لاکهید مارتین" توسعه یافته است و انتظار می رود 

با توجه به پیشرفت سریع پروژه در سال ۲۰۲۲ عملیاتی شود.
دکتر "ویل روپر" معاون فناوری و لجستیک نیروی هوایی آمریکا می گوید: ما به لطف 
کنگره از نمونه سازی سریع بهره می بریم هرچه سریع تر قابلیت سلاح های مافوق 

صوت را به صحنه نبردهایمان اضافه کنیم.

شرکت بی ام و از تولید عینک هوشمند مبتنی بر فناوری واقعیت افزوده خبر داده 
که با استفاده از آن می توان سرعت تعمیر خودروهای مختلف را افزایش داد.

قرار است استفاده از این عینک ها از ماه آینده آغاز شود و کاربرد آنها سرعت تعمیر 
خودروها را تا 7۵ درصد افزایش می دهد. این عینک ها مجهز به هوش مصنوعی 
هستند و لذا استفاده از آنها سرعت تعمیر خودرو را از طریق شناسایی سریع مشکلات 

افزایش می دهد.
استفاده از این عینک ها دسترسی به اطلاعات فنی مورد نیاز برای تعمیر خودروها را 
نیز تسهیل می کند و در نهایت زمان انتظار هر مشتری برای دریافت خودروی خود از 

تعمیرگاه را به میزان زیادی کاهش می دهد.

و  داده مفصل  پایگاه  به  تعمیرکار خودرو می تواند  این سیستم،  کارگیری  به  با 
گسترده ای دسترسی یابد که حاوی جزئی ترین اطلاعات فنی در مورد هر یک از 

تولیدات شرکت بی ام و است.
 یکی دیگر از مزایای این سیستم ارتباط تعمیرکار با متخصصان و مهندسان بی ام و 
است که مشاهده آنی و لحظه به لحظه روند تعمیر را به صورت سه بعدی از طریق این 

عینک هوشمند ممکن می کند.
اضافی،  تصاویر  اسناد،  صوتی  فرامین  صدور  با  می تواند  همچنین  تعمیرکار 
توضیحات و نقشه های هر بخش در حال تعمیر را از طریق این عینک به صورت سه 

بعدی مشاهده کند. این خدمات فعلًا در آمریکا ارائه می شوند.

آزمایشموشکهایمافوقصوتتوسطجنگندههایارتشآمریکا

تعمیرخودروباعینکهوشمندواقعیتافزوده

آگهی ماده 3قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سندرسمی و مشاعی
 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 

گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند. 
1- رأی شماره 139860330001000738 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430001002151 خانم مریم طلوعی فرزند اسمعیل در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 110 متر مربع پلاک شماره 7585 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 28906 . )م الف 916(
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را 
به اداره ثبت اسناد منطقه ی یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 

تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/03/11تاریخ انتشارنوبت دوم: 1398/03/26
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم  

گروهی از محققان دانشگاه "دیکن" با همکاری یک 
محقق زن ایرانی توانستند از ضایعات پنبه، پلاستیک 

زیست سازگار تولید کنند.
زمانی که یک  از گیزمگ،  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
ماشین پنبه پاک کن الیاف پنبه را از دانه های آن جدا 
تولید  پسماند  عنوان  به  زیادی  پنبه  ضایعات  می کند، 

می شود.
یکی از روش هایی که اخیراً برای نابودی از این ضایعات 

پنبه استفاده می شود، سوزاندن و یا دفن آنها است.
حال محققان روش جدیدی ابداع کرده اند که می تواند 
این ضایعات را به پلاستیک های زیست تخریب پذیر تبدیل 

کند.
با  استرالیا،   )Deakin("دیکن" دانشگاه  محققان 
همکاری یک محقق ایرانی به نام "مریم نایبی" با روش 

ابداعی خود این ضایعات را کاهش داده اند.
به گفته دکتر "مریم نایبی" که دانش آموخته دانشگاه 
"صنعتی اصفهان است، سالیانه حدود ۳۲ میلیون تن 

ضایعات پنبه تولید می شود که حدود یک سوم آن رها 
می شود.

در این راستا تیم تحقیقاتی وی در نظر داشتند که این 
ضایعات را کاهش دهند و علاوه بر آن به مزرعه داران پنبه، 

راهی جدید برای کسب درآمد را ارائه دهند.
این محققان توانستند سیستمی توسعه دهند که در 
آن مواد شیمیایی ارزان قیمت و دوستدار محیط زیست 
برای حل کردن ضایعات پنبه استفاده می شود. دانه ها و 

ساقه ها هم از بین می روند.
سپس، مایع پلیمری ارگانیک تولید شده، برای ساخت 

فیلم های پلاستیکی استفاده می شود.
برای  پنبه  کاشت  صنایع  در  می توانند  مواد  این 
امر  این  که  شوند  استفاده  کودها  و  دانه ها  بسته بندی 
کاربرد  زراعی  فرآیند  یک  از  بخشی  عنوان  به  می تواند 

داشته باشد.
می تواند  بیوپلاستیک ها  این  که  کرده  اظهار  نایبی 
به خاک هم تبدیل شود تا بعدها برای رشد و تولید پنبه 

استفاده شود و زباله های به وجود آمده طی فرآیند زراعت 
را از بین ببرد و دوباره به بیوپلاستیک تبدیل شود.

فیلم پلاستیکی تولید شده به مراتب از پلاستیک های 
تولید شده از نفت ارزان تر است.

استفادهازضایعاتپنبهبرایتولیدپلاستیکهایزیستسازگار



یکشنبه -بیست وششم خرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4822
اجتماعی

مهناز بیرانوند

 هرچه که سن کارمندان و شاغلان در دستگاه های 
اجرایی یا واحدهای تولیدی، بالاتر می رود همه به فکر 
سالمندی و بازنشستگی می افتند اما مساله آنجاست 
سن ۳۴  در  حتی  کارگران  یا  کارمندان  از  برخی  که 
سالگی هم بازنشسته شده اند، بازنشسته ای که به سن 

پیری نرسیده است. 
اینکه بازنشستگی پیش از موعد خوب است یا بد؛ مهم 
نیست مساله مهمتر آن است که اکنون بازنشستگی 
پیش از موعد به یک امر تحمیلی برای سازمان تأمین 
اجتماعی تبدیل شده است. تأمین اجتماعی حدود 
۴۲ میلیون بیمه شده دارد و کارشناسان امر بیمه ای 
معتقدند هرچه تعداد بیمه شدگان بیشتر باشد و تعداد 
بازنشستگان کمتر، ضریب پشتیبانی تأمین اجتماعی 

از نرم بهتری برخوردار خواهد بود.
تأمین اجتماعی  اکنون ضریب پشتیبانی سازمان 
حدود ۵،۱ است یعنی به ازای هر ۵،۱ نفر بیمه شده 
ضریب  این  نباید  که  دارد  وجود  بازنشسته  نفر  یک 
کاهش یابد و در صورت افزایش میزان بازنشستگان، 
خطر  احتمال  و  می رسد  پایین تری  حد  به  رقم  این 

کاهش ضریب پیشتبانی هم بیشتر می شود.
فنی  امور  کل  مدیر  جنانی  محمدعلی  سید 
مستمری های سازمان تأمین اجتماعی نیز بیش از این 
گفته بود که در اغلب کشورها سن بازنشستگی بالای 
آمریکا ٦٦  و  پرتقال  )به عنوان نمونه  ٦٠ سال است 
سال، ایسلند ٦٧ سال(، اما در ایران سن بازنشستگی 

٣٠ درصد افراد کمتر از ۵۰ سال است.
حوزه  پارامترهای  مهمترین  اینکه  بیان  با  وی 
بازنشستگی، سن و سابقه پرداخت حق بیمه است، 
ادامه می دهد: سابقه پرداخت حق بیمه اغلب کشورها 
نیز بالای ٣٠ سال است )ژاپن، هلند ٤٠ سال(، در 
حالی که در ایران سابقه پرداخت حق بیمه مستمری 

بگیران، زیر ٢٠ سال است.
جنانی می گوید: نسبت پشتیبانی )نسبت بیمه شده 
به مستمری بگیر( در سال ١٣٥٤ در کشور ۲۴،۸ بوده 
است که پس از طی دوره ۴۲ ساله در سال ١٣٩۶ به 
میزان ۵،۱ کاهش یافته است، این به آن معنی است 
که در سال ١٣٥٤، به ازای هر ۲۴،۸ بیمه شده اصلی، 
در آن سال یک نفر مستمری دریافت کرده است و در 
سال ١٣٩۶، به ازای هر ۵،۱ بیمه شده اصلی، یک نفر 

مستمری دریافت کرده است.
این مساله وجود دارد که هرچه تعداد افراد بیمه شده 
بیشتر باشد درآمد سازمان تأمین اجتماعی به عنوان 
سازمان اجتماعی و درآمد هزینه ای بالاتر می رود، اما 
اکنون به واسطه وجود بیش از سه میلیون مستمری 
تأمین  بلند مدت سازمان  بازنشسته تعهدات  و  بگیر 
اجتماعی، بیش از ٦٣ درصد کل هزینه ها است، به 
طوری که ماهانه بیش از ٦ هزار میلیارد تومان تعهدات 
از سوی این سازمان به بخش مستمری ها پرداخت 

می شود.
از  بازنشستگی پیش  آمار  بالاترین  ایران  *غرب 

موعد را دارد
محمدحسن زدا سرپرست سازمان تأمین اجتماعی 
نیز اخیراً نسبت به سونامی پیش از موعدها هشدار داد 
و می گوید: بی توجهی به اصول و قواعد بیمه ای در 
اداره صندوق های تأمین اجتماعی از مهمترین عوامل 
از بین رفتن تعادل میان منابع و مصارف است. براساس 
اطلاعات موجود، شمار بازنشستگان عادی ۹۵۹ هزار 
و ۳۴۹ نفر است که ۵۴ درصد بازنشستگان را شامل 

می شود.
از  پیش  بازنشستگان  شمار  می دهد:  ادامه  وی 
موعد ۸۱۳ هزار و ۷۴۵ نفر است که ۴۶ درصد کل 

بازنشستگان را در برمی گیرد. متوسط سابقه پرداخت 
حق بیمه در زمان بازنشستگی ۲۴،۲ سال است، در 
حالی که متوسط سابقه پرداخت حق بیمه در زمان 
است. غرب  موعد ۲۰،۱ سال  از  پیش  بازنشستگی 
ایران؛ مرکز کم سابقه ها و استان های قزوین و مرکزی 

در رأس قرار دارند.
این  به  توجه  بدون  قوانین  تصویب  می گوید:  زدا 
در  می شود.  صندوق  زودرس  پیری  موجب  اصول، 
گروه بازنشستگان پیش از موعد، متوسط سابقه )بیمه 
پردازی( ۲۰،۱ سال با پنج سال سنوات ارفاقی است که 
متوسط سن افرادی که ۳۰ تا ۳۴ سال سابقه داشته اند، 
۴۹ سال است. همچنین ۳۷ درصد بازنشستگان پیش 
از موعد مرد با داشتن ۳۰ تا ۳۴ سال سابقه و با ۴۹ سال 

سن )به طور متوسط( بازنشسته شده اند.
وی اضافه می کند: زنان با ۶۱ درصد بازنشستگان 
پیش از موعد و داشتن ۱۰ تا ۱۴ سال سابقه و با ۵۸ 
در  شده اند.  بازنشسته  متوسط(  طور  )به  سن  سال 
تا ۱۴  از موعد ۱۰  بازنشستگی پیش  مجموع سهم 
سال سابقه در پنج اداره کل چهارمحال و بختیاری، 
کردستان، کرمانشاه، کهگیلویه و بویراحمد و همدان 
بیش از ۵۰ درصد است که بیشترین آن مربوط به اداره 

کل چهارمحال و بختیاری با ۷۱ درصد سهم است.
براساس اطلاعات موجود؛ سهم بازنشستگی پیش 
از موعد با ۳۰ تا ۳۴ سال سابقه در دو اداره کل قزوین 
بازنشستگی  و مرکزی حدود ۵۰ درصد است. سهم 
با ۳۵ سال سابقه و بیشتر در ۵ اداره کل خوزستان، 
قزوین، یزد، سمنان و کرمان بیش از ۳۰ درصد است 
که بیشترین آن مربوط به اداره کل خوزستان با ۴۴ 

درصد سهم است.
تأمین  سازمان  اطلاعات  براساس  همچنین 
موعدها،  از  پیش  گروه  مقابل  در  اجتماعی؛ 
بازنشستگان عادی هستند که متوسط سابقه ۲۴،۱ 
سال است. سهم سوابق ۳۰ تا ۳۴ سال، ۳۹ درصد 
دارای ۳۰ سال  این گروه  از  نیمی  از  بیش  است که 
با  سال  تا ۲۴  سوابق ۲۰  آن  از  پس  بوده اند.  سابقه 
دارا  را  فراوانی  بیشترین  درصدی   ۲۳ سهم  داشتن 
هستند. متوسط سن برقراری بازنشستگی با ۳۰ تا ۳۴ 

سال سابقه ۵۵ سال است.
براساس ماده ۷۶ قانون تأمین اجتماعی، بیشترین 
که  است  افرادی  به  مربوط  برقراری  سن  متوسط 
۱۰ تا ۱۴ سال سابقه داشته اند که عمدتاً مشمولان 
مقررات ۷۶ قانون تأمین اجتماعی بوده اند. ۴۲ درصد 
بازنشستگان مرد با ۳۰ تا ۳۴ سال سابقه بازنشسته 
شده اند. ۵۳ درصد بازنشستگان زن با داشتن ۲۰ تا 

۲۴ سال سابقه بازنشسته شده اند.
*بیش از ۷۰ درصد هزینه های بلند مدت تامین 

اجتماعی مربوط به بازنشستگی است
فنی  امور  مدیرکل  جنانی  سیدمحمدعلی 
می گوید:  اجتماعی  تأمین  سازمان  مستمری های 
اکنون ۴۲ درصد از بازنشستگان این سازمان به عنوان 
از موعد هستند. در مجموع ۶۴،۸  پیش  بازنشسته 
درصد مستمری بگیران تأمین اجتماعی بازنشسته، 
۵،۲ درصد از کارافتاده و ٣٠ درصد افراد فوت شده 
هستند که ۷۲،۷ درصد هزینه های بلند مدت سازمان 
تأمین اجتماعی مربوط به بازنشستگی، ۳،۷ درصد از 
کارافتادگی و ۲۳،۶ درصد مربوط به مستمری بگیران 

است.
تأمین  سازمان  مستمری های  فنی  امور  کل  مدیر 
اجتماعی اظهار می کند: در شهریور ماه سال١٣٩٦، 
از  پیش  بازنشسته  و  درصد  عادی ۵۸  بازنشستگان 
درصد   ۵۱،۵ داده اند.  تشکیل  را  درصد   ٤٢ موعد 
بازنشستگان پیش از موعد تأمین اجتماعی، مربوط 
به بازنشستگی در مشاغل سخت و زیان آور بوده است 

بازنشستگان  از کل هزینه های  از ٤٠ درصد  و بیش 
 ١٣٩٦ سال  اول  نیمه  در  اجتماعی  تأمین  سازمان 

مربوط به بازنشستگان پیش از موعد است.
کل  از  درصد   ٧٠ از  بیش  می کند:  تصریح  وی 
سازمان  موعد  از  پیش  بازنشستگان  هزینه های 
مربوط   ١٣٩٦ سال  اول  نیمه  در  اجتماعی  تأمین 
آور است.  زیان  و  بازنشستگان در مشاغل سخت  به 
میانگین سن بازنشستگان عادی تأمین اجتماعی در 
برابر ۵۹،۳ سال و میانگین  زمان برقراری مستمری 
سن بازنشستگان پیش از موعد این سازمان در زمان 

برقراری مستمری برابر ۵۲،۹ سال است.
شدگان  بیمه  از  درصد  حدود ۶۵  آمارها  اساس  بر 
از  کمتر  پردازی  بیمه  سابقه  دارای  اجتماعی  تأمین 
۱۰ سال هستند؛. ۲۸ و نیم درصد از بیمه شدگان این 
سازمان دارای ۱۰ تا ۲۰ سال سابقه و ۶ و نیم درصد نیز 

دارای بیش از ۲۰ سال سابقه هستند.
متوسط سابقه بیمه شدگان فعال در سال ۹۶ معادل 
بیمه  تعداد  بیشترین  همچنین  است.  سال   ۸،۶۴
شدگان با سابقه کمتر از ۱۰ سال به گروه سنی ۳۰ تا 

۳۴ سال تعلق دارد.
همچنین ۶۱،۳۲ درصد مردان و ۷۹،۷۹ درصد زنان 
تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی سابقه پرداخت 
حق بیمه برابر یا کمتر از ۱۰ سال دارند. ضمن آنکه 
بیشترین تعداد بیمه شده دارای بیش از ۲۰ سال سابقه 
به گروه سنی ۴۵ تا ۴۹ سال تعلق دارند که ۳۶،۲۴ 

درصد بیمه شدگان را تشکیل می دهند.
بازنشستگان جوان تر  *بیمه شدگان مسن تر و 

می شوند
همچنین براساس اعلام سازمان تأمین اجتماعی، با 
نگاهی به وضعیت سنی بیمه شدگان و بازنشستگان 
تأمین اجتماعی نشان می دهد که بیمه شدگان مسن تر 
و بازنشستگان جوان تر می شوند. اکنون روند تغییرات 
سنی بیمه شدگان و بازنشستگان این سازمان به شکل 

معکوس در حال تغییر است.
به  امید  نرخ  می دانیم  که  همانطور  دیگر  سوی  از 
به  اکنون  و  دارد  صعودی  روند  ما  کشور  در  زندگی 
در  است.  رسیده  سال  از ۷۳  بیش  به  متوسط  طور 
شرایطی که شاهد افزایش امید به زندگی و کاهش سن 
بازنشستگی در کشور هستیم، متوسط دوره پرداخت 
حق بیمه افراد به سازمان تأمین اجتماعی کاهش یافته 
و متوسط دوره دریافت مستمری از این سازمان افزایش 

می یابد.
تأمین  سازمان  مصارف  و  منابع  تغییرات  روند 
امر است که سال به سال  این  نیز گویای  اجتماعی 
شاهد افزایش نسبت مصارف به منابع هستیم و تداوم 
این روند قطعاً به صلاح کشور و آینده بیمه شدگان و 
بازنشستگان نیست. باید در نقطه ای این روند نامطلوب 
متوقف شده و از حادتر شدن وضعیت تعادل منابع و 

مصارف این سازمان پیش گیری کرد.
نفر  میلیون  با حدود ۴۲  تأمین اجتماعی  سازمان 
بیمه شده و مستمری بگیر، ۶۰ نوع خدمت بیمه ای و 
درمانی به صورت الکترونیکی به افراد زیر پوشش ارائه 
بیمه ای  مختلف  مراکز  دارای  سازمان  این  می دهد. 
و درمانی است و ۳۵۶ بیمارستان و درمانگاه تأمین 
اجتماعی بخش قابل توجهی از خدمات درمانی مورد 

نیاز بیمه شدگان را به صورت رایگان تأمین می کند.
بخش بیمه ای تأمین اجتماعی دارای ۴۸۰ شعبه در 
سراسر کشور است و خدمات بیمه ای این سازمان از 
طریق این واحدها به جامعه تحت پوشش ارائه می شود، 
همچنین برای تسهیل امور و دسترسی آسان تر مردم به 
خدمات تأمین اجتماعی شعب اقماری و کارگزاری های 
این سازمان نیز به عنوان واحدهای وابسته به شعب، 

مشغول فعالیت هستند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

انهدام باند سارقان حرفه ای 
منازل فصلی و روستایی 

فرمانده انتظامی شهرستان قم از انهدام باند سارقان حرفه ای منازل فصلی و روستایی 
بخش پاسگاه های انتظامی " کهک و قلعه چم" خبر داد. 

 سرهنگ" مراد حسین جعفریان اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت از 
منازل فصلی روستاهای بخش کهک و قلعه چم فرماندهی انتظامی شهرستان قم، 
موضوع در دستور کار ماموران قرار گرفت. وی افزود: ماموران با انجام گشت زنی در سطح 
حوزه استحفاظی به یک دستگاه خودروی وانت با ۳ نفر سرنشین در یکی از روستاهای 
بخش کهک، مشکوک و ضمن توقیف خودرو، متهمان را برای انجام تحقیقات بیشتر 
به پاسگاه منتقل کردند. سرهنگ جعفریان ادامه داد: در بازدید بعمل آمده از خودرو 
یک عدد مدارک تاکسیرانی به هویت معلوم و یک عدد باطری خودروی سنگین کشف 
شد.  وی اضافه کرد: ماموران در بررسی های صورت گرفته ضمن شناسایی منزل 
متهمان ، پی بردند هر ۳ نفر متهم از سابقه داران حرفه ای "اماکن زیارتی ، اماکن دولتی 
، مجتمع های مسکونی و منازل فصلی " در سطح استان بودند و اعتیاد به مواد مخدر 
شیشه و هرویین نیز داشته اند. فرمانده انتظامی شهرستان قم بیان داشت:  در ادامه 
ماموران با هماهنگی مقام قضائی به منزل متهمان اعزام و ضمن دستگیری متهمان، 
یک دستگاه دوچرخه که برای ارتکاب به سرقت مورد استفاده آنان قرار می گرفت را 
کشف و توقیف کردند. سرهنگ جعفریان ابراز داشت: در بازجویی های بعمل آمده، 
متهمان به ۹ فقره سرقت باطری دستگاه های صوتی و آهن آلات یکی از امامزاده های 
روستای قلعه چم، سرقت دوربین های مداربسته و دوچرخه در ۲ مجتمع مسکونی شهر 
پردیسان، سرقت از منازل فصلی و باغات بخش کهک، سرقت آهن آلات از  مرغداری 
ها، سرقت باطری  خودروی سنگین  بخش کهک، سرقت از منزل فصلی روستاهای 
بخش کهک و قلعه چم، سرقت دستگاه هیلتی از سازمان آب و سرقت مدارک  شناسایی 
و تاکسیرانی اعتراف کردند. فرمانده انتظامی شهرستان قم خاطرنشان کرد:  در ادامه 
بررسی این پرونده، تعداد ۴ نفر خریدار اموال مسروقه نیز شناسایی ، دستگیر و اموال 
مسروقه  تحویل مالباختگان شد. سرهنگ جعفریان تصریح کرد: متهمان به همراه 

پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شدند.
*دستگیری کلاهبردار میلیاردی در قم

فرمانده انتظامی شهرستان قم  دربخش دیگری از سخنان خودد از دستگیری یک 
نفر کلاهبردار میلیاردی در استان خبر داد.   سرهنگ جعفریان اظهار داشت: در پی 
مراجعه یکی از شهروندان به کلانتری ۲۰ فرماندهی انتظامی شهرستان قم مبنی بر 
اینکه فردی مبالغ زیادی را از وی کلاهبرداری کرده است، موضوع در دستور کار ماموران 
این کلانتری قرار گرفت. وی افزود: با توجه به اهمیت موضوع و اینکه مبلغ هنگفتی از 
شاکی کلاهبرداری شده بود، ماموران تلاش شبانه روزی خود را در این خصوص آغاز 
کردند. فرمانده انتظامی شهرستان قم بیان داشت: ماموران طی یکسری تحقیقات و 
اقدامات پلیسی موفق شدند کلاهبردار موصوف را شناسایی اما به محض رویت ماموران 
اقدام به فرار کرد. سرهنگ جعفریان اضافه کرد: در ادامه ماموران به تعقیب و گریز 
متهم پرداخته و موفق شدند وی را در یک اقدام به موقع پلیسی دستگیر کنند. فرمانده 
انتظامی شهرستان قم ابراز داشت: در بازجویی بعمل آمده، متهم به کلاهبرداری بیش 
از ۶۷ میلیارد ریال از شاکی اعتراف کرد. سرهنگ جعفریان تصریح کرد: متهم به همراه 

پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری قم :

537هکتار از مراتع قم در سال جاری
 دچار حریق شده است

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری قم با بیان اینکه در روزهای 
گذشته ۱۰۰ هکتار دیگر از مراتع بخش خلجستان قم دچار آتش سوزی شد گفت: از 

ابتدای امسال تا کنون ۵۳۷ هکتار از مراتع استان طعمه حریق شده است. 
سرهنگ علی دورودیان افزود: از ابتدای سال جاری تا کنون ۳۴ فقره آتش سوزی در 
مراتع استان رخ داده است که در بخش خلجستان با ۱۲ فقره و شعله ور شدن ۳۱۷ 
هکتار بیشترین خسارت به مراتع ثبت شده است. وی ادامه داد: بخش های سلفچگان، 
کهک و جعفریه با ۱۵، پنج و ۲ فقره آتش سوزی به ترتیب دارای بیشترین و کمترین 
تعداد آتش سوزی در سال جاری هستند. فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری قم افزود: در آتش سوزی های سال جاری ۲۰۹ هکتار از مراتع سلفچگان، 
۱۰ هکتار از مراتع بخش کهک و یک هکتار از مراتع بخش جعفریه استان دچار حریق 
شده است ضمن اینکه تا کنون هیچگونه حریقی در مراتع بخش مرکزی قم به ثبت 
نرسیده است. دورودیان بیشترین دلیل این حوادث را عامل انسانی و سهل انگاری 
برشمرد و اظهار داشت: از ۳۴ فقره آتش سوزی، ۲۳ مورد در روزهای تعطیلی رخ داده 
است. وی با اشاره به بارندگی های خوب ابتدای امسال در قم گفت: این بارندگی ها، 
موجب سر سبزی مراتع و پوشش گیاهی خوب در سطح مراتع استان شده است که با 
گرم تر شدن هوا و تبدیل این گیاهان به علف های خشک، مراتع به شدت مستعد شعله 
ور شدن می باشد. فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری قم ادامه 
داد: تازه ترین این آتش سوزی ها در روز پنجشنبه ۲۳ خردادماه در روستای طینوج و 
مهرزمین مراتع خلجستان رخ داد که در این آتش سوزی ۱۰۰ هکتار از مراتع این بخش 
طعمه حریق شد. دورودیان افزود: در این آتش سوزی که از ساعت ۱۲ آغاز شد و کار 
اطفا آن تا ساعت ۱۶ به طول انجامید، ۴ تیم یگان حفاظت منابع طبیعی و جمعی از 

مردم و اهالی منطقه در اطفای حریق آن مشارکت داشتند.
وی با توصیه به رعایت اصول ایمنی و اجتناب از هرگونه روشن کردن آتش در مراتع 
استان گفت: به دلیل پوشش خوب ومتراکم گیاهی در مراتع و گرمی هوا، احتمال 
شعله ور شدن مراتع با کوچکترین سهل انگاری در طبیعت وجود دارد به همین دلیل 
از همشریان و مردم استان می خواهیم در صورت نیاز به روشن کردن آتش در طبیعت، 
از خاموشی کامل آن اطمینان حاصل کنند. قم دارای ۹۷۵ هزار هکتار منابع طبیعی و 
مرتع است که این مراتع با بارش های بسیار خوب ماه های گذشته به مناطق مستعد آتش 
سوزی در فصل گرما تبدیل شده است. استان قم دارای یک شهرستان قم و پنج بخش 

خلجستان، مرکزی، کهک، سلفچگان و جعفریه است.
 

در عملیات مشترک پلیس "قم و کرمان" صورت گرفت 

کشف بیش از 183 کیلو تریاک
فرمانده انتظامی استان قم از کشف بیش از ۱۸۳ کیلوگرم تریاک در عملیات مشترک 

پلیس مبارزه با مواد مخدر استان های "قم و کرمان" خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: با انجام اقدامات اطلاعاتی پلیس مبارزه با 
مواد مخدر استان قم مشخص شد، یک تن از قاچاقچیان قصد دارند مقدار قابل توجهی 
مواد مخدر را با یک دستگاه خودرو " کامیون بنز"، به "کرمان" منتقل کنند که با اعلام 
به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان کرمان، موضوع در دستور کار مأموران این استان 
قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: سپس طی هماهنگی قضائی، 
مأموران به محل مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری خودروها را شناسایی 
و متوقف کردند. سردار آقاخانی خاطر نشان کرد: در ادامه خودروی موصوف توقیف و 
طی بازرسی از آن مقدار ۱۸۳ کیلو و ۱۰۰ گرم تریاک کشف و متهم مربوطه دستگیر شد.
فرمانده انتظامی استان قم عنوان داشت: سرانجام متهم به همراه پرونده متشکله برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شد.
*کشف بیش از 3۰ کیلوگرم تریاک

فرمانده انتظامی استان قم  دربخش دیگری ازسخنان خود از کشف بیش از ۳۰ 
کیلوگرم تریاک، با همکاری مشترک پلیس مبارزه با مواد مخدر "قم ولرستان" خبر داد. 

سردارآقاخانی اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
لرستان مشخص شد یک قاچاقچی مواد مخدر قصد دارد با یک دستگاه تریلی، محموله 
مواد افیونی را از جنوب کشور و با عبور از محور مواصلاتی قم به پایتخت منتقل کند که 
در ادامه با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، بلافاصله موضوع در دستور کار 
مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم افزود: سپس طی هماهنگی 
های قضائی مأموران به محل های مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری 
سرانجام خودرو مذکور با بار قانونی ذغال کک را شناسایی،متوقف و برای بررسی دقیق 
تر به پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان منتقل کردند. سردار آقاخانی 
خاطرنشان کرد: در ادامه طی بازرسی از داخل چادر خودروي تریلي که روي بار ذغال 
کک قرار گرفته بود ، مقدار ۳۱ کیلو و ۳۰۰ گرم مواد مخدر از نوع تریاک در قالب ۳بسته 
۱۰کیلویی کشف و ۱ نفر در این رابطه نیز دستگیر شد. فرمانده انتظامی استان قم 
تصریح کرد: متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی شد.
 

وزیر صنعت ، معدن و تجارت در نمایشگاه بین المللی حمل و نقل ریلی:

باید به طور همه جانبه از تولید ریل ملی 
حمایت کنیم

وزیر صنعت ، معدن و تجارت درآخرین روز از هفتمین نمایشگاه بین المللی حمل و نقل 
ریلی از غرفه شرکت ذوب آهن اصفهان بازدید کرد .

دکتر رضا رحمانی گفت : ذوب آهن با تولید ریل ، نیاز کشور به  این محصول استراتژیک 
را تامین کرده و مانع خروج ارز از کشور شده است . وزیر صنعت ، معدن و تجارت ، 
حمایت از تولیدات داخلی را سیاست اصلی کارگزاران کشور عنوان کرد و افزود:  با وجود 
تولید ریل با کیفیت و مطابق با استانداردهای جهانی در ذوب آهن ، کشور از واردات این 
محصول بی نیاز است و باید به طور همه جانبه از تولید ریل ملی حمایت کنیم. دکتر رضا 
رحمانی ، ذوب آهن را خاستگاه صنعت نوین کشور ایران دانست و افزود: ذوب آهن در 
طول نیم قرن فعالیت خود منشا آثار و خدمات بی بدیل و ارزنده ای بوده به نوعی که 

عمده صنایع کشور مدیون کارشناسان این مجتمع عظیم صنعتی هستند.

گزارشی از بازنشستگی پیش از موعد و عواقب آن

سونامی پیری زودرس در تامین اجتماعی
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مدیرکل مدیریت بحران قم:

اجرای بیمه اجباری ساختمان ها در قم 
پیگیری شود

 مدیرکل مدیریت بحران قم، با تاکید بر ضرورت پیگیری اجرای طرح بیمه اجباری 
ساختمان ها در این استان گفت: با توجه به اهمیت موضوع بیمه ساختمان ها در مقابل 
حوادث طبیعی ضرورت دارد تا شهرداری و شورای اسلامی شهر قم این موضوع را پیگیری 

و به صورت اجباری تمام ساختمان ها و مجتمع های مسکونی شهر را بیمه حوادث کنند. 
محسن اوروجی درس گرفتن از تجربه های موفق در بلایای طبیعی را ضروری دانست و 
افزود: یکی از تجربه های موفق در برخی مناطق دچار حادثه، بیمه بودن ساختمان ها توسط 
شهرداری و یا دهیاری منطقه بود که این موضوع موجب شد تا تمام خسارت های وارده 
توسط بیمه با عزت و احترام به حادثه دیدگان پرداخت شود. وی ادامه داد: اگر خانه های 
مناطق دچار بحران پیش از بروز حادثه بیمه بودند، هیچ نگرانی برای بازپرداخت خسارت ها 
پس از هر گونه حادثه و بلای طبیعی وجود نخواهد داشت. مدیرکل مدیریت بحران قم، 
بیمه ساختمان ها و حفظ حریم رودخانه ها را دو ضرورت مهم برای کاهش خسارت های 
ناشی از بلایای طبیعی از جمله سیل دانست و گفت: مهمترین مشکل استان در ایام سیل 
فروردین ماه مربوط به مناطقی بود که قوانین و مقررات کشور برای رعایت حریم رودخانه ها 
را رعایت نکرده بودند ولی در جاهایی که حریم رودخانه رعایت شده بود هیچ گونه مشکلی 
در استان رخ نداد. وی ادامه داد: به دلیل اینکه بسیاری از خانه های آسیب دیده مناطق 
سیل زده کشور فاقد بیمه بودند، جبران این خسارت ها تنها با کمک های دولتی و مردم 
ممکن است که با توجه به حجم خسارت های وارد شده و محدودیت اعتبارات دولتی، برای 
جبران این خسارت ها دولت باید تمام طرح های عمرانی کشور را تعطیل کرده تا بتواند 
هزینه بازسازی شهرهای آسیب دیده را تأمین کند و این در حالی است که اگر ساختمان 
این شهرها بیمه بود، امروز بسیاری از نگرانی های موجود برای بازسازی این مناطق برطرف 
می شد. وی، اجرای طرح های آبخیزداری را در کنترل حجم سیلاب ورودی به رودخانه های 
استان ضروری دانست و ادامه داد: اواخر سال گذشته طرح آبخیزداری در بالادست نیزار 
و پردیسان قم به بهره برداری رسید که این طرح بخش مهمی از سیلاب را در بالادست 
مهار کرد. اوروجی اظهار داشت: سد الغدیر قم بر اثر بارش های باران اواخر امسال سرریز 
و خروجی این سد به بیش از ۱۰۰ مترمکعب بر ثانیه رسید ولی به دلیل اینکه در پایین 
دست این سد، حریم رودخانه قره چای در ساخت و سازها رعایت شده بود، این سیلاب 
هیچ گونه خسارتی در پی نداشت. وی، با اشاره به موفق بودن اجرای طرح بیمه اجباری 
برای واحدهای مرغداری استان گفت: با شیوع بیماری آنفولانزای فوق حاد پرندگان در 
استان و درگیر شدن بسیاری از مرغداری های قم با این بیماری که منجر به تلفات سنگین 
در این زمینه شد، بیمه ۵۰۰ میلیارد ریال خسارت به مرغداری های استان پرداخت کرد که 

اگر این واحدهای مرغداری بیمه نبودند، امروز بسیاری از آنها ورشکسته بودند.
  

رئیس اداره هماهنگی حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی قم :

شهر قم به عنوان دهکده لجستیکی کشور 
انتخاب شد

رئیس اداره هماهنگی حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی قم گفت: بر اساس سند 
آمایش مراکز لجستیک کشور، شهر قم به عنوان یکی از دهکده های لجستیکی ایران 

انتخاب شده است. 
و  برنامه ریزی، اجرا و نظارت بر خدمات  به فرآیند  افزود: لجستیک  محمدرضا فرج 
اطلاعات مرتبط با حمل و نگهداری کالا از مبدا تا محل مصرف که با هدف تأمین نیاز 
مشتری، شامل جریان درونی و بیرونی، درون سو )مدیریت تأمین( و برون سو )مدیریت 
توزیع( انجام می گیرد، گفته می شود. وی اضافه کرد: مرکز لجستیک محدوده مشخصی 
است که به منظور تجمیع فعالیت های مرتبط با لجستیک و حمل و نقل کالا در بعد 
داخلی یا بین المللی و در جهت بهینه سازی فرآیندها و کاهش هزینه ها ایجاد می شود. 
وی ادامه داد: چهار شهر تهران، چابهار، بندر عباس و بندر امام خمینی )ره( به عنوان 
شهرهای لجستیکی و پس از آن استان قم به همراه ۱۳ استان دیگر به عنوان دهکده های 
لجستیکی کشور معرفی شده اند. فرج با بیان اینکه حیطه فعالیت و سطح عملکردی 
شهرهای لجستیکی صرفاً بین المللی است، گفت: در دهکده های لجستیکی، فعالیت ها 
هم در سطح داخلی و هم در سطح بین المللی خواهد بود و به طور عمومی به دلیل وجود 
بنادر خشک و دسترسی به ظرفیت ریلی و جاده ای از اهمیت ویژه ای برخوردار هستند. 
وی به اهداف تدوین این سند اشاره و اضافه کرد: کاهش قیمت تمام شده بار، افزایش 
سهم ریلی بار، کاهش زمان حمل و نقل ترکیبی، کاهش تلفات جاده ای و کاهش ضایعات 
بار از مهم ترین اهداف سند آمایش لجستیک کشور است. وی با بیان اینکه شهر قم با 
داشتن هشت مسیر ورودی، پل ارتباطی ۱۷ استان کشور است، بیان کرد: روزانه ۱۰۰ 
هزار دستگاه خودرو، سه هزار و ۸۰۰ دستگاه اتوبوس، ۱۶ هزار و ۵۰۰ کامیون و تریلر و ۵۴ 
رام قطار در محورهای مواصلاتی استان آمد و شد می کنند. به گفته رئیس اداره هماهنگی 
حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی قم، روزانه ۱۶۰ پرواز داخلی و خارجی نیز از فضا و 
پهنه این استان عبور می کند که این موارد، اهمیت راه و نقش حمل و نقل در استان قم را 
یادآور می شود. وی با اشاره به جایگاه شهر قم در سند آمایش لجستیک کشور، افزود: بر 
اساس این سند، ۵۴ درصد بار استان قم بین المللی و به کشورهای دیگر ترانزیت می شود 
و ۴۶ درصد آن هم در سهم مبادلات داخلی خواهد بود. وی افزود: بیشترین سهم کالایی 
و بار استان مربوط به گروه مواد غذایی، کشاورزی و دامی با ۲۳ درصد است و کالاهای 
ساختمانی و نفتی- شیمیایی هر کدام با ۱۴ درصد، در رده های بعدی قرار دارند. فرج 
گفت: بر اساس این ابلاغ، بررسی مقدماتی مکان یابی موقعیت پایانه لجستیکی قم در 
حال انجام است و در این بررسی باید مسائلی مانند پدافند غیرعامل و حمل و نقل ترکیبی 

مورد توجه ویژه قرار گیرد.
 

مدیرعامل آبفای گیلان:

کیفیت آب شرب بصورت نقطه ای و لحظه ای 
بررسی می شود 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل شرکت آبفای گیلان گفت : از آنجائیکه هر محصول 
تولیدی باید مبتنی بر استاندارد خاصی باشد آب شرب تولیدی شرکت آب و فاضلاب 

گیلان نیز از این استانداردهای جهانی برخوردار است.
سید محسن حسینی در بازدید جبار کوچکی نژاد از آزمایشگاه مرکزی این شرکت افزود: 
با تحویل آب خام از منابع سطحی و زیرزمینی آب شیرین و سپری نمودن مراحل تصفیه 
و ضد عفونی آب، کنترل کیفیت بهداشتی آب از طریق ۲۹ باب آزمایشگاه تخصصی 
انجام می شود، این آزمایشگاه ها با استفاده از دستگاه های ویژه در بخش آزمایش های 
فیزیکوشیمیایی، میکروبی،بیولوژی و ریزآلاینده های آلی و معدنی توسط کارشناسان 
خبره ای که آب و فاضلاب استان گیلان در اختیار دارد، به صورت مدون در قالب آزمایش 
های روزانه، هفتگی، ماهیانه ، فصلی و سالیانه درحال آنالیز نمونه های به دست آمده از 

حوزه های آبریز تا نقطه مصرف مشترکین هستند.
مدیرعامل آبفای گیلان از آزمایشگاه مرکزی شرکت بعنوان آزمایشگاه مرجع یاد کرد و 
افزود: این آزمایشگاه نظارت بر عملکرد آزمایشگاههای آب استان را بر عهده دارد و توانسته 
گواهینامه ISO۱۷۰۲۵  را دریافت نماید که معیاری برای صحت و دقت نتایج آزمایش ها 
است و علاوه بر این دستگاه های آنلاین شرکت نیز کیفیت آب را به صورت نقطه ای و لحظه 
ای مورد بررسی قرار می دهند و همچنین مراکز بهداشت و علوم پزشکی استان گیلان  نیز 
امر نظارت برکیفیت آب شرب تولیدی شرکت آب و فاضلاب استان گیلان را برعهده دارند 
که نتایج آزمون های آب بیانگر سلامت کامل آب شرب بهداشتی است.   مهندس حسینی 
با اشاره به تجهیزات تخصصی آب در آزمایشگاه شرکت آب و فاضلاب استان گیلان گفت: 
هرساله بخشی از نیازها تأمین و نسبت به خرید دستگاههای مورد نیاز آزمایشگاه اقدام می 
گردد و تجهیز به روز آن نیز در برنامه شرکت قرار دارد. مدیرعامل آبفای گیلان همچنین در 
بازدید از سیستم مانیتورینگ و کنترل از راه دور تأسیسات آبرسانی استان اظهار داشت: 

نیاز آبی طرح آبرسانی استان تا سال ۱۴۲۵ حدود ۷۴۵۰ لیتر در ثانیه محاسبه شد.
 

رئیس شورای اسلامی استان قم:

افراد بی سواد مناطق مختلف استان به
 نهضت سواد آموزی معرفی شوند

 رئیس شورای اسلامی قم گفت: این نهاد از همه شوراهای فعال در مناطق شهری و 
روستایی استان می خواهد تا افراد بی سواد منطقه خود را به منظور بهره گیری از خدمات 

آموزشی نهضت سواد آموزی قم به این مجموعه معرفی کنند. 
حجت الاسلام و المسلمین سید محمد آتش زر روز شنبه در جلسه شورای اسلامی 
استان قم، افزود: شوراها در مناطق مختلف استان ارتباط نزدیکی با مردم دارند و می توانند 

در زمینه گسترش سواد آموزی نقش موثری ایفا کنند.
وی بیان کرد: در همین رابطه تدوین تفاهم نامه میان شورای اسلامی استان با نهضت 
سواد آموزی قم در حال انجام است که همه موارد مورد نیاز برای گسترش میزان باسوادی 

در سطح مناطق شهری و روستایی استان در آن دیده شده است.
وی ادامه داد: شورای اسلامی استان آمادگی دارد تا با همکاری سایر مجموعه های 
فرهنگی برای تشویق سواد آموزان و تجلیل از چهره های برجسته نهضت سواد آموزی قم، 

اقدامات لازم از جمله برگزاری همایش های مناسبتی را در دستور کار قرار دهد.
آتش زر همچنین گفت: شناساندن جایگاه شورا و اهمیت آن در جامعه یکی از وظایف 
مهمی است که همه دستگاه های فرهنگی و آموزشی و از جمله نهضت سواد آموزی می 
توانند در آن نقش بسزایی داشته باشند. وی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: در این 
مدت اخیر حوادث بسیاری در سطح کشور رخ داد که یکی از آنها حضور پرتعداد میهمانان 
خارجی در ایران بود که در برخی از آنها همچون دیدار نخست وزیر ژاپن با رهبر معظم 

انقلاب، معظم له جواب دندان شکنی به دشمنان دادند.

 امروزه با توجه به افزایش آمار اشتغال زنان شاهد افزایش مهدهای کودک در سطح 
فاصله  لازم  استانداردهای  با  آنها  از  برخی  متاسفانه  که  مهدهایی  هستیم  شهرها 

چشمگیری دارند، اما در مقابل هزینه های هنگفتی را از والدین دریافت می کنند. 
آمار مادران شاغل شاهد  افزایش  به  با توجه  گفتنی است که طی سال های اخیر 
رونق کار مهدهای کودک هستیم، به گونه ای که با نگاهی گذرا در سطح خیابان های 
شهر می توان به راحتی به این مهم دست یافت که تعداد مهدهای کودک به طور قابل 
ملاحظه ای افزایش یافته است که این خود می تواند همه آثار مثبت و هم تبعات منفی 

را به دنبال داشته باشد.
*نداشتن تخصص مربیان

با  به طور کلی باید در نظر داشت که امروزه متأسفانه بسیاری از مهدهای کودک 
مشکلات عدیده ای مواجه هستند که به یقین یکی از مهمترین مشکلات را می توان 
نداشتن تخصص و یا مهارت لازم مربیان این مهدها دانست، چرا که امروزه برخی از 
مربیان مهدها از هیچ دانشی در این خصوص بهره مند نیستند که این خود می تواند 
مشکلات عدیده ای را برای کودکان به دنبال داشته باشد به عبارت ساده تر انتظار می رود 
مهدهای کودک که مبالغ به نسبت بالایی را از والدین دریافت می کنند مربیانی را به کار 
بگیرند که از تخصص و مهارتی بهره مند باشد، چراکه در برخی از موارد دیده شده است 
که مربیان کودکان را به حال خود رها می کنند و تنها مراقب آنها هستند که کودک به خود 
صدمه وارد نکند، اما این در حالی است که انتظار می رود زمانی که کودک در مهد به سر 
می برد به یادگیری اصولی و صحیح نیز مشغول شود اما متأسفانه بسیاری از مهدهای 
کودک تنها به محل نگهداری کودک تبدیل شده اند مکان هایی که حتی از استانداردهای 

لازم نیز برخوردار نیستند.
*عدم نظارت

آنچه مسلم است امروزه یکی از مهمترین مشکلات پیش روی مهدهای کودک نبود 
نظارت کافی برای تعیین نرخ شهریه آنها می باشد، چراکه در حال حاضر بسیاری از 
مهدها با توجه به نیاز و سلیقه خود از والدین شهریه دریافت می کنند که این خود باعث 
نارضایتی بسیاری از والدین شده است، چراکه در برخی از موارد میزان دریافتی شهریه 
با خدمات و یا آموزش هایی که به کودک ارائه می شود همخوانی چندانی ندارند اما این 
در حالی است که متأسفانه در کنار دریافت مبالغ به نسبت بالای شهریه والدین را نیز 
مجبور به خرید وسایلی اعم از مداد رنگی، مداد شمعی، خمیر بازی و مواردی از این 
دست می کنند که البته این وسایل باید به سلیقه مربیان مهد باشد و در بسیاری از 
مهدهای کودک نیز این اجبار وجود دارد که تمام کودکان از یک برند استفاده کنند که 
در صورت خریداری این وسایل از سوی مهدهای کودک مبالغ بالایی را نیز از والدین 
دریافت می کنند که البته بسیاری از والدین معتقد هستند این مبالغ دریافتی با وسایلی 

که دریافت کرده اند سنخیت چندانی ندارد.
*نداشتن سوابق مدیریتی

باید در نظر داشت که امروزه بسیاری از مدیران مهدهای کودک دارای سوابق مدیریتی 
دولتی نیستند که این خود می تواند مشکلات عدیده ای را برای مدیریت مهدکودک 
به همراه داشته باشد، چراکه با سازوکار دولتی آشنایی چندانی ندارند که این خود 
می تواند هم مشکلاتی را برای آنها و هم والدین به دنبال داشته باشد. از سوی دیگر باید 

خاطرنشان کرد که امروزه متأسفانه بسیاری از مربیان مهد به دلیل دریافت حقوق های به 
نسبت بالا از تحصیلات بالایی برخوردار نیستند که این خود می تواند مشکلاتی را برای 

ارائه آموزش های لازم برای تولید محتوا برای کودکان به همراه داشته باشد.
*جای خالی آموزش های نوین

شایان ذکر است که امروزه متأسفانه بسیاری از مهدهای کودک از آموزش های نوین 
برخوردار نیستند که این خود می تواند یکی دیگر از مهم ترین نقاط ضعف مهدهای 
کودک برشمرده شود، چراکه امروزه با توجه به اینکه گذراندن دوره پیش دبستانی الزامی 
شده است بنابراین انتظار می رود که کودکانی که در مهدهای کودک بوده اند نسبت به 
سایرین جلوتر باشند، اما این در حالی است که طبق بررسی های به عمل آمده متأسفانه 
بسیاری از کودکانی که در مهد بودند از نظر آموزشی به نسبت دیگران چندان هم متمایز 

نیستند که این خود می توانند نشان از کیفیت پایین مهدهای کودک باشد.
*مهدهای لاکچری و مراسم های خاص

با نگاهی گذرا به مهدهای کودک به مراکزی برخورد می کنیم که در مقایسه با سایر 
مهدکودک ها بسیار خاص و ویژه می باشد که البته میزان دریافتی شهریه آنها نیز بسیار بالا 
است، اما در مقابل خدمات به نسبت ویژه ای را نیز به کودک ارائه می دهند. به عنوان مثال 
آموزش زبان انگلیسی، آموزش موسیقی، کلاس های ورزشی و مواردی از این دست جزو 
برنامه های اصلی مهدکودک های لاکچری به حساب می آید، مهدکودک هایی که شهریه 
آنها در برخی از موارد با شهریه های مدارس غیرانتفاعی نیز برابری می کند، البته بسیاری 
از والدین که دارای توانایی مالی مناسبی هستند سعی دارند کودک خود را در این 
مهدکودک ها ثبت نام کنند هرچند پذیرش در این مهدها بسیار محدود و با گزینش انجام 
می شود. جالب است بدانیم در بسیاری از مهدهای کودک لاکچری اقدام به برگزاری 
جشن هایی به مانند جشن هالووین و یا مواردی از این دست می شود. آنهایی که شاید 
با فرهنگ ما فاصله چندانی دارد که این خود می تواند عاملی برای تغییر فرهنگ باور 
و ارزش های جامعه در درازمدت شود، چراکه انتظار می رود کودک با ارزش های جامعه 
تربیت یابد، اما متأسفانه در برخی از مهدکودک های لاکچری به این موارد توجه چندانی 
نمی شود که این خود جای بسی تأمل دارد، هرچند والدین با این روند مشکل چندانی 

ندارند و حتی در برخی از موارد نیز آن را تأیید می کنند.

دریافت هزینه های  هنگف و فاصله چشمگیر با استانداردهای لازم

جای خالی نظارت در مهدهای کودک 
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اقتصادی

با افزایش اجاره بها وکاهش توان اقتصادی مستاجران صورت می گیرد

کوچطبقاتی

افت ۴۰درصدی معاملات که باعث شده بازار مسکن به خواب بهاری فرو برود، 
با آغاز تب و تاب در بازار اجاره همراه شده است. اندکی مانده به فصل جابه جایی 
با پیش بینی افزایش بیش از ۳۰درصدی اجاره بها در سال جاری، کارشناسان 
می گویند باید منتظر کوچ اجباری مستاجرانی باشیم که توان اقتصادی آنها طی 

سال های گذشته به شدت کاهش یافته است.
به عبارتی، جهش اجاره بها در آپارتمان های لوکس، نوساز و بزرگ شمال شهر 
تهران، درنهایت ساکنان آنها را مجبور خواهد ساخت به مناطق میانی شهر کوچ 
کنند. اجاره نشینان مرکز شهر به مناطق جنوبی و آنهایی که در نقاط پایین شهر 

هستند ناچار به مهاجرت به حاشیه شهر خواهند بود.
مرکزی  بانک  سوی  از  جاری  سال  اردیبهشت ماه  در  مسکن  قیمت  به تازگی 
جمهوری اسلامی ایران منتشر شده است. آمار منتشر شده گویای این مطلب 
است که قیمت مسکن در اردیبهشت ماه امسال نسبت به فروردین ۹۸ و اردیبهشت 
نیز رشد  اجاره بها  نرخ  یافته است.  افزایش  و ۱۱۲ درصد  ترتیب ۱۲.۵  به   ۹۷
قابل توجهی را رقم زده است. بر این اساس، نرخ اجاره بها نیز در تهران نسبت به 
اردیبهشت ۹۷ بالغ بر ۲۲.۶ درصد افزایش یافته است. همچنین در ماه گذشته 
۱۲ هزار و ۱۰۰ فقره معامله مسکن در بنگاه های شهر تهران ثبت شد که نسبت به 

اردیبهشت سال گذشته ۳۸.۳ درصد کاهش یافته است.
در دومین ماه سال ۹۸، متوسط قیمت هر متر مربع واحد مسکونی به ۱۲ میلیون 
و ۶۷۰ هزار تومان رسید که نسبت به ماه قبل از آن )فروردین ۹۸( و ماه مشابه سال 
گذشته )اردیبهشت ۹۷( به ترتیب ۱۲.۵ و ۱۱۱.۷ درصد افزایش یافته است. در 
این میان، بیشترین رشد متوسط قیمت متعلق به منطقه ۹ با ۱۳۴ درصد و کمترین 
رشد مربوط به منطقه ۱۹ با ۸۴.۵ درصد بوده است. تعداد معاملات آپارتمان های 
مسکونی پایتخت ایران نیز با کاهشی ۳۵.۶ درصدی همراه شده است. بررسی 
شاخص کرایه مسکن اجاریدر شهر تهران و کل مناطق شهری در اردیبهشت ماه 

امسال از رشد به ترتیب ۲۲.۶ و ۱۹.۷ درصدی حکایت دارد.
*کوچ طبقاتی نتیجه چیست؟

آمار بانک مرکزی از افزایش ۲۲.۶ درصدی نرخ اجاره بها در تهران نسبت به 
اردیبهشت ماه سال گذشته خبر می دهد. از سوی دیگر دفاتر املاک به رسانه های 
خبری می گویند نرخ های اجاره بسته به مناطق مختلف شهر تهران از ۱۵ تا ۵۰ 
درصد افزایش یافته است. با نزدیک شدن به فصل جابه جایی، بازار اجاره با توجه 
به اینکه خرید و فروش مسکن دچار کسادی شده، داغ شده است. در این میان، با 
توجه به کاهش نرخ سود بانکی، موجران اجاره بها را به رهن کامل ترجیح می دهند 
طوری که دیگر باید منتظر خداحافظی مستأجران با رهن کامل باشیم. اما در 
شرایطی شاهد این اتفاقات در بازار مسکن هستیم که توان اقتصادی مستأجران 
تحت تأثیر گردباد ارزی سال گذشته به شدت تقلیل یافته است و حال آنها ترجیح 
می دهند به منطقه ای که توان پرداخت اجاره بها را داشته باشند نقل مکان کنند. 
سال گذشته کارشناسان اقتصادی مکرراً نسبت به آغاز رکود تورمی و انجماد بخش 

تولید در سال ۹۸ هشدار می دادند.
آخرین آمار منتشر شده از سوی بانک مرکزی نیز مهر تأییدی بر این هشدارهاست. 
طبق این آمار، نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به اردیبهشت ماه ١٣٩٨ به ۳۴.۲ 
درصد رسید که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل )۳۰.۶ درصد( ۳.۶ واحد درصد 
افزایش نشان می دهد. در اردیبهشت ماه ١٣٩٨ عدد شاخص کل )١٠٠=١٣٩٥( 
به ۱۷۳.۵ رسید که نسبت به ماه قبل ۱.۵ درصد افزایش را به ثبت رساند. در این 
ماه درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل ۵۲.۱ درصد است؛ 
یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین ۵۲.۱ درصد بیشتر از اردیبهشت ١٣٩٧ 
برای خرید یک »مجموعه کالا و خدمات یکسان« هزینه کرده اند که نسبت به این 

اطلاع در ماه قبل )۵۱.۴ درصد( ۰.۷ واحد درصد افزایش یافته است.
در نتیجه امروز مستأجران تهرانی ترجیح می دهند دست به یک کوچ اجباری 
بزنند تا بتوانند از تأمین حداقل های زندگی خود برآیند. بررسی ها همچنین نشان 
می دهد ادامه گرانی ها باعث شده تا بسیاری از کالاها از سبد خرید عموم ایرانی ها 
حذف شود. با توجه به پایین بودن توان اقتصادی و قدرت خرید مردم، سلمان 
خادم المله کارشناس اقتصاد مسکن به تازگی به ایسنا گفته است که »با توجه به 
اینکه مسکن کالای ناهمگن محسوب می شود شاید در سال جاری افزایش بیش 
از ۳۰ درصد اجاره بها را نیز شاهد باشیم. خروجی این روند به کوچ طبقاتی منجر 
می شود. یعنی کسانی که در مناطق شمال شهر اجاره نشین هستند به مناطق 
میانی می روند. اجاره نشین های وسط شهر به نقاط پایین مهاجرت می کنند و 
پایین شهری ها به بیرون از شهر پرتاب می شوند.« افزون بر این کوچ طبقاتی، با 
ادامه گرانی مسکن، تعداد زیادی از پایتخت نشینان محل سکونت خود را به قصد 
سکنی گزیدن در استان های دیگر یا عموماً روستاها ترک می کنند که بر اساس آمار 
از سال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۵ استان های البرز، گیلان و مازندران بیشترین مهاجر را از 

تهران داشته اند.
*راهکار اجاره ای دولت

برای  »نمی توان  که  است  گفته  شهرسازی  و  راه  وزیر  اسلامی  محمد  اخیراً 
برای  شهرسازی  و  راه  وزارت  کرد.«  تعیین  مشخصی  سقف  اجاره  قراردادهای 
ساماندهی به بازار مسکن نیز پیشنهادی ارائه کرده است. بر اساس متن پیش نویس 
لایحه پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی در صورتی که مدت قرارداد اجاره از دو سال 
کمتر نبوده و همچنین افزایش اجاره بها بیشتر از نرخ رشد اجاره بهای اعلامی از 
سوی »کمیته ملی تعیین نرخ افزایش اجاره بها« نباشد، موجران در طول مدت 

اجاره از ۱۰۰ درصد مالیات بر درآمد املاک، معاف می شوند.
طبق متن پیش نویس وزارت راه و شهرسازی، مالکان مجتمع های مسکونی 
دارای سه واحد استیجاری و یا بیشتر که با رعایت الگوی مصرف مسکن بنا به اعلام 
وزارت راه و شهرسازی ساخته شده یا می شوند و یا درآمد هر شخص ناشی از اجاره 
واحد یا واحدهای مسکونی در تهران تا مجموع ۱۵۰ مترمربع و در سایر شهرها تا 
مجموع ۲۰۰ مترمربع زیربنای مفید، در طول مدت اجاره از ۱۰۰ درصد مالیات بر 
درآمد املاک اجاری معاف هستند، مشروط بر آنکه میزان افزایش اجاره بها بیشتر 
از نرخ رشد اجاره بهای اعلامی از سوی »کمیته ملی تعیین نرخ افزایش اجاره بها« 
متشکل از نماینده کمیسیون عمران مجلس، نماینده کمیسیون اقتصاد مجلس، 
نماینده وزارت راه و شهرسازی )رئیس کمیته(، نماینده وزارت امور اقتصادی و 
دارایی )دبیر کمیته(، نماینده شورای عالی استان ها، نماینده اتحادیه مشاوران 
املاک، نماینده دادستانی کل کشور، نماینده بانک مرکزی و نماینده سازمان 

حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، نباشد.
دوم اینکه حداقل مدت اجاره در قرارداد اجاره واحد مشمول معافیت در هر بار 
کمتر از دو سال نباشد مگر اینکه مستأجر متقاضی عدم تمدید مدت قرارداد اجاره 
باشد و سوم یک نسخه قرارداد اجاره )اعم از رسمی یا تنظیم شده در بنگاه معاملات 
املاک( در زمان ارائه اظهارنامه مالیاتی به اداره امور مالیاتی مربوطه ارائه شود. این 

لایحه در حال بررسی در کمیسیون اقتصاد هیأت دولت است.
*پیشنهاد کارشناسان

عوامل مختلفی بر نرخ اجاره بها تأثیرگذار است که در این میان می توان مهمترین 
عامل را قیمت مسکن دانست. نرخ سود بانکی، مقایسه بازده سرمایه گذاری در 
و قدرت خرید  بیکاری  نرخ  تورم،  نرخ  آپارتمان،  به فروش  اجاره نسبت  بخش 
اقشار اجاره نشین نیز دیگر عوامل تأثیرگذار بر نرخ اجاره خانه به شمار می آیند. 
کارشناسان پیش از این در گفت وگو با »آرمان« بیان کرده بودند که تقریباً در ایران 
نظام اجاره داری وجود ندارد و این درحالیست که به شدت نیازمند چنین سازوکاری 
در کشورمان هستیم. به این معنا که شرکت هایی تنها مختص ساخت و اجاره خانه 

تأسیس شوند.
غلامرضا سلامی کارشناس اقتصاد مسکن، ایجاد واحدهای مسکونی ارزان و 
تشکیل واحدهایی برای طبقه متوسط جامعه و به ویژه برای جوانان که قصد دارند 
تشکیل زندگی بدهند، را راهکار بلندمدتی برای سامان بخشی به بازار اجاره کشور 
می داند. حسامعقبایی نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک نیز انتظار خود را از 
دولت اینگونه بیان می کند: دولت باید در حوزه تولید مسکن مالکیتی و استیجاری 
به شکل جداگانه عمل کند و نباید با تولید مسکن مالکیتی، از بخش استیجاری 
غافل شود. کارشناسان و عموم مردم بر این باور هستند که امروز دیگر نمی توان 
با گفتاردرمانی مشکلات اقتصاد ایران را سامان بخشید، بلکه نوبت به اجرای 

تصمیمات کارشناسی شده رسیده و نباید در مرحله اجرا درجا زد.

معاون سابق وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره مسیر 
عبور از تحریم ها معتقد است در شرایط فعلی باید اتاق های 
وزرای خارجه  و  بگیریم  بازی  به  از پیش  بیش  را  بازرگانی 
اقتصادی ما، روسای اتاق های بازرگانی استانی و ملی شوند.
 از او به عنوان مرد همه فن حریف در کسوت های مختلف 
مدیریتی اقتصاد ایران نام برده می شود. مهدی کرباسیان، 
از  اجرایی  بخش های  در  مدیریت  تجربه  از  کوله باری 
وزارت  قائم مقامی  اقتصادی،  وزارتخانه های  فرمانداری، 
تا  گرفته  گمرک  رییس کلی  و  اجتماعی  تامین  و  اقتصاد 
مسوولیت های مختلف در نظام بانکی، بازار سرمایه، صندوق 
بازنشستگی، شرکت های نفتی، صندوق اوپک و... بر دوش 
و  او در بخش های مدیریت اجتماعی  البته  داشته است. 
ورزش نیز دستی بر آتش داشته است. کرباسیان با چنین 
سکان  داشت،  برعهده  که  سمتی  آخرین  در  کارنامه ای 
به عنوان رییس  را  هدایت بخش معدن و صنایع معدنی 
هیات عامل ایمیدرو برعهده گرفت، اما در در مهر ماه ۱۳۹۷ 
و به موجب قانون منع به کارگیری بازنشستگان، از سمت 
خود استعفا داد. مهدی کرباسیان، این روزها دیدگاه های 
قابل توجهی برای برون رفت از وضع کنونی اقتصاد در حوزه 
تحریم ها دارد. معاون سابق وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
یکی از مسیرهای عبور از تحریم فلزات را اتاق های بازرگانی 
می داند. به گفته او، در شرایط فعلی باید اتاق های بازرگانی 
را بیش از پیش به بازی بگیریم و وزرای خارجه اقتصادی ما، 
روسای اتاق های بازرگانی استانی و ملی شوند. کرباسیان 
تاکید می کند: باید از آنها بخواهیم با بخش خصوصی دنیا 
جلسه بگذارند و به دولتشان فشار آورند و راه برون رفت از 

مشکلات را پیدا کنند.
مهدی  با  گفت وگو  مشروح  می خوانید،  ادامه  در  آنچه 

کرباسیان است می خوانید
*چرا اقتصاد ایران برای مقابله در برابر تحریم به اندازه 

کافی قوی نبود و تا این حد شکننده بود؟
من این حرف را قبول ندارم که اقتصاد ایران قوی نبود. 
من اعتقاد دارم که جمهوری اسلامی ایران در حال حاضر 
در قوی ترین موضع ۴۰ ساله خود قرار دارد. حتی می توانم 
بگویم در قوی ترین دوره ۱۵۰ ساله اخیر، یعنی از اواسط 
دوره قجر تا کنون است. در سال ۱۳۶۱ نخست وزیر ترکیه 
با گروه ۲۰۰، ۳۰۰ نفره بخش خصوصی به ایران آمد. در آن 
مقطع هم با مشکل ارز و تحریم و جنگ روبه رو بودیم. دولت 
در آن زمان تصمیم گرفت که با ترکیه تهاتر کند، یعنی کالا 
بدهد و کالا بگیرد. من آن زمان معاون حمل ونقل وزارت راه 
و عضو ستاد بسیج اقتصادی کشور بودم. در آن جلسات 
به خاطر دارم در رابطه با کالاهایی که برای تهاتر روی میز 
می گذاشتیم، عدد صادرات غیرنفتی زیر یک میلیارد دلار 
بود، یعنی ظرفیت صادراتی مان به ۷۰۰، ۸۰۰ میلیون دلار 
بیشتر نمی رسید. تازه این رقم مربوط به کالاهایی همچون 
در  یعنی  بود.  سالامبور  پوست  و  زعفران  پسته،  فرش، 
حقیقت ۴ کالای اصلی صادراتی این ها بود. ما در نتیجه یک 
عدم تعادل واردات و صادرات حتی با ترکیه داشتیم، اما در 
سال ۹۶ بیش از ۴۵ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی داشتیم، 

یعنی نزدیک به صادرات نفت بوده است.
در سال ۹۷ این عدد می توانست رکورد بزند و حتما این 
اتفاق می افتاد، در صورتی که آن تصمیمات ابتدای سال در 
مورد ارز گرفته نمی شد و بعدا بخشنامه ها و دستورالعمل های 
مکرر و متناقض در طی ۱۰ ماهه اول سال اتفاق نمی افتاد. 
این اتفاق موجب شد که بازار ملتهب شود و فشار زیادی به 
صادرکنندگان بیاید و نتوانیم رکورد تاریخی در حوزه صادرات 
بزنیم. در حال حاضر لیست کالاهای صادراتی متنوع شده 
است. ما یک زمانی از کره و تخم مرغ تا مرغ و پنیر و گوشت را 
وارد می کردیم. اما امروز برخی از اقلام غذایی جزو صادرات 
کشور قرار دارد. با این حال امروز متاسفانه به دلیل بعضی از 
تصمیم های هیجانی، احساسی و بعضا سیاسی –متاسفانه 
همیشه سایه سیاست بر اقتصاد وجود داشته و امروز خیلی 
پررنگ است-یک روز صادرات پیاز ممنوع می شود و فردا 

تخم مرغ ممنوع می شود.
شما حساب کنید یک تاجر با بدبختی بازار صادراتی پیدا 
کرده و پیاز را می خواهد صادر کند، به محض این که صادرات 
را شروع می کند، شبانه یک دفعه صادراتش ممنوع می شود. 
به این شکل پیازهایی که در مبدا قرار دارد، می گندد. این 
تاجر ممکن است نابود شود. این ها مشکلاتی است که به 

نظر من موجب می شود صادرات افت کند.
اتفاقا فعالان اقتصادی هم معتقدند که اگر سیاست های 
اشتباه ارزی در سال گذشته در خصوص سه نرخی شدن 
و امنیتی شدن ارز گرفته نمی شد، صادرات کشور به بیش 
از دو برابر افزایش پیدا می کرد، اما اتفاقی که افتاد، این بود 

که یک سری صادرکنندگان واقعی از گردونه تجارت کشور 
خارج شدند و گروهی صادرکننده مصنوعی وارد اقتصاد 
کشور شدند، به طوری که در سال ۹۷ حدود ۶ هزار و ۵۰۰ 
صادرکننده به وجود آمدند و این در حالی است که در طول 

۴۰ سال گذشته ۸ هزار صادرکننده داشتیم.
سال  اول  ماهه   ۹  ،۸ در  اگر  که  دارم  اعتقاد  من 
و  غیرکارشناسی  بعضا  و  هیجانی  سیاست های  گذشته 
دستورالعمل های متعدد و به قول معروف، امنیتی شدن بازار 

نبود، تا ۶۰ میلیارد دلار در سال گذشته صادرات داشتیم.
اعلام  دلار  برای  تومانی  دلار ۴۲۰۰  نرخ  که  *زمانی 
شد، در همان ابتدا یادآور دلار ۱۲۲۶ تومانی بود. چطور 

دولت دست به یک چنین تصمیمی زد؟
ببینید، من نه در آن جلسه بودم و نه اطلاع دارم، فقط آنچه 
که می دانم، این است که کسانی که در آن جلسه بودند، 
می گویند ما خیلی موافق دلار ۴۲۰۰ تومانی نبودیم و حتی 
آقای رییس جمهور هم می گوید من خیلی موافق نبودم. ولی 
به هر صورت حتما دلایلی وجود داشته که به این تصمیم 
رسیدند. اما این که چرا این تصمیم را گرفتند و دلایلشان چی 
بود، اطلاعات من ناقص است، بنابراین به این بحث ورود 

نمی کنم.
اما آنچه که من می توانم در رابطه با آن بحث کنم، این 
است که اگر تصمیم هیجانی آن روز را نمی گرفتند و با مردم 
صحبت می شد و صادقانه گفته می شد که مشکل ارزی 
داریم و بازار ارز را ملتهب نکنیم و کار پخته تر مثل تصمیمات 
اخیر می گرفتند، بهتر بود. با تصمیماتی که در سه ماهه اخیر 
گرفته شد، می بینید که بازار ارز اصلاح و تعدیل شد؛ آن هم با 
وجود این که رییس جمهور آمریکا اقلام جدیدی را در لیست 
بازار ارز التهاب آن چنانی  تحریم های ایران گذاشت، ولی 
و  شد  امنیتی  ارز  نرخ  که  است  حالی  در  این  نکرد.  پیدا 
گفته شد اگر کسی ۱۰ دلار هم داشته باشد، قاچاق است، 
اما دیدیم که نرخ دلار هر روز بالا رفت و به ۱۹ هزار تومان 
رسید. معنای آن این است که امکان دارد یک نفر در روستا 
هیچ گاه ارز را نبیند، زیرا هیچ سفر خارجی ندارد، ولی به 
محض این که در اخبار داخلی و خارجی متوجه می شود نرخ 
ارز بالا می رود، دو اتفاق ذهنی برایش می افتد. اول این که 
فکر می کند با افزایش نرخ ارز، ارزش سرمایه اش کم شده 
است. دوم این که احساس نگرانی و التهاب می کند و این که 
نکند در اقتصاد کشور عدم تعادل رخ داده است. همه این ها 
نگران کننده است. از سوی دیگر، روی کسانی که در اقتصاد 
کشور فعالیت دارند، اثر آنی می گذارد و می گویند چه اتفاقی 
خواهد افتاد؛ به خصوص این که تغییر سریع بخشنامه ها و 
دستورالعمل ها موجب می شود تجار و تولیدکنندگان هر روز 
احساس نگرانی کنند. به این ترتیب، خوشنام ها و آبرومندها 
یا از بازار بیرون می روند، یا کند می شوند و یا در بدترین حالت، 
تجار مصنوعی وارد بازار می شوند و این ها باعث می شود که 

اقتصاد کشور از حالت سلامت به غیرسلامت رهبری شود.
ارز  بازگشت  عدم  درباره  که  موضوعی  با  رابطه  *در 
قبول  را  موضوع  این  شما  آیا  شده،  مطرح  صادراتی 

دارید؟
خیر، در رابطه با خروج ارز باید بپذیریم که ارز از چند مسیر 
خارج می شود. اول این که یک رقمی که از ارز بازنگشته، 
حتما در مقابل آن کالا وارد کشور شده است. من حداقل 

اطلاع دارم و جزو سیاست های ما در سازمان ایمیدرو بود. 
که  می دانم  من  بودم.  کرده  ابلاغ  خود  مدیران  به  حتی 
است،  کشور  فولاد  چالش  بحرانی ترین  گرافیتی  الکترود 
بنابراین به محض این که آقای ترامپ از برجام خارج شد، ۳ 
روز بعد بخشنامه محرمانه ای برای شرکت های بزرگ فولادی 
و غیرفولادی و معدنی فرستادم و از آنها خواستم مواد اصلی 
حساس خود را برای دو سال سفارش دهند و وارد کنند. این 
تصمیم به نظر من استراتژیک و اساسی بود و این تصمیم، 
تصمیم برمبنای تجربه بود، اما بانک مرکزی گزارش کرد 
که ارز بازنگشته است. خب برخی از این شرکت ها صادرات 
الکترود گرافیتی داشتند.  و در مقابل آن، خرید  داشتند 
جالب است که بدانید آخرین شرکتی که من اطلاع دارم، 
با بانک مرکزی که حساب و کتاب سال ۹۷ خود را صاف 
کرده، معلوم شده که یک دلار در خارج کشور ارز ندارد. بانک 
مرکزی این موضوع را متوجه نشد و یا نمی خواست متوجه 

شود.
درست است که بخشی از این ارز از کشور خارج شده و 
به کشور بازنگشته است. واقعیتی که امروز ما باید بپذیریم، 
خروج سرمایه است. این موضوع جدید نیست و اصلا به 
ارز ارتباطی ندارد. چندین سال است که اتفاق افتاده و در 
سال های اخیر تشدید شده است. این در حالی است که 
آرامش در کشور موجب می شود که جریان خروج سرمایه 

اتفاق نیفتد.
یکی از راهکارهای اساسی در مقطع فعلی که می تواند 
کمک کند، تسهیل ارتباط و ورود و حمایت ایرانیان خارج 
از کشور است. حدود ۶ میلیون ایرانی در خارج از کشور 
داریم که خوشبختانه تعداد زیادی از آنها متمول هستند و 
همه عاشق کشور هستند. ما بازی های جام جهانی را دیدیم 
که پرچم ایران در تمام دنیا در دست مردم بود. ما باید از این 
پتانسیل برای جذب منابع ایرانیان خارج از کشور استفاده 
کنیم. ما در دنیا ایرانیانی را داریم که در مسوولیت های خوبی 
قرار دارند. ما باید با آنها ارتباط خوبی برقرار کنیم و بتوانیم 
با لابی، برگ مقابل تحریم ها را بگذاریم. ضمن این که توطئه 
به ۸۰۰  نزدیک  حاضر  حال  در  است.  واقعیت  یک  غرب 
نفر نیرو در وزارت خارجه آمریکا شبانه روز اطلاعات را رصد 
می کند، در نتیجه توطئه ها وجود دارد. ما باید برای مقابله با 

توطئه ها به مردم بیشتر تکیه کنیم.
در حال حاضر رفتار اقتصادی مردم کاملا متفاوت شده 
اشاره کردید  برنج  به حذف کوپن  زمانی  است. شما یک 
که بعد از جنگ، مردم برای بازسازی پالایشگاه آبادان، این 
موضوع را پذیرفتند، ولی در حال حاضر با وجود کسری 
شدید بودجه و کمبود منابع ارزی، اتفاق دیگری می افتد؛ 

مثل صف های خرید ارز، عدم حذف یارانه ها و...
ببینید، بخشی از آن به جو روانی برمی گردد و یا این که مردم 
مایل هستند سرمایه خود را حفظ کنند و از دست ندهند. 
امیدوارم دولت و مجلس یه مقدار پخته تر راجع به این مسایل 
برخورد کنند، اما نکته ای که وجود دارد، این است که اگر 
آمارهای جدید درست باشد که تعداد متقاضیان دریافت 
کمک بیشتر شده، نشان دهنده این است که برخی از مردم 
نیازمند شدند. تصمیم گیری در رابطه با یارانه و پرداخت به 
مردم تصمیم درستی بود و من هنوز از آن دفاع می کنم. این 
تصمیم قرار بود در دولت آقای خاتمی در قالب هدفمندی 

یارانه ها گرفته شود و متاسفانه اجرا نشد، زیرا اجماعی روی 
این  احمدی نژاد  آقای  اول  دولت  در  اما  نشد.  حاصل  آن 
اجماع در کل حکومت حاصل شد. دو اشکال اساسی در 
اجرای این طرح وجود داشت. اول این که به همه یارانه نقدی 
پرداخت شد و این در حالی است که قرار بود یارانه ها به افراد 
کم بضاعت داده شود. دوم این که قرار بود هر ساله یارانه ها 
برمبنای تورم باشد. هر دو نه در دولت دهم و نه در دولت های 
یازدهم و دوازدهم اجرا شد. یعنی یارانه ها همان رقم ۴۵ هزار 
و ۵۰۰ تومان ماند و در عین حال، با افزایش نرخ تورم تغییر 

نکرد.
یکی از نکاتی که وجود دارد، اختلاف جدی بر سر شفاف 
شدن نرخ انرژی و به ویژه بنزین است. من اعتقاد دارم بحث 
کارشناسی علمی است. در  نیست، بحث  و سفید  سیاه 
نهایت اگر مردم بدانند و با آنها صحبت شود و روش هایی 
حاصل شود که افراد ضعیف جامعه بتوانند به یارانه ها دست 
پیدا کنند، چه ایرادی دارد که نرخ بنزین اصلاح شود. اما ما 
می بینیم که در مجلس و دولت این اجماع حاصل نمی شود.
را  خود  دیدگاه  هم  آمریکا  اخیر  تحریم  با  رابطه  *در 
بفرمایید. شما فکر می کنید تحریم فلزات تا چه اندازه 
اثرگذار است و سهم صادرات فلزات ما در بازار جهانی 

چقدر است؟
ببینید، یکی از افتخاراتی که به نظرم دولت یازدهم دارد، 
این است که در حوزه معدن و صنایع معدنی اعم از فلزات، 
تولید  در  چشم گیری  رشد  و...  زغال سنگ  مس،  فولاد، 
داشتیم. شما می بینید که تا ۲۲ درصد از صادرات کشور 
به سمت صادرات معدنی و صنایع معدنی می رود. از سوی 
منابع  از  استفاده  به  که  مقاومتی  اقتصاد  موضوع  دیگر، 
داخلی در جهت منافع ملی تاکید دارد، محقق شده است. 
بدیهی است که همت بخش خصوصی و بخش غیردولتی 
به  و  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  و  دولت  پشتیبانی  و 
خصوص ایمیدرو در این حوزه چشم گیر بود. بر این اساس، 
به نظر می رسد حوزه معدن و صنایع معدنی جایگاه ویژه ای 

دارد.
فنا شده است.  و  ندارد  معدن و صنایع معدنی برگشت 
بنابراین هر روز مورد نیاز بیشتر دنیا است و به همین دلیل 
سرمایه گذاری در این بخش اهمیت زیادی دارد. در رابطه 
با حجم آن وقتی می گوییم که ۲۲ درصد صادرات کشور را 
دربرمی گرفت، اگر صادرات اقلام پتروشیمی را کنار بگذارید، 

می بینید که رقم چشم گیری است.
*عبور از تحریم فلزات امکان پذیر است؟

برای این که ما بتوانیم از تحریم تازه ای که در حوزه فلزات 
شده ایم، عبور کنیم، فکر می کنم چند راه حل فوری باید 
داشته باشیم. یکی این که اروپا نشان داد که بعد از برجام 
کاری نکرد. همان زمان بعضی از مسوولان اقتصادی این 
موضوع را می گفتند. از سوی دیگر، کشورهایی همچون هند 
خرید نفت را قطع کرد. بر این اساس، به نظر من باید مسیر 
جدیدی را پیگیری کنیم. اولین پیشنهاد من این است که 
اتاق های بازرگانی را بیش از پیش به بازی بگیریم. در حقیقت 
بازرگانی  اتاق های  روسای  ما،  اقتصادی  خارجه  وزرای 
استانی و ملی شوند و از آنها بخواهیم با بخش خصوصی 
دنیا جلسه بگذارند و به دولتشان فشار آورند و راه برون رفت 
از مشکلات را پیدا کنند. این در حالی است که اتاق های 
بازرگانی در این مورد خیلی به بازی گرفته نمی شوند. حتی 
در برخی از تصمیمات مهم، نمایندگان بخش خصوصی و 
غیردولتی حضور ندارند. دوم این که ما به ۱۰ کشور بیشترین 
ما  ما هستند.  که ۷ کشور، همسایگان  داریم  را  صادرات 
می توانیم تیم های ویژه دوجانبه با کشورهای اطراف داشته 
باشیم. بدیهی است که سایه تحریم وجود دارد، اما بخش 
این  آنها  بلندمدت  پیدا می کند. منافع  خصوصی راهکار 
است که با ایران بزرگ رابطه نزدیک داشته باشند. نکته سوم، 
در سال  کردند.  در سال ۲۰۱۵  که چینی ها  است  کاری 
۲۰۱۵ نرخ رشد اقتصادی چین به زیر ۶ درصد آمده بود و 
مسوولان چین نگران بودند که اگر این روند ادامه پیدا کند، 
موجب تشنج های اجتماعی و شورش خواهد شد، بنابراین 
برای این که صادراتشان افزایش پیدا کند و ارز را به کشور خود 
بازگردانند، سوبسید در برخی از اقلام دادند. برای مثال، 
برای هزینه حمل فولاد از چین به سایر کشورها سوبسید 
دادند و درصدی از پول حمل را پذیرفتند. اگر به خاطر داشته 
باشید، این موضوع موجب شد که برخی از کشورها تعرفه 
روی کالای فولادی چین بستند، زیرا به حدی ارزان می آمد 
که دامپینگ می شد. نکته مهم دیگر، این است که به تجار، 
بازرگانان، تولیدکنندگان و مردم آرامش داده شود که هر روز 
سیاست ها را تغییر نمی دهیم. یعنی با مردم صادقانه صحبت 

کنیم و این گونه همراهی بیشتری خواهند داشت.

مهدی کرباسیان معاون سابق وزیر صمت:

تصمیم هیجانی ارز ۴۲۰۰ تومانی قواعد بازار را بر هم زد

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۱۲۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۴۷ آقای جهانگیر فاطمی فرزند 
براتعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۵/۸۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمدرضا شاکری. 

)م الف۷۶۲ (
۲- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۵۸۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۸۱ خانم اکرم بانو رنجبر  فرزند 
صفرعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۹/۵۰ متر مربع پلاک شماره ۱۸۹۹/۸۶  اصلی 

واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند قطعی به شماره ۵۳۷۸۳ . )م الف ۷۶۳(
۳- رأی شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۵۴۸۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۹۱ آقای حجت اله رشید فرزند علی 
حسین  در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۳/۵۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۷۸  

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از نبی اله قره گوزلو . )م الف ۷۶۴(
۴- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۸۳۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۷۷۷۱ آقای حسین فرخی داودآبادی 
فراهانی فرزند علی آقا در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۶۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از 

۲۳۲۱  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی . )م الف ۷۶۵ (
۵- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۰۱۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۹۷ آقای مسلم زنگنه  فرزند  رضا در 
قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۸ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۶۸ اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۷۶۶(
۶- رأی شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۲۶۶۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۲۹۴۸ آقای قهرمان گوهری زادپرنگ 
فرزند شادعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۸ متر مربع پلاک شماره فرعی از 
باقیمانده ۲۱۸۰  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از احمد خطیبی فرزند حسن خطیبی 

ورثه حسن خطیبی . )م الف۷۶۷ (
۷- رأی شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۷۷۲۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۸۷۴۲ خانم کلثوم دهقان نصیری  
فرزند علی محمد در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۴/۲۶ متر مربع پلاک شماره ۱۳۳ 
فرعی از ۱۹۰۰  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی. )م الف ۷۶۸ (
۸- رأی شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۷۷۸۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۱۵ خانم فاطمه علی بیگی  فرزند 
محمد عیسی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۶/۲۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از 
۱۷۸۷ و ۱۷۸۸  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از  

تقی و صدیقه و قدسی و حورا و فاطمه ناظری فرزند احمد ورثه ملیحه صادقی ورثه محمد صادقی. )م الف۷۶۹ (
۹- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۴۸۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۸۵۷۵ آقای نوروز علی نژاد فرزند 
سعداله در سه دانگ از ششدانگ خانه به مساحت ۹۰ متر مربع پلاک شماره ۲۶۴ فرعی از ۱۹۵۶  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف۷۷۰ (
۱۰- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۵۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۹۸ آقای مهدی عابدی فرزند 
محمد در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۸/۳۵ متر مربع پلاک شماره ۱۸۹۴  اصلی واقع 

در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند قطعی به شماره ۹۹۲۵ . )م الف ۷۷۱(
۱۱- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۸۲۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۹۰ آقای محمد طریزآبادی فرزند 
علی اکبر در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۳۴  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از اسد رازقی . 

)م الف ۸۹۶(
۱۲- رأی شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۶۷۹۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۶۴ آقای عباس شکری فرزند علی 
در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۷ متر مربع پلاک شماره ۱۱۴/۱۶۰ فرعی از ۲۶۰۲  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر سند ۴۴۲۰۰  . )م الف 

) ۸۹۵
۱۳- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۰۲۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۶۰ آقای محمد رستمی فرزند 
شمسعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۷ متر مربع پلاک شماره ۴ فرعی از ۲۲۷۷  

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از علی جوهری. 
)م الف ۸۹۴(

۱۴- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۰۱۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۸۲ آقای احمد دادوند فرزند 
غلامعباس در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ متر مربع پلاک شماره ۵۶۹ فرعی از ۲۳۰۲  

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف۸۹۳ (
۱۵- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۴۳۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۹۸ آقای اصحابعلی حیدری فرزند 
ذوقعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۴۷  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمدحسین بصیرت 

فر . )م الف۸۹۲ (
۱۶- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۷۶۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۶۶۱۶ آقای محمدجواد شبانی فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۵/۵۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۰۹۷ - اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حسین صفری . )م 

الف ۸۹۱(
۱۷- رأی شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۸۷۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۰۶ آقای حسین مهدیه فرزند 
غلامعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۲/۸۸  متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۱۹  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر سند ۱۱۱۰۳۶- . )م 

الف۸۹۰ (
۱۸- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۴۴۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۶۳ آقای مهدی نظری فرزند 
هدایت اله در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۳/۰۲  متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۸۶ 
و ۲۱۸۵  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از هدایت 

اله نظری. )م الف ۸۸۹(
۱۹- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۰۲۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۶۱ آقای علی بدرلو فرزند فتحعلی 
در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از  ۲۴۹۷  اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی علی بدرلو ۱۷ سهم از ۲۱ سهم و مع الواسطه 

از علی اصغر کریمی نسبت به ۲ سهم از ۲۱ سهم و محمد کریمی ۲ سهم از ۲۱ سهم . )م الف ۸۸۸(
۲۰- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۷۷۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۱۶ آقای عبداله جعفری فرزند 
شکراله در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۴۳ - اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از یعقوبعلی جواهری 

امیر . )م الف ۸۸۷(
۲۱- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۳۴۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۶۴ آقای علی اصغر فیض  فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۵  متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۲۲ -  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از ربابه ابهری . )م الف 

) ۸۲۶
۲۲- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۸۱۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۰۰ آقای مهدی امینی فرزند بیوک 
در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از  ۲۱۸۶ و ۲۱۸۵ -  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از رضا بیگدلی آذری 

)توسط علی( . )م الف ۸۲۷(
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ 
ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱398/۰3/۱۱
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱398/۰3/۲۶
مرتضی نورائی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم 

آگهی ماده 3قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سندرسمی و مشاعی
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رییس هیات مدیره باشگاه استقلال :

امسال نوبت استقلال است که قهرمان شود 
رییس هیات مدیره باشگاه استقلال گفت: در صورت وصول مطالباتمان از فیفا 

می توانیم هم پاتوسی را حفظ کنیم و هم مشکل پروپیچ را حل کنیم. 
پیشنهاد  خصوص  در  استقلال  باشگاه  مدیره  هیأت  رئیس  سعادتمند  احمد 
تراکتورسازی به وریا غفوری اظهار داشت: از جزئیات این توافق و رقمی که آنها به وریا 
گفته اند اطلاعی ندارم. اما هدف باشگاه استقلال این است که با وریا تمدید کند و برای 
این منظور با جدیت اقدام می کنیم. غفوری از بازیکنان بسیار مهم تیم ما بود که برای 

فصل آتی روی او حساب می کنیم.
رئیس هیأت مدیره باشگاه استقلال در خصوص اظهاراتش در باره تبعیض بین دو 
باشگاه بیان داشت: از صحبتهای من برداشت اشتباه صورت گرفته بود. منظور من 
وزارت ورزش و وزیر ورزش نبود. بلکه منظور من به اسپانسر مشترک بود و اینکه باید در 

پرداختها مساوی و عدالت برقرار باشد.
وی اضافه کرد: من از وزیر محترم ارتباطات خواهش کردم که در این خصوص ورود 
کند که خوشبختانه این باعث شد تا اسپانسر مشترک به باشگاه استقلال هم پرداختی 

داشته باشد.
سعادتمند تصریح کرد: البته ما مطالبات دیگری هم داریم. بنده از مقام محترم وزارت 
دفاع درخواست دارم تا شخصاً به این موضوع ورود کنند. ما با دو زیر مجموعه از وزارت 
دفاع قرارداد اسپانسرینگ داشتیم. باشگاه استقلال به همه تعهدات خود در این زمینه 
عمل کرد و ما حالا ۱۲ میلیارد تومان از این دو مجموعه که زیر مجموعه وزارت دفاع 
هستند طلب داریم. الان که در ایام نقل و انتقالات هستیم این پول خیلی بیشتر از آینده 

به درد ما می خورد.
رئیس هیأت مدیره باشگاه استقلال با اشاره به مطالبات ۷۵۰ هزار دلاری باشگاه 
تاج  آقای  از  بیان داشت:  فیفا  از  در جام جهانی  بازیکنانش  بابت حضور  استقلال 
درخواست داریم تا با جدیت بیشتری این مطالبات را پیگیری کنند. ما مشکلاتی داریم 

که این پول می تواند به ما کمک کند.
وی خاطرنشان ساخت: ما با این ۷۵۰ هزار دلار هم می توانیم پاتوسی را حفظ کنیم و 
هم می توانیم مشکل پروپیچ را حل کنیم. مشکل پروپیچ در گذشته با مبالغ بسیار کمی 
حل می شد اما امروز ما باید چیزی در حدود ۶ میلیارد به این بازیکن بدهیم. این پول را 
باید طی مدت کمتر از ۴۰ روز تهیه و پرداخت کنیم تا با مشکل کسر امتیاز مواجه نشویم.
سعادتمند تاکید کرد: امسال نوبت استقلال است که قهرمان شود و ما با قدرت این 

فصل را آغاز می کنیم و بنای کار را برای قهرمانی گذاشته ایم.
*انتقال رحمتی به پدیده تقریبا قطعی شده است

وی  در خصوص آخرین وضعیت سید مهدی رحمتی بیان داشت: این توضیح را درباره 
رحمتی بدهم که او یک استقلالی اصیل است و ستون استقلال بوده و هست و زحمات 
زیادی برای استقلال و تیم ملی کشیده است. وی اضافه کرد: ۹۰ درصد کار انتقال او به 
پدیده به اتمام رسیده است. قرارداد او با استقلال به پایان رسیده و آقای گل محمدی و 
پدیده با او مذاکره کرده و به توافق رسیده اند. سعادتمند تاکید کرد: من این را به صورت 
صد در صد نمی گویم. ولی بیش از ۹۰ درصد کار تمام شده است. این موضوع تصمیم 
خود رحمتی بوده و اگر حضورش در پدیده قطعیت پیدا کند من برایش آرزوی موفقیت 

می کنم.

شجاع خلیل زاده:

برای تمدید قرارداد نیاز به فکر نبود
 مدافع تیم فوتبال پرسپولیس گفت: سر حرفم ماندم و بدون هیچ حرفی بدون شرط و 

شروط خاص، قراردادم با پرسپولیس را برای دو فصل آینده تمدید کردم.
به فکر کردن  نیازی  با پرسپولیس گفت::  شجاع خلیل زاده درباره تمدید قرارداد 
نداشتم. می دانستم چه می خواهم. قبل از این هم گفته بودم و با هواداران هم وعده 

کرده بودم که می مانم و قراردادم را تمدید کردم.
مدافع تیم فوتبال پرسپولیس درباره اینکه عنوان می شد از قطر پیشنهاد داشت ولی 
باز هم اولین قرارداد را با پرسپولیس منعقد کرده است، ادامه داد: از قطر پیشنهاد 
خوبی داشتم ولی علاقه و احساس تعهد من نسبت به پرسپولیس، بیشتر است. نه 
پرسپولیس می خواست من را به خاطر پول از دست بدهد و نه من می خواستم برای پول 

از پرسپولیس بروم و تیم را تنها بگذارم.
خلیل زاده تصریح کرد: باشگاه می خواست قرارداد را تمدید کنیم و این برای من کافی 
بود تا پای قرارداد جدید بنشینم. بدون آنکه بخواهم ناز کنم. قبلًا هم این کار را کرده ام. 
برای این با هم بودن، هم من و هم باشگاه از یک پول خوب گذشتیم و حالا خوشحالم. 
برنامه بعدی من رفتن به تیم ملی از پرسپولیس و پس از کسب چهارمین قهرمانی در 

لیگ است.
مدافع مستحکم سرخپوشان خاطرنشان کرد: انتظارات از ما بالا رفته است ولی ما از 
عهده اش بر می آییم. سال قبل هیچکس فکر نمی کرد با آن شرایط محرومیت قهرمان 
شویم، اما هم قهرمان شدیم و هم تا فینال آسیا رفتیم. من با این قرارداد حالا حالاها در 
پرسپولیس هستم و پرسپولیس هم به امید خدا با حمایت هواداران حالا حالاها قهرمان 

خواهد بود.

وحید هنوز یکسال دیگر با ترابزون قرارداد دارد

مسیر سخت بازگشت امیری به پرسپولیس 
 احتمال بازگشت هافبک سابق پرسپولیس به جمع سرخپوشان کمتر از قبل است چرا 

که از قرارداد او با باشگاه ترابزون ترکیه یک سال دیگر باقیمانده است. 
»برانکو ایوانکوویچ« سرمربی پرسپولیس پیش از سفر به کرواسی لیست بازیکنان مد 
نظر خود را به مسئولان پرسپولیس ارائه داد. در شرایطی برخی گمانه زنی در مورد لیست 
سرمربی پرسپولیس مطرح است که از بازیکنان پیشین پرسپولیس تنها نام »مهدی 

طارمی« در فهرست فصل بعد سرخپوشان جای دارد.
این در حالی است که علاوه بر طارمی نام« فرشاد احمدزاده« و »وحید امیری« نیز 

برای بازگشت به پرسپولیس مطرح شده است.
مسئولان پرسپولیس مذاکراتی را با احمدزاده انجام داده اند تا شماره ۱۰ سابق برانکو 
بار دیگر شانس حضور در پرسپولیس را بدست آورد اما شانس بازگشت »وحید امیری« به 
پرسپولیس بسیار کم است. امیری فصل چندان موفقی را در ترابزون اسپور ترکیه پشت 
نداشت تا این بازیکن پس از پشت سر گذاشتن فصلی نا موفق به درهای خروجی این 
تیم ترکیه ای نزدیک شود. آن هم در حالی که یک فصل دیگر از قرارداد امیری با ترابزون 

اسپور باقی مانده است.
باشگاه ترکیه ای با این وجود اما حاضر نیست تا امیری را به راحتی از دست بدهد و 
قصد فروش وی را دارد تا باشگاه بعدی برای جذب این بازیکن باید مبلغی را پرداخت 
کند. از طرفی دیگر پرسپولیس با چالش های جدی مانند پرداخت پول برانکو، دستیاران 
و بازیکنان خارجی مواجه است و بعید به نظر می رسد بخواهد برای جذب بازیکنی به 

باشگاه مبدا پول بپردازد.
از طرفی ترافیک در خط میانی پرسپولیس هم باعث شده تا باشگاه اولویتی برای 
جذب هافبک چپ نداشته باشد و با این تفاسیر شانس بازگشت امیری به پرسپولیس 

کمتر از قبل شود.

رئیس دپارتمان داوری فدراسیون فوتبال: 

باشگاه ها مسئول خرید تجهیزات VAR هستند
 رئیس دپارتمان داوری فدراسیون فوتبال گفت: تهیه سخت افزار سیستم VAR)کمک 
داور ویدوئی( بر عهده باشگاه ها است و فدراسیون فقط آموزش به داوران را در این زمینه 

بر عهده دارد. 
»داود رفعتی« افزود: با سازمان لیگ فوتبال نامه نگاری کردیم تا محل قرار گرفتن 
دوربین ها را به باشگاه ها اعلام کند و امیدواریم در لیگ نوزدهم از VAR استفاده کنیم. 
البته استفاده از این تکنولوژی زمان بر است. وی گفت: با فدراسیون جهانی فوتبال 
)FIFA( مکاتبات و هماهنگی لازم را انجام خواهیم داد تا دستگاه مورد نظر خریداری 
و در مرکز ملی فوتبال برای آموزش داوران نصب شود. همچنین همزمان باشگاه ها نیز 
بایداز طریق فدراسیون فوتبال این سیستم را خریداری و در ورزشگاه ها خود نصب کنند. 
رئیس دپارتمان داوری فدراسیون فوتبال افزود: قصد داریم نخستین دوره آموزشی 
سیستم ویدئو چک را با حضور ۲۴ داور از اول تیرماه در مرکز ملی فوتبال به مدت هفت 
روز زیر نظر مدرس فیفا به صورت تئوری و عملی برگزار کنیم. تمام تلاش ما این است 
که در بازه زمان سه ماهه آموزش داورانی که که به سیستم فن آوری و آی تی کاملًا آشنا 
هستند به اتمام برسد. رفعتی با اشاره به تغییرات زیاد قوانین فوتبال گفت: تغییرات 
زیادی در قوانین فوتبال رخ داده که لازم است با آموزش به داوران این قوانین در لیگ 
برتر ما اجرا شود. وی اضافه کرد: از یازدهم تیر ماه قوانین جدید داوری اجرا می شود 
و فدراسیون فوتبال پیش از این قوانین را در سایت فدراسیون فوتبال و فضای مجازی 

منتشر کرد و سازمان لیگ نیز تغییرات جدید را در اختیار باشگاه ها قرار داد.

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال :

استراماچونی پایان هفته یا اوایل هفته بعد به 
تهران می آید 

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال با بیان اینکه آندره استراماچونی پایان این هفته یا 
اوایل هفته بعد به تهران می آید، گفت: از مدیرعامل باشگاه شنیدم که مهدی رحمتی با 

پدیده مذاکره کرده است.
به اسماعیل خلیل زاده درباره توافق باشگاه استقلال با آندره استراماچونی و زمان 
حضور وی در ایران گفت: احتمال می دهم استراماچونی تا پایان هفته یا اوایل هفته 

آینده به ایران بیاید.

ورزشی

پاسخ محکم ایران به تیمِ بازیکن بداخلاق

  پیروزی شیرین برابر لهستان

تیم ملی والیبال ایران در دومین بازی خود از هفته سوم لیگ ملت های والیبال ۲۰۱۹ 
در ارومیه به مصاف لهستان رفت و در ست پنجم پیروز شد.

از ساعت ۱۸:۳۰ روز )شنبه( ۲۵ خرداد ماه ۱۳۹۸ تیم ملی والیبال ایران در دومین 
بازی خود از هفته سوم لیگ ملت های ۲۰۱۹ در ارومیه به مصاف تیم لهستان رفت. 
پیش از آغاز بازی مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان برای تماشای این مسابقه 
وارد سالن غدیر ارومیه شد و مورد استقبال افشین داوری، سرپرست فدراسیون والیبال و 

مسئولان محلی قرار گرفت.
پوریا فیاضی، سید سعید معروف  پور،  با ترکیب میلاد عبادی  ایران  این دیدار  در 
)کاپیتان(، علی شفیعی، امیر غفور و محمدرضا حضرت پور )لیبرو( به میدان رفت. 
همچنین تیم لهستان نیز با ترکیب کازمارک، الکساندر اسلیوکا، مارسین، گروزسکی 

)لیبرو(، فورنال، هوبر و کارول به میدان رفت.
ست اول: ۲۵ – ۲۰ ایران

با شروع بازی بازیکنان لهستان تمرکز خوبی داشت و ۴ – ۲ از ایران پیش افتاد تا 
کولاکوویچ درخواست وقت استراحت کند. ایران توانست در امتیاز ۷ بازی را به تساوی 
بکشد اما لهستان با کسب امتیاز ۸ وقت استراحت فنی اول را کسب کرد. با ورود دو تیم 
به زمین لهستانی ها یک امتیاز دیگر کسب کردند تا بار دیگر فاصله را به دو امتیاز افزایش 
دهند. با درخشش موسوی روی تور ایران فاصله را به یک امتیاز کاهش داد. لهستان 
در ادامه عملکرد بهتری روی دریافت های اول داشت و توانست فاصله را به سه امتیاز 
افزایش دهد تا کولاکوویچ درخواست وقت استراحت کند. با خطای روی تور بازیکن 
لهستان فاصله به یک امتیاز کاهش یافت. در ادامه هم این لهستان بود که با ۱۶ – ۱۴ 

وقت استراحت فنی دوم را هم کسب کرد.
با ورود دو تیم به زمین ایران عملکرد بهتری داشت و دو امتیاز متوالی را با درخشش 
عبادی پور کسب کرد و بازی را ۱۶ – ۱۶ به تساوی کشید تا لهستانی ها درخواست وقت 
استراحت کنند. جو سنگین سالن الغدیر با تشویق های بی امان هواداران باعث شد 
تیم ملی رفته رفته بازی را در دست بگیرد و ۱۹ – ۱۷ پیش بیافتد تا لهستانی ها بار دیگر 
درخواست وقت استراحت کنند. با پاس های سرعتی سعید معروف ایران دفاع لهستان 
را جا گذاشت تا با آبشارهای موسوی ۲۲ – ۱۸ پیش بیافتد و همین موضوع باعث شد 
هوادارن سعید معروف را به شدت تشویق کنند. با درخشش کاپیتان سعید ایران توانست 

فاصله خود با لهستان را به ۵ امتیاز افزایش داده و ۲۵ – ۲۰ پیروز ست اول بازی شود.
ست دوم: ۲۱ - ۲۵ لهستان

با شروع ست دوم در میان تشویق بی امان هواداران ارومیه ای، لهستان توانست با ۴ 
امتیاز از ایران پیش بیافتد تا کولاکوویچ درخواست وقت استراحت کند. با بازگشت دو 
تیم به زمین باز هم این لهستان بود که دو امتیاز دیگر را کسب کرد تا ۶ – صفر از ایران 
پیش بیافتد. در میان تشویق و موج مکزیکی هوادارن ارومیه ای ایران با درخشش محمد 
موسوی در زدن توپ های سرعتی توانست فاصله را به ۲ امتیاز کاهش دهد تا لهستان 

درخواست وقت استراحت کند.
با ورود دو تیم به زمین لهستان دو امتیاز متوالی را کسب کرد تا در نهایت ۱۶ – ۱۲ وقت 
استراحت دوم را هم از آن خود کند. با شروع مجدد بازی لهستان به عملکرد خوب خود 

در این ست ادامه داد تا اینکه با نتیجه ۲۵ – ۲۱ ست دوم بازی را از آن خود کرد.
ست سوم: ۱۸ – ۲۵ لهستان

در این ست دو تیم به صورت پایاپای پیش می رفتند تا اینکه ایران لهستان ۴ – ۳ از ایران 
پیش افتاد. برتری نسبی لهستان نسبت به ایران ادامه داشت تا ۸ – ۶ وقت استراحت 
فنی اول را از آن خود کرد. در حالی قائمی به جای فیاضی وارد زمین شده بود، در 
دریافت اول اشتباه کرد تا لهستان ۱۰ – ۶ از ایران پیشی بگیرد. پس از وقت استراحت 
ایران عملکرد ملی پوشان در دریافت های اول بهتر شد و محمد موسوی ستاره بی چون 
و چرای ایران در این ست فاصله را به یک امتیاز کاهش داد. با تشویق بی امان هواداران، 
ایران توانست بالاخره در امتیاز ۱۴ بازی را به تساوی بکشد. با این حال این لهستان بود 

که ۱۶ – ۱۵ وقت استراحت فنی دوم را هم از آن خود کرد.
با ورود دو تیم به زمین لهستان عملکرد بهتری در دفاع روی تور داشت و توانست با 
کسب سه امتیاز متوالی ۱۶ – ۱۹ از ایران پیش بیافتد. لهستانی ها که با سرویس های 
خوب خود دریافت های ایران را دچار مشکل کرده بودند فاصله خود با ایران را به ۴ امتیاز 
افزایش دادند. در ادامه هم این لهستان بود که با افزایش اختلاف امتیاز ۲۵ – ۱۸ ست 

دوم را پیروز شد تا دو بر یک از ایران پیش بیافتد.
ست چهارم: ۲۵ – ۱۷ ایران

با شروع ست این تیم لهستان بود که بازی را با تمرکز شروع کرد اما در ادامه این ایران 
بود که ۳ – ۲ پیش افتاد. با اشتباه سعید معروف در دادن پاس سرعتی لهستان ۶ – ۵ 
پیش افتاد. با درخشش معروف در زدن آبشارها و سرویس زیبای میلاد عبادی پور ایران 
۸ – ۷ وقت استراحت فنی اول را از آن خود کرد. با دفاع خوب محمد موسوی ایران 
برای اولین بار در این ست و ست قبل با دو امتیاز از لهستان پیش افتاد. با درخشش 
فیاضی و موسوی ایران ایران ۱۰ – ۱۳ از لهستان پیش افتاد تا هواداران سر از پا نشناسند 
و هینن برای لهستان تقاضای وقت استراحت کند. با ورود دو تیم به زمین باز هم این 
محمد موسوی بود که در دفاع روی تور خوش درخشید تا ایران فاصله را به ۴ امتیاز 
افزایش دهد. با سرویس خوب محمد موسوی ستاره درخشان امشب ایران، شاگردان 

کولاکوویچ ۱۶ – ۱۱ وقت استراحت فنی دوم را هم کسب کردند.
با ورود دو تیم به زمین باز هم این محمد موسوی بود که پشت خط سرویس خوش 
درخشید تا ایران فاصله را به ۶ امتیاز افزایش دهد و هینن بار دیگر درخواست وقت 
استراحت کند، اما باز هم این ایران بود که یک امتیاز دیگر کسب کرد و ۱۹ – ۱۱ پیش 
افتاد. در ادامه ایران توانست با حمایت هوادارن فاصله ۸ امتیازی را حفظ کرده و ۲۵ – 

۱۷ پیروز ست چهارم شود.
ست پنجم: ۱۵ – ۸ ایران

با شروع ست پنجم ایران با درخشش امیر عفور در زدن آبشار و دفاع روی تور ۲ – ۱ از 
لهستان پیش افتاد. با اشتباه بازیکن لهستان در زدن آبشار ایران ۵ – ۳ از حریف پیش 
افتاد و فاصله را به دو امتیاز افزایش داد. با اشتباه پشت خط زن تیم لهستان ایران ۸ – ۵ 

از حریف پیش افتاد تا هواداران ارومیه ای بار دیگر سر از پا نشناسند.
پس از جا به جایی دو تیم ایران همچنان با پاس های سعید معروف دفاع لهستان را 
جا گذاشته و فاصله را به چهار امتیاز افزایش داد تا ۱۰ – ۶ از حریف پیش بیافتد. با دفاع 
خوب موسوی ایران با کسب یک امتیاز دیگر ۱۲ – ۵ فاصله را بیشتر کرد. با آبشار فیاضی 
ایران فاصله را به ۶ امتیاز افزای داد و ۱۴ – ۸ پیشی گرفت. در ادامه هم ایران با آبشار یلی 

۱۵ – ۸ این ست را از آن خود کرد تا در مجموع سه بر دو پیروز این بازی نفس گیر شود.
ایران فردا در آخرین دیدار خود از هفته سوم لیگ ملت ها به مصاف روسیه می رود.

اوزه بیو  و  سامپدوریا  باشگاه   
دی فرانچسکو برای همکاری با یکدیگر 

به توافق رسیده اند.
اسپورت  »اسکای  تلویزیونی  شبکه   
ایتالیا« خبر داد اوزه بیو دی فرانچسکو 
از  خواستن  فرصت  روز  چند  از  پس 
سامپدوریا برای پاسخ دادن به پیشنهاد 
باشگاه  این  سوی  از  شده  مطرح 
ایتالیایی، به پیشنهاد بلوچرچیاتی برای 

عقد قراردادی سه ساله پاسخ مثبت داده است.
 این سرمربی ایتالیایی اکنون باید قراردادش از سوی باشگاه رم فسخ شود تا بتواند 
هدایت سامپدوریا را برعهده بگیرد، اتفاقی که رخ خواهد داد چون رم قطعاً نمی خواهد 

حقوق اضافی به دی فرانچسکو پرداخت کند.
    دی فرانچسکو پس از حذف تیم فوتبال رم توسط پورتو در مرحله یک هشتم نهایی 
لیگ قهرمانان اروپا، در ماه مارس از سمت سرمربیگری جالوروسی اخراج شد و کلودیو 
رانیری تا پایان فصل جاری جانشین وی شد. باشگاه رم هفته پیش به طور رسمی 
پائولو فونسکا ۴۶ ساله را با قراردادی دو ساله با قابلیت تمدید برای سال سوم  به عنوان 

سرمربی جدید جالوروسی و جانشین رانیری معرفی کرد.

لوییس سوارز، مهاجم باتجربه اروگوئه 
جهانی  جام  جنجال  مورد  در  ای، 
صحبت  لینی  کیه  جورجو  با   ۲۰۱۴
کرد. لوییس سوارز در رقابت های جام 
جهانی ۲۰۱۴ و در آخرین دیدار مرحله 
گروهی در مقابل ایتالیا، شانه جورجو 
کیه لینی را گاز گرفت و به همین دلیل 
۴ ماه از حضور در میادین محروم شد. 
پذیرش  ضمن  سوارز  لوییس  حالا 

اشتباهاتش در آن مقطع، از روزهای سختی که بر وی گذشته و تلاش برای تغییر 
شرایط در آن زمان صحبت کرده است.  لوییس سوارز گفت: "همسرم از من پرسید 
که چه اتفاقی افتاد و من به او گفتم ما برخورد ساده ای با هم داشتیم. در آن مقطع 
من هنوز واقعیت را قبول نکرده بوده ام و در مرحله انکار بودم که این یک اشتباه 
بزرگ بود.  در ادامه من نزد روانشناس رفتم و این موضوع واقعا به من کمک کرد 
تا اشتباهاتم را پذیرفته و رشد کنم. من در طول این مدت با همسر، فرزندان و هم 
تیمی هایم برخورد خوبی داشته ام. با این حال، من غیرعادی رفتار می کردم. من 
با بارسلونا قرارداد امضا کرده بودم اما حتی رسانه ها از این موضوع خبر نداشتند. 

در آن مقطع فکر می کردم کارم تمام شده و باید بازنشسته شوم.

بایرن  از  خداحافظی  از  پس  ریبری  فرانک 
قصد بازنشستگی از فوتبال را ندارد.

 باشگاه بایرن مونیخ چندی قبل اعلام کرد 
ندارد  ریبری  فرانک  قرارداد  تمدید  به  تمایلی 
ستاره  این  درخشش  دوران  ترتیب  بدین  و 
فرانسوی در آلیانس آره نا به اتمام رسید. ماه 
فرانک  بایرن،  فصل  بازی  آخرین  در  گذشته 
ریبری بعد از تشویق هواداران احساساتی شد 
و نتوانست جلوی اشک هایش را بگیرد تا بدین 

ترتیب تصاویری تاثیرگذار در آخرین ساعات حضور وی در لباس بایرن مونیخ به ثبت برسد. 
فرانک ریبری در سال ۲۰۰۷ به بایرن مونیخ پیوست و با این تیم ۹ بار فاتح بوندسلیگا شد.  
ستاره فرانسوی اما همچنان قصد دارد به فوتبال ادامه دهد و معتقد است می تواند تا دو سال 
دیگر در یک باشگاه بزرگ بازی کند: »فکر می کنم همچنان چیزی برای ارائه کردن دارم. تا 
زمانی که حس کنم پاها و ذهنیتم سطح بالایی دارد، به فوتبالم ادامه خواهم داد. معتقدم 
که می توانم برای باشگاهی بزرگ بازی کنم.   می خواهم دو سال دیگر بازی کنم. البته پول 
بیشتری نیز به دست خواهم آورد. مهم نیست به چه باشگاهی می روم ولی این تصمیم 
مهمی است که فقط به من بستگی ندارد و خانواده ام نیز در این تصمیم دخیل هستند. 

به هر حال معتقدم که همچنان می توانم یک چالش جدید را در سطحی بالا تجربه کنم.«

 توافق دی فرانچسکو برای سرمربیگری 
سامپدوریا

 سوارز: ابتدا انکار می کردم کیه لینی را 
گاز گرفتم!

 ریبری:
 توان بازی برای یک تیم بزرگ را دارم

پیشکسوت آبی پوشان با تحلیل اتفاقات اخیر در این تیم گفت: رحمتی خودش 
می دانست که دیگر در استقلال جایی ندارد و تصمیم به جدایی گرفت اما بهتر است او با 

پیراهن استقلال خداحافظی می کرد.
منصور رشیدی یکی از چهره های ماندگار تاریخ فوتبال استقلال است. رشیدی سال ها 
با پیراهن استقلال و تیم ملی ایران در میادین فوتبال حضور داشت و سالهای زیادی هم 

در کسوت مربیگری روی نیمکت این تیم نشست.
با پیشکسوت و مربی سابق آبی پوشان در خصوص مسائل مربوط به این تیم گفتگویی 

انجام شده است که می خوانید:
* حضور استراماچونی را مثبت ارزیابی می کنم

استراماچونی مربی جوانی است که کارنامه او به جز دوران کوتاهی که در اینتر بوده 
خیلی قابل توجه نیست. اما به طور کلی من حضور او در استقلال را مثبت ارزیابی 
می کنم و به او امیدوارم. باید از استراماچونی حمایت شود تا بتواند در این تیم موفق شود. 

صرف خارجی بودن یک مربی تضمین موفقیت و قهرمانی تیمی نیست.
* نباید از استقلال انتظار قهرمانی داشت

همانطور که گفتم صرف استخدام مربی خارجی ضامن قهرمانی نیست و باید همه 
باشگاه دست به دست هم دهند تا یک تیم قهرمان شود. به اعتقاد من نباید از استقلال 
در این فصل هم انتظار قهرمانی داشت. باید از استراماچونی انتظار داشت تیم را بسازد و 

زمینه قهرمانی را برای سالهای بعد فراهم کند.

این خیلی سخت است که یک مربی خارجی در همان سال اولی که به فوتبال ما 
می آید قهرمانی به دست آورد. اگر استراماچونی استقلال را در این فصل قهرمان کند 
واقعاً شاهکار کرده است. هوادار هم باید این موضوع را درک کند و برای قهرمانی به تیم 

و باشگاه فشار نیاورد.
* رحمتی می دانست دیگر در استقلال جایی ندارد

رحمتی دروازه بان باتجربه ای است که سن و سالی از او گذشته است. البته دروازه بانی 
پستی هست که به آن صورت سن و سال نمی شناسد و دروازه بان ها می توانند بیشتر از 
دیگر بازیکنان بازی کنند. رحمتی آنقدر تجربه دارد که فهمیده دیگر در استقلال جایی 
ندارد و خودش تصمیم به جدایی گرفت. رحمتی می داند یکی دو سال بیشتر نمی تواند 

فوتبال بازی کند و ترجیح داد به مشهد برود 
معتقدم رحمتی تصمیمی گرفت که هم به نفع خودش بود، هم به نفع استقلال و هم 
به نفع پدیده. به نفع خودش بود چون از حواشی که برایش ایجاد شده بود دور می شود، 
به نفع استقلال شد چون فشار هواداران بر باشگاه کم می شود و به نفع پدیده شد چون 
این تیم در آسیا حضور دارد و حضور یک دروازه بان باتجربه مثل رحمتی به این تیم 
کمک می کند. هر فردی برای خودش تصمیم می گیرد و برای یک تصمیم همه جوانب 
را در نظر می گیرد. اما اگر من به جای رحمتی بودم ترجیح می دادم به جای آنکه یک 
فصل در تیم دیگری بازی کنم و پول آن را بگیرم، فوتبال را با پیراهن استقلال به پایان 
برسانم. این تصمیم من بود، در صورتی که به جای رحمتی بودم و او خودش می داند 

که چه تصمیمی برایش بهتر است. اما شاید بهتر بود او همینجا و با پیراهن استقلال 
دستکش ها را آویزان می کرد.

* وابستگی ها به پول بیشتر شده
فوتبال در این ایام با فوتبال گذشته تفاوت زیادی دارد. در گذشته بازیکنان عرق زیادی 
به پیراهن داشتند و پول برای شأن در درجه دوم اهمیت بود. اما الان وابستگی بازیکنان 
بیشتر به پول است تا پیراهن. از همین رو خیلی از بازیکنان ترجیح می دهند تاجایی که 
می توانند از تتمه توان شأن هم برای درآمدزایی استفاده کنند. اما در گذشته بازیکنان 
ترجیح می دادند خیلی وقت ها روی تعصب به پیراهن شان پافشاری کنند. شاید هم 
احتیاج مالی باعث شود بازیکنان تصمیماتی بگیرند که مبنای آن مسائل اقتصادی 

است.
* نباید کادر فنی شلوغ باشد

معتقدم نباید کادر فنی و دور و بر سرمربی شلوغ باشد. تعدد نفرات در کادر فنی باعث 
ایجاد تعدد سلیقه می شود و این موضوع منجر به اختلاف می شود و در نهایت تیم نتیجه 
نمی گیرد. استراماچونی باید کادر فنی اش را خلوت کند تا حاشیه ها از این تیم دور 
شود. مثلًا بحثی که این روزها در این تیم داغ شده »جاسوس بازی« است. مثل همین 
فایل صوتی که از فرهاد مجیدی پخش شده و یک حاشیه جدید ایجاد کرده است. اگر 
کادر فنی و نیمکت خلوت شود این حاشیه ها هم جمع و جور می شود و دیگر خبری از 

جاسوس و جاسوس بازی هم نخواهد بود.

منصور رشیدی :

خداحافظی برای رحمتی گزینه مناسب تری بود

 عنوان قهرمانی رقابت های والیبال نشسته قهرمانی آسیا واقیانوسیه در حالی به تیم ملی مردان ایران رسید که این تیم در هفت مسابقه 
پیاپی با نتیجه سه بر صفر حریفان خود را مغلوب کرد. 

تیم ملی والیبال نشسته ایران دیروز و در آخرین روز از مسابقات قهرمانی آسیا و اقیانوسیه در فینال برابر چین به میدان رفت و با پیروزی 
۳ بر صفر عنوان قهرمانی مسابقات را از آن خود کرد.

ملی پوشان ایران چین را در سه ست پیاپی با نتایج ۲۵ بر ۲۱، ۲۵ بر ۷ و ۲۸ بر ۲۶ شکست دادند.
شاگردان »هادی رضایی« در حالی فاتح این مسابقات شدند که در مرحله مقدماتی، توانسته بودند تیم های کامبوج، تایلند، چین، 

قزاقستان، ژاپن و کره جنوبی را از پیش رو بردارند.
از نکات بارز این دوره از مسابقات قهرمانی ایران بدون حتی یک ست باخت بود.

رقابت های قهرمانی آسیا و اقیانوسیه ۲۰۱۹– تایلند با حضور هفت تیم در بخش مردان از ۲۰ تا ۲۵ خرداد ماه در ورزشگاه »هوآمارک« 
شهر بانکوک برگزار شد.

تیم ملی والیبال نشسته مردان ایران پیش از این، با کسب عنوان قهرمانی در رقابت های جهانی ۲۰۱۸ هلند، سهمیه مستقیم پارالمپیک 
توکیو را به دست آورده بود.

داود علی پوریان، صادق بیگدلی، مهدی بابادی، مرتضی مهرزاد، مجید لشگری، رمضان صالحی، امیر کفشدار، میثم علیپور، محمد 
نعمتی، حسین گلستانی، مرتضی رمضانی و میثم حاجی بابایی ملی پوشان ایران در این دوره از مسابقات بودند. هدایت این تیم را هادی 

رضایی )سرمربی( و بهمن تار وردی زاده به عنوان مربی بر عهده داشتند.

باشکست چین درسه ست متوالی

والیبال نشسته مردان ایران فاتح رقابت های آسیا و اقیانوسیه شد

سلطانی فر:  هیات مدیره پرسپولیس تلاش می کند برانکو بماند
در مورد بحث ماندن برانکو در پرسپولیس اعلام کرد: هیات مدیره با تمام توان در حال 

پیگیری است تا برانکو درپرسپولیس بماند.
مسعود سلطانی فر در حاشیه اردوی تیم ملی بسکتبال اظهار داشت: با وجود اینکه در 
گروه سختی قرار داریم، امیدواریم در سومین حضور تیم ملی بسکتبال در جام جهانی، با 

تلاش بچه ها و کادر فنی بتوانیم نتایج خوبی بگیریم و صعود کنیم.
وی ادامه داد: زمان آن رسیده که بسکتبال ما مرزهای آسیا را فراتر رود.خوشبختانه 

ترکیب خوبی تیم دارد و به شخصه امیدوار به نتایج خوبی برسیم.
وی درمورد برگزاری جشن تولد در سالن گفت: امروز تولدم بود و سورپرایز شدم. فضای 
گرم و صمیمی بود و لطفی بود که جامعه بسکتبال به من  داشت. اتفاقا سال گذشته هم 

همزمان با بازی با مراکش تولدم بود و هر ساله مراسمی وجود دارد.
وزیر ورزش و جوانان تاکید کرد: امیدوارم امسال هم همانند سال گذشته در میادین 
بین المللی حضوری موفق داشته باشیم. سال گذشته در بازی های های آسیایی و لیگ 

قهرمانان و رشته های مختلف خوب ظاهر شدیم.
وی ادامه داد: امسال تلاش ها برای کسب سهمیه بوده و انشالله با کاروان گسترده 
تری وارد المپیک شویم. وی با اشاره به حضور کاراته در المپیک اظهار داشت: همیشه 
می خواستیم در دو سه تیم اول کاراته دنیا باشیم و امیدوارم سه چهار سهمیه در کنار 
دوومیدانی و کشتی و شمشیربازی در توکیو داشته باشیم.  برنامه ریزی خوبی هم در ستاد 

عالی بازی ها با کمک صالحی امیری شده و کار را جلو می بریم.
وزیر ورزش و جوانان عنوان کرد: این روزها هم بحث حضور قهرمانان والیبال در لیگ 

ملت ها را داریم و الان در صدر جدول هستیم و به مرحله بعد صعود خواهیم کرد.
آنها گفت:  وی در مورد عدم بازگشت برخی کمانداران به کشور و بحث پناهندگی 

دستگاههای مربوطه پیگیر این موضوع هستند.
وی در مورد بحث ماندن برانکو در پرسپولیس اعلام کرد: هیات مدیره با تمام توان در حال 

پیگیری است تا برانکو درپرسپولیس بماند.
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آیا بخت بررسی پالرمو در مجمع باز می شود

مخالفان از چه می ترسند 
و موافقان از چه می گویند؟

احتمال بررسی لوایح پیوستن ایران به کنوانسیون های مقابله با تامین مالی تروریسم و 
مقابله با جرایم سازمان یافته در مجمع تشخیص نظام قوت گرفته است. 

چند روزی بیشتر تا پایان آخرین فرصت چهار ماهه گروه ویژه اقدام مالی به ایران برای 
تصویب قوانین لازم برای مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم زمان باقی نمانده است.

طی حدود چهار ماه گذشته، مجمع تشخیص مصلحت نظام، جلسه ای را با دستور 
کار بررسی دو لایحه معطل مانده از چهار لایحه مورد نظر این سازمان میان دولتی برای 

خروج نام ایران از لیست سیاه خود برگزار نکرده است.
آخرین جلسه با این دستور کار در روزهای پایانی بهمن ماه سال گذشته برگزار شد 
که طی آن مضیقه زمانی برای اعلام نظر موافقان و مخالفان پرتعداد لایحه پیوستن ایران 
به کنوانسیون مقابله با جرایم سازمان یافته، تعیین تکلیف پالرمو را به جلسه های آتی 

مجمع موکول کرد.
پس از آن بود که گروه ویژه اقدام مالی در جلسه سوم اسفند ماه خود یک بار 
دیگر فرصتی چهار ماهه برای ایران در نظر گرفت تا با تصویب پالرمو و لایحه الحاق 
به کنوانسیون مقابله با تأمین مالی تروریسم موسوم به )CFT( ، نام خود را از فهرست 

کشورهایی با ریسک مالی بالا خارج کند.
تعلل در بررسی این لوایح اگرچه انگاره هایی چون خارج شدن آن از دستور کار مجمع 
را ایجاد کرده بود، ولی اظهارات هفته گذشته »حسین مظفر« عضو مجمع تشخیص 

مصلحت نظام، بار دیگر امیدها برای تعیین تکلیف نهایی این لوایح را افزایش داده است.
مظفر در پاسخ به خبرنگار ایرنا اظهار امیدواری کرد که در هفته جاری بررسی این دو 
لایحه در دستور کار مجمع قرار گیرد. مظفر پیش از این هم از تعیین تکلیف لوایح پالرمو 

و CFT تا پایان خرداد ماه در مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داده بود.
موافقان و مخالفان این لوایح همچنان بر نظر خود در حمایت یا رد این لوایح پافشاری 
می کنند. موافقان اگرچه تصویب این لوایح را در راستای شفافیت اقتصادی و فساد ستیزی 
ارزیابی می کنند، ولی مخالفان بر این باور هستند که تصویب این لوایح استقلال کشور را 

خدشه دار می کند و حصار دور ایران را تنگ تر می کند.
تعلل دوباره مجمع در تعیین تکلیف این دو لایحه مهم )پس از حدود یک سال 
معطلی(، انگاره غلبه نگاه های سیاسی و غیرکارشناسی را تقویت خواهد کرد و این در 
راستای منافع کشور و در خور جایگاه مرجعی که تمیز مصلحت کل نظام به آن سپرده 

شده، نیست.
* گروه ویژه اقدام مالی چه می خواهد؟

گروه ویژه اقدام مالی به عنوان نهادی میان دولتی سال ها است با ایجاد استانداردهای 
بین المللی، مبارزه سازمان یافته با پولشویی و تأمین مالی تروریسم در جهان را در دستور 

کار خود قرار داده است.
این نهاد سال ها است با ارزیابی شاخص هایی چون شفافیت مالی و پولی، ریسک مالی 
کشورهای جهان را به صورت رتبه بندی اعلام می کند. این شاخص ها چون نماگرهایی 
قابل اعتماد، مسائلی چون میزان جذب سرمایه گذاری خارجی، همکاری های اقتصادی، 

تعامل اقتصادی بین المللی و … کشورها را زیر تأثیر قرار می دهد.
پس از خروج آمریکا از برجام، قرارگیری نام ایران در لیست کشورهای پر ریسک 
این نهاد، به عنوان یکی از مهمترین موانع مبادلات پولی و بانکی، همکاری شرکت ها و 
بانک های بین المللی با ایران را با چالش مواجه کرد. تدبیر اندیشی برای بهره گیری از 
مهلت گروه ویژه اقدام مالی به ایران برای تصویب قوانین لازم برای مبارزه با پولشویی و 

تأمین مالی تروریسم، دولت را به ارائه لوایح چهارگانه به مجلس ترغیب کرد.
لایحه های چهارگانه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی، اصلاح قانون مبارزه با تأمین 
مالی تروریسم، پیوستن ایران به کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی موسوم 
به »کنوانسیون پالرمو« و لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مقابله با تأمین مالی تروریسم 
)CFT( به مجلس ارائه شد. دو لایحه نخست به تصویب مجلس و سپس شورای نگهبان 

رسید و در مراحل اجرایی قرار گرفت.
ولی دو لایحه دوم یعنی پالرمو و CFT، به رغم تصویب در مجلس، به خاطر اختلاف 
نظر با شورای نگهبان، برای تصمیم گیری نهایی به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع 

شد و ماه ها است این دو لایحه در مجمع تشخیص مصلحت نظام معطل مانده است.
برای تصویب این دو لایحه، باید دو سوم اعضای مجمع با آن موافقت کنند. این 
در حالی است که به نظر می رسد همچنان موافقان و مخالفان این لوایح در مجمع به 

نتیجه ای نرسیده اند. فرصت چهار ماهه این نهاد بین المللی هم رو به اتمام است.
*  تبعات تداوم اختلاف نظر میان موافقان و مخالفا

حاشیه های ایجاد شده در خصوص بررسی این لوایح در مجمع، پیش از این شائبه 
سیاسی شدن مساله الحاق به این کنوانسیون ها را پر رنگ کرده است. ارسال پیامک های 
تهدیدآمیز برای نمایندگان موافق این لوایح در مجلس شورای اسلامی و برخی اعضای 
مجمع تشخیص مصلحت، برگزاری تجمعات اعتراضی زنجیره ای، تهیه طومارهایی 
 CFT مشابه و … نشان می دهد مساله تصمیم گیری در خصوص الحاق به پالرمو و
از حوزه تخصصی خارج و وارد حوزه سیاسی شده است. این در حالی است که از دید 
ناظران، شماری از مخالفان لوایح، حتی مفاد و شرایط آن را مطالعه نکرده و از قابلیت ها و 

ظرفیت های آن اطلاعی ندارند.
یکی از مهمترین ایرادهای مطرح از سوی مخالفان، به محدودیت هایی برمی گردد 
که به زعم آنها تصویب این لوایح می تواند بر سر راه حمایت ایران از گروه های مقاومت در 
منطقه اعمال کند. از دید این گروه پیوستن به این کنوانسیون ها، استقلال رأی و عمل 
جمهوری اسلامی ایران را زیر تأثیر قرار می دهد. این افراد پس از وارد شدن نام حزب الله 
و سپس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به فهرست گروه های تروریستی مورد شناسایی 

آمریکا، با شدت بیشتری با تصویب این لوایح مخالفت می کنند.
این در حالی است که بسیاری از مخالفان این لوایح، در زمره موافقان آن در دوران 
احمدی نژاد قرار می گیرند. این لوایح که در دوران احمدی نژاد تدوین شده بود، در ابتدا با 
استدلال درست کاهش موانع مبادلات مالی بین المللی مورد حمایت بسیاری از مخالفان 

امروزی آن قرار گرفت.
موافقان، عبور از تنگناهای اقتصادی را به عنوان مهمترین استدلال خود برای حمایت 
از این لوایح معرفی می کنند. از دید آنها در هنگامه تحریم های آمریکایی، تلاش برای 
خروج نام ایران از فهرست سیاه گروه ویژه اقدام مالی، می تواند در تعدیل مشکلات جدی 

اقتصادی و مقابله با تحریم های آمریکایی مؤثر افتد.
استدلال موافقان پالرمو و CFT در مورد تسهیل مبادلات مالی و بانکی بین المللی 
برای ایران نزد مخالفان مقبول نمی افتد و آنها در برابر معتقدند راه حل مشکلات اقتصادی 
کشور را باید در داخل جست. این گروه از اروپا به خاطر منوط کردن اجرای کامل 

اینستکس به پیوستن ایران به FATF به شدت انتقاد می کنند.
مخالفان همچنین نظر مخالف خود با این لوایح را به رهبری نسبت می دهند. این در 
حالی است که اقتصاد مقاومتی مورد تأیید رهبری به صراحت گسترش مبادلات اقتصادی 

بین المللی را به عنوان یکی از اصول اصلی و راهگشای خود معرفی می کند.
در حالی موافقان و مخالفان مشغول رد نظریه یکدیگر و اثبات ایده خود هستند که از 
دید برخی ناظران، باید با نگاهی واقع بینانه تر به تأثیر و لزوم پیوستن به FATF نگریست. 
از منظر این افراد، تصویب این لوایح قرار نیست تنگناهای مالی و بانکی ایران را حل کند؛ اما 

از تنگ ترکردن حلقه فشارهای مالی بین المللی تا حد خفگی، اندکی می کاهد.
به عبارتی قرار نیست پیوستن به این لوایح برای اقتصاد ایران معجزه کند، بلکه شاید 
از تنگ تر شدن حلقه فشار بر کشور خودداری کرده و از اعمال نوعی »خودتحریمی« بر 
کشور ممانعت کند.آنچه مسلم است اینکه شرایط ویژه اقتصادی کشور، انتظارها برای 
تصمیم گیری در خصوص این لوایح در مجمع را افزایش داده است. ابقای نام ایران در 
لیست سیاه این نهاد، با اعلام بالا بودن ریسک سرمایه گذاری آن، بیش از پیش مسیر 

تعامل اقتصادی با دنیا و منافع اقتصادی کشور را در تنگنا قرار می دهد.
اظهارات چندی پیش وزارت امور خارجه آلمان مبنی بر اینکه »لحاظ نشدن 
معیارهای بین المللی در زمینه مبارزه با پولشویی و تأمین مالی ترویسم مانع از عملیاتی 
شدن سازوکار مالی با ایران است« یک بار دیگر ارتباط میان خروج ایران از لیست سیاه 
FATF، و تسهیل اجرای »اینستکس« را برجسته کرد.اروپایی ها پیش از این هم اجرایی 
سازی سازوکار مالی اینستکس را با تسهیل امکان تبادلات مالی و بانکی با ایران از طریق 

پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی همپیوند عنوان کرده بودند.
تداوم اختلاف نظر میان موافقان و مخالفان پیوستن به این کنوانسیون ها ممکن است 
روند بررسی آن را در مجمع از خود متأثر کند. تعلل در تعیین تکلیف چنین مساله مهمی 
از دید ناظران خود می تواند زمینه ایجاد ابهام و سو استفاده دشمنان نظام را فراهم کند و 

این در راستای منافع نظام نیست.

نکتـه

رئیس جمهوری گفت: ایران به صورت یک طرفه نمی تواند تنها 
طرف متعهد به برجام باقی بماند و سایر کشورها نیز لازم است سهم 

خود را برای حفظ این توافق مهم بپردازند.
حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« صبح  دیروز در 
پنجمین نشست سران کنفرانس تعامل و اعتمادسازی در آسیا 
)سیکا( که در شهر دوشنبه تاجیکستان برگزار شد، ضمن قدردانی 
از دولت تاجیکستان »امامعلی رحمان«، رئیس جمهور این کشور 
برای میزبانی این نشست و همچنین از دولت چین در دوره ریاست 
قبلی کنفرانس گفت:  اظهارداشت ایران به عنوان سدی قدرتمند در 
مقابل تروریسم تکفیری، در سوریه و عراق عمل کرده و مانع نفوذ 
و گسترش تروریسم به دیگر نقاط جهان شده و از این طریق سهم 
شایسته ای در تأمین صلح و ثبات در منطقه و جهان ایفا کرده است. 
وی ادامه داد: اطمینان دارم کنفرانسِ تعامل و اعتمادسازی 
در آسیا، در دوره ریاست جدید نیز مانند گذشته، در مسیر ارتقا 
گفت وگو و همکاری میان دولت های عضو، به منظور تحقق اهداف 
کنفرانس، گام برداشته و نقش و جایگاه آن را در امر صلح و ثبات 

منطقه و جهانی تقویت خواهد نمود.
رئیس جمهوری افزود: بدون تردید، برگزاری نشست سران سیکا 
در شهر دوشنبه با توجه به شرایط کنونی منطقه و وجود طیف 
گسترده ای از موضوعات، فرصت ها، چالش ها و تهدیدهای مشترک، 

فرصت مغتنمی برای هم فکری و رایزنی در اختیار می گذارد.
روحانی اضافه کرد: اکنون منطقه آسیا که خود میراث دار 
تمدن های بزرگ و دستاوردهای عظیم در ساحت خردورزی و 
تعامل است، با مسؤلیتی سترگ مواجه می باشد؛ از شرقی ترین نقاط 
آسیا تا غربی ترین مناطق آن برای صدها سال از طریق جاده ابریشم 
در خاک و دریا تعامل فرهنگی و داد و ستد تجاری وجود داشته، به 
طوری که حتی امروز این تجربه ارزشمند می تواند دستمایه روابط 

هر چه بهتر و سازنده تر بین کشورها باشد.
رئیس جمهوری تصریح کرد: وجود و تداوم اندیشه های فلسفی، 
دینی و علمی در میان مردمی که در قرون و اعصار گذشته در این 
مناطق می زیسته اند، سرمایه گران قدری در اختیارمان می گذارد تا با 
چالش های پیش رو به شایستگی مواجه شویم.سرمایه ای که نزد ما 
است برای ساختن جهانی عاری از تبعیض، تروریسم، انحصارگرایی، 
زورگویی و بی عدالتی کافی است. مجمع حاضر قطعاً می تواند در 
سایه تدبیر رهبران و درایت مردم خود با بهره گیری از این میراث 
کهن، نه تنها برای آسیا، بلکه برای کل جهان، الهام بخش و تأثیرگذار 
باشد.روحانی خطاب به سران کشورهای حاضر در اجلاس سیکا 
گفت: جمهوری اسلامی ایران با بهره گیری از همین میراث گرانبها، 
به دنبال ارزش هایی است که شما در خلال چهار دهه اخیر در 
سیاست خارجی کشورمان مشاهده کرده اید. از جمله می توان به؛ 
مبارزه با تروریسم و افراط گرایی که چهره ای خشک و خشن از 
اسلام ارائه می دهد، پناه دادن به مردم بی گناهی که اسیر جنگ 
و مصیبت های ناشی از آن شده اند، مبارزه با یک جانبه گرایی که در 
آن یک کشور بخواهد با قدرت مادی و اعمال زور دیگران را به 
سیطره خویش درآورد، مخالفت صریح با تولید هر نوع سلاح کشتار 
جمعی اعم از هسته ای تا شیمیایی و در نهایت تعامل سازنده با همه 

کشورهایی که به این ارزش ها باور دارند، اشاره کرد.
وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران به عنوان یک نقش 
آفرین کلیدی در منطقه، بارها آمادگی خود را برای تدوین و تصویب 
سازوکارهای دوجانبه و چندجانبه سیاسی و امنیتی، به منظور 
تضمین صلح و امنیت همگانی اعلام کرده و در این راه از هرگونه 
تعامل و تبادل نظر با کشورهای عضو سیکا در خصوص راه های 
مواجهه با چالش ها و مقابله با تهدیدات موجود استقبال کرده است.

* همه طرف ها باید سهم خود را برای حفظ برجام 
بپردازند

روحانی گفت: مداخلات خارجی برخی قدرت ها در امور داخلی 
کشورهای منطقه خاورمیانه، سیاست های قهرآمیز یکجانبه گرایانه، 
تروریسم و افراط گرایی، پیمان شکنی و قانون گریزی آشکار آنان 
در موضوعات مربوط به صلح و امنیت بین المللی ازجمله قرارداد 
مهم هسته ای ایران موسوم به برجام، منطقه ما را به یکی از 

بحران خیزترین و بی ثبات ترین مناطق جهان تبدیل کرده است.
رئیس جمهوری به اجرای کامل تعهدات ایران برجام اشاره 
و یادآوری کرد: اجرای کامل تعهدات ایران بارها به تأیید آژانس 
بین المللی انرژی اتمی رسیده و با وجود خروج آمریکا و از سرگیری 
تحریم های غیرقانونی یکجانبه این کشور و نیز حمایت ناچیز سایر 

طرف های موافقتنامه از آن، همچنان معتقد هستیم که انجام 
تعهدات پذیرفته شده توسط همه طرف های ذی ربط، نقش مهمی 

در افزایش ثبات منطقه ای و جهانی ایفا خواهد کرد.
روحانی تصریح کرد: ایران به صورت یک طرفه نمی تواند تنها 
طرف متعهد به برجام باقی بماند و سایر کشورها نیز لازم است سهم 

خود را برای حفظ این توافق مهم بپردازند.
رئیس جمهوری بیان کرد: اکنونکه نهایت حسن نیت و شکیبایی 
استراتژیک ما از یک سو و قانون شکنی آمریکا از سوی دیگر بر 
همگان ثابت شده است، جمهوری اسلامی ایران ضمن اعلام 
آمادگی برای هرگونه تعامل، تصمیم گرفته است تا طبق بندهای 
۲۶ و ۳۶ برجام اجرای تعهداتش را برای بازگرداندن توازن در توافق 
مزبور کاهش دهد. در صورت عدم دریافت پاسخ مناسب، به ناچار 

اقدامات بیشتری انجام خواهیم داد.
روحانی گفت: همه به نقش سیاست های دولت فعلی آمریکا 
در بی ثبات کردن کشورهای منطقه به خوبی واقفیم. وضعیت 
کنونی فلسطین، عراق، سوریه، افغانستان و یمن نمونه هایی بارز 
از پیامدهای این سیاست در سال های اخیر است. این سیاست ها، 
ناقض حق تعیین سرنوشت به عنوان یکی از حقوق اساسی و ذاتی 

همه ملت ها در بسیاری از کشورهای این منطقه است.
* معضل دیرینه فلسطین همچنان مهمترین عامل 

ناامنی در منطقه است
وی با بیان اینکه معضل دیرینه فلسطین، همچنان به عنوان 
مهم ترین عامل ناامنی و گسترش خشونت در منطقه و جهان 
خودنمایی می کند، خاطرنشان کرد: بی توجهی جامعه بین المللی به 
اقدامات نامشروع رژیم اسرائیل، اقدام غیرقانونی در امر انتقال سفارت 
آمریکا به قدس شریف و حمایت از الحاق ارتفاعات جولان به قلمرو 
رژیم صهیونیستی، استمرار سیاست های توسعه طلبانه را به دنبال 
داشته و موجب شده است تا رسیدن به راه حلی جامع و عادلانه برای 
این بحران، بیش از گذشته از دسترس دور شود.رئیس جمهوری 
با اشاره به اینکه جامعه بین المللی باید به وظیفه خود برای احقاق 
حقوق مردم فلسطین از جمله تشکیل دولت مستقل فلسطین به 
پایتختی قدس شریف عمل کند، اظهارداشت: حل و فصل عادلانه 
مسأله فلسطین و احقاق حقوق فلسطینیان، کلید بازگشت ثبات 

و امنیت پایدار و توسعه اقتصادی منطقه جنوب غرب آسیاست.
روحانی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران به عنوان سدی 
قدرتمند در مقابل تروریسم تکفیری، در سوریه و عراق عمل کرده 
و مانع نفوذ و گسترش تروریسم به دیگر نقاط جهان شده و از این 
طریق سهم شایسته ای در تأمین صلح و ثبات در منطقه و جهان 
ایفا کرده است.وی گفت: ما از ابتدای شروع تهاجم خارجی به خاک 
یمن، با ارائه طرح گفت و گوهای فراگیر یمنی - یمنی، خواستار 
توقف عملیات نیروهای خارجی بودیم و اعتقاد داریم هر چه در 
اجرای این طرح تعلل شود خسارت های جانی و مالی بیشتری به 
بار خواهد آمد.روحانی اضافه کرد: به دلیل حساسیت شرایط کنونی 
و ضرورت مقابله با یکجانبه گرایی، شایسته است ما کشورهای عضوِ 
سیکا با اتخاذ سیاست های هوشمندانه، روند چندجانبه گرایی را 

تقویت و زمینه های جدیدی در ساحت همکاری های سیاسی - 
امنیتی، اقتصادی و تجاری، مستقل از رویکردهای یکجانبه گرایانه 
برخی از کشورها کشف و همکاری های خود را گسترش دهیم و 
با مشارکت در طرح همکاری های بین منطقه ای با سایر مناطق 

جغرافیایی روابط خود را تعمیق و با یکجانبه گرایی مقابله کنیم.
* سیاست خارجی ایران مبتنی بر همکاری و سیاست 

برد - برد است
تلاقی  در  کشوری  عنوان  به  ما  گفت:  جمهوری  رئیس 
کریدورهای شمال - جنوب و شرق - غرب با زیرساخت های قوی 
صنعتی و تکنولوژیک، نیروی انسانی تحصیل کرده و فرصت های 
بزرگ در بخش انرژی، معدن، توریسم و ترانزیت، با آغوش باز از 
حضور و فعالیت تجّار و بازرگانان و شرکت های کشورهای عضو 
این کنفرانس در ایران استقبال می کنیم.روحانی با بیان اینکه تجار، 
و شرکت های صنعتی و صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی 
ایران، در طرح های توسعه ای کشورهای عضو، آمادگی مشارکت 
دارند، گفت: پیگیری سیاست منطقه گرایی فعال شامل ایجاد بازار 
مشترک تجارت، انرژی و توریسم و تقویت شبکه راه های جاده ای و 
ریلی از سوی کشورهای عضو نیز می تواند موضوع همکاری مشترک 
ما در جهت رشد اقتصادی و ارتقا رفاه و کیفیت زندگی ملّت های 
آسیایی باشد.رئیس جمهوری تاکید کرد: در شرایط امروز جهان، 
یک کشور به تنهایی قادر به مقابله با چالش ها و استفاده از فرصت ها 
نبوده و دستیابی به سطح قابل قبولی از صلح، ثبات و توسعه، نیازمند 
گسترش همکاری و گفت وگوهای منطقه ای با هدف تقویت تفاهم 
است.وی گفت: سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران مبتنی بر 
همکاری، هم افزایی و یافتن راه های دستیابی به منافع مشترک، سود 
متقابل و در یک کلمه، سیاست برد - برد است. در همین چارچوب، 
مشارکت با کشورهای منطقه و استفاده از ساز و کار گفت و گوهای 
چندجانبه در قالب نشست های سیکا را بسیار مفید، ضروری و 

کارگشا می دانیم.
* همکاری با کشورهای همسایه از اصول ثابت سیاست 

خارجی ایران است
رییس جمهوری  همچنین حاشیه پنجمین نشست سران 
کنفرانس تعامل و اعتمادسازی در آسیا )سیکا(، و در دیدار امیر قطر 
گفت: رایزنی دوجانبه و چند جانبه و همکاری بیشتر، تنها راه کاهش 
اختلافات و حل و فصل مشکلات منطقه ای است و ایران همواره 

آماده مشارکت در این عرصه است.
رئیس جمهوری گسترش روابط با کشورهای همسایه و دوست 
به ویژه قطر را از اولویت های ثابت سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران برشمرد و تاکید کرد: ثبات و امنیت کشورهای منطقه 
به یکدیگر پیوند خورده است و ما خواستار حاکمیت روحیه اعتدال، 

برادری و حکمت و دوراندیشی در روابط میان کشورها هستیم.
وی اظهار داشت: جهان اسلام نیازمند وحدت و یکپارچگی است 
و دو کشور بی تردید می توانند با همکاری یکدیگر در این عرصه 
تلاش کنند.روحانی روابط ایران و قطر را برادرانه و دوستانه و به نفع 
مردم منطقه دانست و گفت: ظرفیت های فراوانی برای تقویت بیش 

از پیش روابط اقتصادی دو کشور وجود دارد که باید از این ظرفیت ها 
در راستای منافع دو ملت استفاده کرد.شیخ تمیم بن حمد آل ثانی 
امیر قطر نیز در این دیدار گفت: قطر بر این اعتقاد است که حل تمام 
اختلافات در منطقه تنها از طریق گفت و گو، همکاری جمعی و 
پیگیری راه های سیاسی امکان پذیر است.امیر قطر همچنین اظهار 
داشت: دوحه برای توسعه روابط خود با تهران در همه حوزه های 

مورد علاقه، آماده است.
* تهران علاقه مند به توسعه روابط با آنکارا در همه 

عرصه ها است
رئیس جمهوری همچنین حاشیه پنجمین نشست سران 
کنفرانس تعامل و اعتمادسازی در آسیا )سیکا( در دیدار  »رجب 
طیب اردوغان« رئیس جمهوری ترکیه با تاکید بر اینکه ایران علاقه 
مند به توسعه روابط با ترکیه در همه عرصه ها بویژه در حوزه 
اقتصادی و تجاری است، گفت: باید به تلاش ها برای تقویت این 
همکاری ها و رساندن حجم مبادلات سالانه دو کشور به سطح مورد 
توافق افزوده شود. حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« 
افزود: برای توسعه و تعمیق روابط ایران و ترکیه طی سال های اخیر 
گام های ارزنده ای برداشته شده و این روند باید متناسب با ظرفیت ها 

و فرصت های فراوان، شتاب بیشتری بگیرد.
وی همچنین همکاری های منطقه ای ایران و ترکیه را مؤثر، 
موفق و با اهمیت دانست و اظهارداشت: همکاری های دو جانبه و 
سه جانبه، از جمله با روسیه در حوزه مسائل منطقه ای و در روند 
آستانه، مبارزه با تروریسم و فرایند ثبات در سوریه بسیار با اهمیت 
و در راستای تقویت صلح و ثبات منطقه است.رجب طیب اردوغان 
رئیس جمهوری ترکیه نیز در این دیدار گفت: مناسبات ایران و 
ترکیه در همه عرصه ها نزدیک و رو به توسعه بوده و تقویت بیش از 
پیش این روابط در عرصه های دوجانبه و منطقه ای برای آنکارا بسیار 
حائز اهمیت است.وی افزود: ترکیه مصمم است روابط خود را با 

تهران در همه زمینه ها توسعه دهد.
رؤسای جمهوری اسلامی ایران و ترکیه در این دیدار همچنین 
بر مخالفت خود با هرگونه تحریم و یک جانبه گرایی در مناسبات 

بین المللی تاکید کردند.
* ایران خواهان ثبات، امنیت و توسعه افغانستان است

رئیس جمهوری اسلامی ایران  همچنین در دیدار رئیس اجرایی 
دولت افغانستان توسعه و تحکیم روابط تهران -کابل را ضروری 
دانست و گفت: ایران خواهان ثبات، امنیت، صلح و آرامش در این 

کشور است. 
حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« افزود: ظرفیت های 
فراوانی برای توسعه روابط اقتصادی دو جانبه و منطقه ای نظیر 
فرصت های ترانزیتی وجود دارد که باید در دستور کار کمیسیون 

مشترک همکاری های فیمابین قرار گیرد.
وی بر اهمیت مبارزه با مواد مخدر و لزوم تلاش جمعی در این 
زمینه تاکید کرد و اظهارداشت: علاوه بر آسیب های اجتماعی، بخش 
عمده ای از تامین مالی تروریسم از قاچاق مواد مخدر انجام می شود 
و این مساله ضرورت مبارزه همه جانبه و هماهنگ با قاچاق مواد 

مخدر را بیشتر می کند.
رئیس جمهوری همچنین با یادآوری تلاش دو کشور برای 
مبارزه و ریشه کنی تروریسم در منطقه گفت: امنیت کشورهای 
منطقه از جمله ایران و افغانستان به یکدیگر گره خورده و لذا برقراری 
ثبات و توسعه منطقه نیز در گرو همکاری کشورهای منطقه است.

روحانی با بیان اینکه مشارکت همه گروه ها و اقوام برای توسعه 
و ثبات افغانستان ضروری است، ترغیب بخش های خصوصی برای 

توسعه روابط تجاری و اقتصادی را مورد تاکید قرار داد.
رئیس اجرایی دولت افغانستان نیز در این دیدار با قدردانی از 
حمایت ها و کمک های جمهوری اسلامی ایران به مردم این کشور 
بر تقویت همکاری های دو کشور در زمینه های مختلف سیاسی و 

اقتصادی و تجاری تاکید کرد.
عبدالله، همچنین به تلاش ها و اقدامات ایران در زمینه مبارزه با 
تروریسم و قاچاق مواد مخدر اشاره کرد و همکاری بیشتر تهران و 

کابل را در این موارد ضروری خواند.
وی با بیان اینکه ایران و افغانستان همیشه و در روزهای سخت 
کنار هم بوده اند، گفت: ایران همیشه در کنار مردم و دولت افغانستان 
بوده و از این بابت قدردان کمک ها و حمایت های تهران هستیم.

رئیس اجرایی دولت افغانستان همچنین بر ضرورت همکاری همه 
کشورهای منطقه در مبارزه و ریشه کن کردن تروریسم تاکید کرد.

روز پنج شنبه دو کشتی حامل مواد پتروشیمی که یکی از آنها 
یک کشتی متعلق به ژاپن بود در منطقه خلیج فارس مورد حمله 
قرار گرفتند. این اتفاقات دشمنی های موجود را در آبراهه ای که می 
توان به جرات آن را مهم ترین مسیر دریایی جهان خواند، تشدید 
کرد. پس از آنکه ایالات متحده با اعلام تحریم های جدید ضربه 
دیگری به صنعت انرژی ایران وارد آورد، تهدید بروز ناآرامی در خلیج 
فارس و دریای عمان جدی تر شد. این در حالی است که حدود یک 
سوم از محموله های نفتی جهان از جمله 80 درصد از نفت وارداتی 

ژاپن از این مسیر آبی عبور می کنند.
ایالات متحده خیلی سریع انگشت اتهام را به سمت ایران دراز 
کرد. نیروهای آمریکایی بعد از ظهر پنج شنبه ویدیویی را منتشر 
کردند که ظاهرا نیروهای ایرانی را بعد از انفجار در حال خارج کردن 
یک مین منفجر نشده از کشتی ژاپنی نشان می داد. یک مقام 
وزارت دفاع آمریکا گفت فکر می کند که حمله توسط غواصان 
صورت گرفته است. این اولین نمونه از حملات اینچنینی در منطقه 
نبوده و آمریکا در همه موارد ایران را متهم کرده است. روز پنج 
شنبه مایک پومپئو، وزیر امور خارجه آمریکا این حادثه را »تشدید 
تنشی غیرقابل قبول« از سوی ایران توصیف کرد. اما محمد جواد 
ظریف وزیر امور خارجه ایران در توئیتی نوشت که با توجه به زمان 
وقوع حمله به نظر می رسد که هدف از آن تحت تاثیر قرار دادن 

»مذاکرات گسترده و دوستانه« با شینزو آبه بوده است.
در حقیقت اتفاقات پیش از این حمله از اهمیت زیادی برخوردار 
بودند. سفر شینزو آبه به ایران اولین سفر نخست وزیری ژاپن به 
ایران از زمان انقلاب اسلامی در سال 1979 تاکنون بود و پس از 
استقبال آشکار رئیس جمهوری ترامپ و گفت و گو با رهبران دیگر 
کشورهای خاورمیانه که رابطه خوبی با ایران ندارند، صورت گرفت. 
آبه مصمم بود آغازگر روند مصالحه باشد. او روز چهارشنبه در حالی 
که در کنار حسن روحانی، رئیس جمهوری ایران ایستاده بود، گفت: 

»صلح و ثبات خاورمیانه نه تنها برای این منطقه ضروری است، بلکه 
برای رونق دنیا نیز اهمیت زیادی دارد. هیچ کسی خواهان جنگ 
نیست و ژاپن می خواهد هر چه در توان دارد برای کاهش تنش 

ها به کار گیرد.«
اگرچه اشتیاق او به تحقق این مهم مشخص بود، اما احتمال 
دستیابی او به این خواسته بسیار اندک به نظر می رسید. نه 
دولت ایران و نه دولت ترامپ آمادگی پذیرش خواسته های طرف 
مقابل را ندارند. ایالات متحده به دنبال تغییر رفتارهای به اصطلاح 
»بدخواهانه« ایران است و تهران هم پایان تحریم های ایالات متحده 
و بازگشت این کشور به برجام را ضروری می داند. شینزو آبه شرایط 

سختی داشت، اما باور عمده بر این بود که حامل پیشنهادهایی 
برای تهران است که احتمالا درباره آنها با ترامپ و دیگر مقامات 
در واشنگتن مذاکره شده و حتی اگر پیشرفت واقعی دیپلماتیک 

حاصل نشود، می تواند به کاهش تنش ها کمک کند.
کازو تاکاهاشی، استاد علوم سیاسی بین الملل در دانشگاه آزاد 
ژاپن به بلومبرگ گفته بود: »آنچه آبه می تواند انجام دهد به آنچه 
ترامپ به آبه پیشنهاد کرده است، بستگی دارد. اگر او به عنوان یک 
پیام رسان راهی ایران شده، خود را در برابر همه جهان مضحکه 
کرده است. فکر نمی کنم خود را بی محابا در معرض چنین خطر 
سیاسی قرار داده باشد.« اما به نظر می رسد که ابه این کار را کرده و 

پذیرش مخاطره جواب نداده است. او روز پنج شنبه با آیت الله علی 
خامنه ای، رهبر معظم ایران دیدار کرد و از جلسه با تعهد مجدد 
ایران به صلح و خودداری از ساخت یا استفاده از تسلیحات هسته 
ای بازگشت. اما ایرانی ها هر گونه احتمال گفت و گو را رد کردند و 

بسیاری از »پیامی که به مقصد نرسید« سخن گفتند.
داد. جف  رخ  تانکرها  انفجار  که  بود  جریانات  این  از  پس 
کینگستون، استاد پردیس دانشگاه تمپل در توکیو گفت »این یک 
تصادف عجیب است و نشان می دهد که آبه شینزو غیر از چند 
عکس یادگاری هیچ دستاوردی در زمینه کاهش تنش ها نداشته 
است.«علی واعظ، تحلیلگر ارشد گروه بین المللی بحران در امور ایران 
گفت: »اینجا جایی است که یک درگیری گسترده تر بین ایالات 
متحده و ایران آغاز می شود. اگر ایران پشت این حمله بوده باشد، 
یعنی سیاست اعمال فشار حداکثری دولت ترامپ، ایران را تحریک 
کرده است. اگر هم ایران پشت این حملات نباشد، روشن است که 
برخی از دیگر بازیگران منطقه ای سعی در طراحی اتفاقی مشابه 
خلیج تونکین را دارند.« اشاره واعظ به درگیری در دریای چین در 
سال 19۶4 است که امکان جعل اطلاعات برای ایالات متحده برای 

توجیه جنگ ویتنام را فراهم آورد.
با این حال، این احتمال وجود دارد که ایفای نقش نخست وزیر 
ژاپن در این مساله هنوز پایان نیافته باشد. توبایس هریس، معاون 
ارشد شرکت مشاوره جهانی تنئو گفت: »به ویژه باتوجه به نزدیک 
شدن اجلاس گروه ۲0، آبه احتمالا همچنان نقش پیام رسان میان 
ایران و دشمنانش را ایفا خواهد کرد. اما کاهش مخاطره درگیری 
به تغییر جدی در استراتژی های ایران، آمریکا و متحدان منطقه 
ای آن نیاز دارد و این تغییری است که آبه احتمالا در تحقق آن 

موفق نخواهد بود.«
نویسنده: ایشان تارور
منبع: واشنگتن پست / مترجم: طلا تسلیمی

دکتر روحانی در نشست سران کنفرانس تعامل و اعتمادسازی در آسیا :

ایران نمی تواند تنها طرف متعهد به برجام باقی بماند

پیامی که به مقصد نرسید؟!

ماموریت غیرممکن شینزو آبه در تهران

بـا مجموعـه حوادثـی کـه در روزهـای گذشـته از ادعاهـای آمریـکا تـا موضـوع 
میانجی گـری ژاپـن و مـورد حمله قرارگرفتن دو نفتکـش در دریای عمان اتفـاق افتاد، 

تحلیـل شـرایط فعلـی کمـی دشـوار بـه نظر می رسـد.
برخی معتقدند که شرایط امروز دستخوش اقدامات شیطنت آمیزی قرار گرفته که 
از سـوی آمریکا و متحدانش مدیریت شـده و هدف اصلی آن نیز تحت فشـار قرار دادن 

بیشـتر ایران برای قبول مذاکره است.
اما یک عضو هیات علمی دانشـگاه و تحلیلگر سیاسـی معتقد اسـت که چنانچه ما 
با درایت و با اتخاذ سیاسـت تبلیغی و رسـانه ای هوشمندانه عمل کنیم حتما آمریکا در 

بـه وجود آوردن اجماعی جهانی علیه ایـران ناموفق خواهد بود.
گفت و گوی امیرمحبیان را در ادامه می خوانید؛

* آقـای دکتـر! با توجـه به مجموعـه حـوادث رخ داده در منطقه، تحلیل 
شـما از شرایط فعلی کشـور چیست؟

 هرچـه مـا به انتخابات آمریکا نزدیک تر شـویم تـلاش ترامپ برای رسـیدن به یک 
دسـتاورد در ارتباط با ایران بیشـتر می شـود. روانه کردن میانجی و گشـودن پنجره های 
ارتباطـی متعـدد در آن زمـره اسـت. بنابراین با توجه به موقعیت ژاپن نـزد ایران، ترامپ 

کوشـید از آنـان بهـره گیـرد امـا در واقـع آبـه با دسـت خالی آمـد و با دسـت خالی تر 
برگشت.

* پس اگر بخواهید از سـفر شـینزو آبه بـه ایران تحلیلی ارائـه دهید آن 
تحلیل چگونـه خواهد بود؟

پیام ترامپ 5 محور داشـت که پاسـخ هایش از پیش معلوم بود. حضور وزیر خارجه 
آلمـان بـرای مأیوس سـازی از همراهـی اروپا بود تا برای پیشـنهاد ترامپ آماده شـویم؛ 
نامـه را هـم به دسـت نخسـت وزیر ژاپـن دادند تـا به خاطر روابـط خوبمان با آنهـا دچار 
رودربایسـتی شـویم. بعضی بازیگران منطقه ای هم با نیت خیرخواهی کوشـیدند ذهن 
ایران را برای پذیرش پیشـنهادهای ترامپ آماده کنند. اما همه این ها باعث نشـد ایران 

منافـع خویش را قربانی بـازی کودکانه ترامپ کند.
* به نظرشـما ایران باید در مقابل اتهامات نـاروای آمریکا و متحدانش چه 

انجام دهد؟ اقداماتی 
طبعـا در برابـر عملیـات روانـی آنهـا ضروری اسـت ایـران به واکنـش معقول 
از طریـق شفاف سـازی دسـت بزنـد. عملیـات روانـی آمریکایی ها بسـیار ناپخته 
صـورت می گیـرد. لـذا وقت آن اسـت کـه مـا از فرصت ها بهـره بگیریـم و تلاش 

آمریـکا را بـه فرصتی برای خود و آشکار سـازی سیاسـت های خـام و غیر منطقی 
آنها تبدیـل کنیم.

* بـه نظر شـما آیا آمریکا در اجتمـاع جهانی علیه ایران توفیقی کسـب 
کند؟ می 

آمریـکا بـه صراحت این هـدف را به زبـان آورده، ضمن آن که این هدف آنها روشـن 
اسـت. اما شـرایط با گذشـته بسـیار تفاوت کرده اسـت. چنانچه ما با درایت و با اتخاذ 
سیاسـت تبلیغی و رسـانه ای هوشـمندانه عمل کنیم حتما آمریکا در نیل به این هدف 

ناموفق خواهد بود.
* بـا توجه بـه راهبردی کـه ایران بـرای رویارویـی با زیـاده خواهی های 

آمریـکا انتخـاب کرده، آیا ممکن اسـت تنش هـا در منطقه بالاتـر رود؟
طبعـا شـرایط نیـل به تشـدید تنش هـا دارد امـا با توجه بـه این که منطقه بسـیار 
حسـاس اسـت احتمال برخـورد کاهش می یابـد. ولی هر چقدر احتمال ضعیف باشـد 
چـون محتمـل حسـاس و مهـم اسـت، بایـد با دقـت رفتـار کرد. شـرایط فعلـی برای 
آمریکایی هـا خوب نیسـت امـا رژیم صهیونیسـتی و بعضی کشـورهای ارتجاعی عرب 

مترصـد ایجـاد بحران علیه ایران هسـتند.

امیر محبیان مطرح کرد 

ایران منافع خود را قربانی بازی کودکانه ترامپ نمی کند
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هر كه درختى بنشاند و در نگهدارى و رسيدگى به 
آن صبر به خرج دهد تا آن درخت به بار نشيند، در 

قبال هر ميوه اى از آن كه روزى جوينده اى بخورد، يك 
صدقه نزد خدا برايش منظور مى شود 

یکشنبه - 26 خرداد 1398- سال بیست و دوم - شماره  4822

معاون برنامه ریزی شرکت آب و فاضلاب قم گفت: سهم تخصیصی به شرب قم از سد 
کوچری، کمتر از ۱۰۰ میلیون مترمکعب در سال است در حالی که مصرف در سال ۹۷ 

بالغ بر ۱۱۶ میلیون مترمکعب بوده است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان همراه با مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
و معاونین هر دو سازمان از برخی از تأسیسات آبرسانی استان از جمله مراکز پایش 
و راهبری تأسیسات و کنترل کیفیت و بهداشت بازدید کرد و از نزدیک در جریان 
نحوه فعالیت این واحدها قرار گرفت.محمود نوربخش پس از بازدید در نشستی با حضور 
صادق پور مدیرعامل و برخی از معاونین و مدیران آبفای به بررسی بخشی از مشکلات 
و چالش های پیش روی آب و فاضلاب استان پرداخت و بر ضرورت مدیریت هزینه ها، 
تأمین مالی طرح های اقتصاد مقاومتی و همچنین حمایت از طرح هایی که به رفع 

چالش های موجود استان کمک می کند، تاکید کرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در این نشست ضمن ارائه گزارشی از 
اقدامات این شرکت، به تشریح برخی از طرح های اقتصاد مقاومتی آب و فاضلاب پرداخت 
و با بیان اینکه تلاش کردیم در این طرح ها ظرفیت های مغفول را مورد استفاده قرار دهیم، 

احداث نیروگاه های خورشیدی و برقابی را از جمله این پروژه ها برشمرد.
علی جان صادق پور حمایت از تولید اسکروپمپ با استفاده از توان متخصصان داخلی 

را از جمله پروژه های اقتصاد مقاومتی ذکر کرد و گفت: با توجه به اینکه این دستگاه تا 
پیش از این از خارج کشور وارد می شود با حمایت از تولید آن، سالانه از خروج میلیون ها 

دلار ارز جلوگیری می شود.
معاون برنامه ریزی شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در این نشست با اشاره به برخی 
از چالش های تأمین آب شرب قم گفت: سهم تخصیصی به شرب قم از سد کوچری، 
کمتر از ۱۰۰ میلیون مترمکعب در سال است در حالی که مصرف در سال ۹۷ بالغ بر 

۱۱۶ میلیون مترمکعب بوده است.
وی با بیان اینکه آب تخصیصی به شرب قم کمتر از مصرف حال حاضر شهر است، 
یادآور شد: با توجه به اینکه رشد جمعیت قم به دلیل مهاجرت از متوسط کشور بیشتر 
است، باید تأمین آب شرب شهر قم جزو اولویت های اصلی مسئولین ارشد استان و 

کشور قرار گیرد.
محمود سربندی فراهانی افزایش سهم شرب از صنعت و جایگزینی پساب به جای آن 
و همچنین برداشت از چاه های علی آباد را راهکارهای رفع برخی از چالش های تأمین آب 
شرب قم برشمرد و گفت: در حال حاضر سالیانه ۲۹ میلیون مترمکعب پساب فاضلاب در 
تصفیه خانه های استان تولید می شود که با توجه به زیرساخت های موجود قابل افزایش به 

۴۲ میلیون مترمکعب است و می تواند جایگزین سهم صنعت از آب شرب شود.

معاون آبفای قم:

آب تخصیصی به شرب قم کمتر از مصرف شهر است

فرماندار قم با بیان اینکه بخشدار نقش 
کلیدی در بخش دارد و نماینده عالی 
نظام در منطقه محسوب می شود، گفت: 
با هماهنگی و محوریت امام جمعه محترم 
برنامه های جدید پایه ریزی و برنامه ریزی 
شود و دامداری و کشاورزی در این بخش 

در صدر اولویت هاست. 
مرتضی حیدری روز شنبه در آئین 
معارفه بخشدار جدید بخش جعفرآباد 
شهرستان قم، با اشاره به وجود نزدیک 
به ۱۸۰ هزار دام سبک و سنگین در این 

بخش افزود: نیازمند یک کار علمی دقیق 
و متناسب با شرایط فرهنگی این منطقه و 
با محوریت دامداری و کشاورزی هستیم و 
باید در راستای ارتقای سطح فرهنگی این 

منطقه تلاش کنیم.
وی با اشاره به مساله آب این بخش 
و  انجام  اولیه  هماهنگی های  گفت: 
و  میان مدت  کوتاه مدت،  برنامه ریزی 
بلندمدت طراحی شده و برنامه کوتاه مدت 
آرامش را بین مردم برقرار کرده، اما نیازمند 
اجرای برنامه های میان مدت و بلندمدت 

است تا مردم با اطمینان و با قاطعیت تمام 
در شغل خود مشغول باشند.

از  دیگری  بخش  در  قم،  فرماندار 
سخنان خود با اشاره به برگزاری انتخابات 
مجلس شورای اسلامی در دوم اسفندماه 
سال جاری خاطرنشان کرد: وظیفه داریم 
برابر مقررات انتخابات را برگزار و از هرگونه 

شبهه و شائبه جلوگیری کنیم.
و  افراد  همه  اینکه  بیان  با  وی 
دیدگاه های سیاسی محترم هستند و به 
شأن و شخصیت افراد احترام می گذاریم، 

افزود: حق نداریم؛ برای منافع یک جناح، 
منافع جناح دیگر را نادیده بگیریم و پا روی 
حق بگذاریم.حیدری ادامه داد: همیشه 
رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکیدشان بر 
وحدت، انسجام و یکدلی است و وظیفه 
داریم وحدت و انسجام را در جامعه تقویت 
کنیم.فرماندار قم، تلاش و خدمت به مردم 
را وظیفه مسئولان دانست و خاطرنشان 
کرد: ما نوکر مردم هستیم، از این رو باید 
خدمتگزار شایسته ای برای مردم بزرگوار 

ایران باشیم.

فرماندار قم: 

دامداری و کشاورزی در جعفرآباد قم در صدر اولویت هاست

نامحـرمانه
زمان کنکور به تعویق نمی افتد

وزیر علوم با تاکید بر اینکه داوطلبان منتظر تعویق زمان برگزاری کنکور ۹۸ نباشند، گفت: به 
منظور کمک به داوطلبان کنکور مناطق سیل زده کشور ظرفیتی اضافه بر ظرفیت تصویب شده 
در نظر گرفتیم تا اگر نمره حدنصاب دانشگاه های انتخابی را کسب کنند در آزمون پذیرش خواهند 
شد.دکتر منصور غلامی ضمن بیان این مطلب با تاکید بر اینکه داوطلبان منتظر تعویق زمان برگزاری 
کنکور ۹۸ نباشند، اظهار کرد: ما بار ها این موضوع را از طریق رسانه ها به خصوص صدا و سیما اعلام 
نمودیم که زمان برگزاری کنکور امسال به هیچ عنوان تغییر نخواهد کرد و این آزمون طبق زمانبندی 
اعلام شده برگزار می شود، حتی این موضوع در شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز مطرح و عنوان شد 
که تغییری در این زمینه نخواهیم داشت.وی در ادامه تصریح کرد: تعویق زمان برگزاری کنکور از 
نظر اجرایی امکانپذیر نیست ضمن اینکه تعداد کثیری از داوطلبان کنکور برنامه های زمانی خود را 
متناسب با زمان اعلام شده برگزاری کنکور بستند به همین جهت امکان تعویق زمان برگزاری این 

آزمون وجود ندارد.

هر حاجی ایرانی چقدر ارز می گیرد؟ 
رییس سازمان حج و زیارت از پرداخت ۲۰۰ دلار ارز همراه به هر زائر عازم به حج خبر داد.

علی رضا رشیدیان در همایش آموزشی توجیهی مدیران و عوامل حج استان های گلستان، مازندران، 
گیلان و سمنان درباره ارز همراه هر زائر توضیح داد: در حج امسال همانند سال قبل، ۲۰۰ دلار به 
عنوان ارز همراه زائر تعیین شده که با توجه به هماهنگی صورت گرفته با بانک عامل، قبل از سفر 
در اختیار زائران قرار خواهد گرفت.وی با بیان این که برنامه ریزی و هماهنگی های لازم برای برگزاری 
هرچه بهتر مراسم حج و تسهیل ارائه خدمات به زائران و حجاح ایرانی برای بهره گیری مطلوب از این 
سفر ارزشمند انجام شده است، گفت: با توجه به انجام پروازهای امسال توسط هواپیمایی کشورمان، 
به طور متوسط اقامت حجاج در عربستان ۳۵ روز خواهد بود. هرچند این زمان برای برخی کاروان ها 
بیش از این مدت خواهد بود و حجاج باید این زمان را فرصتی مغتنم دانسته و از ابعاد مختلف این 
حضور در جوار بیت الله الحرام بهره بیشتری ببرند. رئیس سازمان حج و زیارت یادآور شد: با توجه 
به برنامه پروازی که عربستان بر آن توافق و اعلام کرده است، نخستین پرواز حجاج ایرانی ۱۷ تیرماه 
از ایران به مقصد عربستان انجام می شود و پروازهای بازگشتی نیز از ۲۷ مرداد )۱۶ ذیحجه( آغاز 

می شود تا ۱۷ شهریور ماه برابر با ۸ محرم ادامه می یابد.

احمد خاتمی: افتخار می کنیم »آخوند حکومتی« هستیم 
امام جمعه موقت تهران با اشاره به ترفند ضد انقلاب برای دور کردن طلاب و روحانیون انقلابی از 
انقلاب با آوردن تعبیر »آخوند حکومتی« اظهار کرد: ما افتخار می کنیم سرباز نائب امام زمان )عج( 
و آخوند حکومتی هستیم چرا که تنها گذاشتن نائب امام زمان تنها گذاشتن امام زمان )عج( است. 
آیت الله سید احمد خاتمیبا اشاره به ترفند ضد انقلاب برای دور کردن طلاب و روحانیون انقلابی 
از انقلاب با  تعبیر آوردن به »آخوند حکومتی« اظهار کرد: ما افتخار می کنیم سرباز نائب امام زمان 
)عج( و آخوند حکومتی هستیم چرا که تنها گذاشتن نائب امام زمان تنها گذاشتن امام زمان )عج( 
است.عضو شورای عالی مجمع جهانی اهل بیت)ع( در پایان با اشاره به دیدار نخست وزیر ژاپن با رهبر 
معظم انقلاب و تحقیر آمریکا اظهار کرد: صلابت امام خامنه ای مدظله العالی در دیدار با نخست وزیر 

ژاپن اوج عزت تشیع بود ما افتخار می کنیم سرباز این آقا باشیم.

عفو و تخفیف مجازات ۵۸۲ نفر از محکومان تعزیرات 
مدیرکل نظارت بر اجرای احکام سازمان تعزیرات حکومتی از عفو و تخفیف مجازات ۵۸۲ نفر از 
محکومان سازمان تعزیرات حکومتی با موافقت رهبر معظم انقلاب به مناسبت عید فطر خبر داد. 
به گزارش سازمان تعزیرات حکومتی، علیرضا نورنژاد گفت: ۶۹۱ نفر از محکومان محاکم عمومی 
و انقلاب، سازمان قضائی نیروهای مسلح و سازمان تعزیرات حکومتی از سراسر کشور به مناسبت 
فرارسیدن عید سعید فطر مورد عنایت مقام معظم رهبری قرار گرفتند که از این تعداد، ۵۸۲ نفر از 
محکومان سازمان تعزیرات حکومتی مشمول عفو یا تخفیف مجازات شدند.نورنژاد افزود: با دستور 
جمال انصاری، رئیس سازمان تعزیرات حکومتی این حکم برای اعمال به ادارات کل اجرایی سراسر 

کشور ابلاغ شد.

هر ایرانی در ۹سال اخیر چقدر یارانه گرفت؟
یکصدمین مرحله از پرداخت یارانه نقدی مربوط به خرداد ماه به همراه افزایش حداقل مستمری 
خانوار های مددجویان تحت حمایت کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی کشور، یک 
شنبه ۲۶ خرداد ۹۸ ساعت ۲۴ به حساب سرپرستان خانوار واریز و قابل برداشت می شود.به گزارش 
مهر مبلغ یارانه نقدی در طول سال های گذشته تغییری نکرده و ماهانه به ازای هر نفر ۴۵۵ هزار 
ریال واریز می شود که در مجموع اکنون نزدیک به ۷۷ میلیون و ۳۸۷ هزار نفر در هر ماه یارانه 
دریافت می کنند.همچنین طی حدود ۹ سال گذشته هر مشمولی که بدون تغییر در صف دریافت 

یارانه نقدی بوده است تاکنون رقمی بالغ بر ۴ میلیون و ۵۵۰ هزار تومان یارانه دریافت کرده است.

تغییر ساعت کاری ادارات قم از اول تیرماه 
استاندار قم گفت: از اول تیر تا ۱۵ شهریور ساعت کاری ادارات استان یک ساعت زودتر آغاز 
می شود، ساعت کاری ادارات از شنبه تا چهارشنبه ۶،۳۰ صبح تا ۱۳،۳۰ و روز پنجشنبه از ۶،۳۰ تا 
۱۲،۳۰ می باشد.بهرام سرمست روز شنبه درجلسه شورای برنامه ریزی و توسعه درسالن امام جواد 
)ع( استانداری، این اقدام را در راستای مصرف بهینه انرژی در فصل گرما ذکر کرد.وی درادامه با اشاره 
به آئین نامه جدید شورای برنامه ریزی و توسعه استان مصوب هیأت وزیران عنوان کرد: تعدد و تکرر 
قانون گذاری در حوزه دولت و مجلس بسیار زیاد است. وظیفه مسئولان استان در این زمینه اجرای 

درست قوانین جدید و تشکیل جلسات کارگروه های چهارگانه تا پایان تیرماه است.

چند درصد کارکنان دولت »بانوان« هستند ؟
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با بیان این که مقرر شده بخشی از پست های مدیریتی 
در اختیار بانوان کشور قرار گیرد، گفت: طبق تاکید رئیس جمهور تا پایان دولت دوازدهم باید ۳۰ 
درصد از پست های مدیریتی در اختیار بانوان قرار گیرد.معصومه ابتکار با بیان این که ۴۱ درصد 
کارکنان دولت جمهوری اسلامی را در کشور جمعیت بانوان تشکیل می دهد، گفت: این افتخاری 
برای جمهوری اسلامی محسوب می شود که نشان می دهد از ظرفیت بانوان به خوبی در کشور 
استفاده می شود.وی ادامه داد: هیچ مشکلی در زمینه استفاده از توانمندی بانوان در پست های 

مدیریتی وجود ندارد، انتظار داریم به شایستگی فردی زنان در انتصابات توجه ویژه شود.

یادداشت های شهر سیل زده/ 31
محمد خامه یار

بالاخره با اصرار بچه ها پس از چند روز کار و تلاش به زیارت مقبره دو شهید گمنام که زینت بخش 
پل دختر است روی ارتفاعات شهر می رویم. رسول کولیوند که بچه شهر رومشکان است ما را به زیارت 
این مکان مقدس دعوت کرده است. رومشکان شهری است که در آن سوی رود قرار دارد و پل ارتباطی 
آن با پل دختر قطع شده است. آقا رسول هم که دانشجوی رشته حقوق یکی از دانشگاه های تهران است 
با هزار خواهش و تمنا وانت مزدایی را از  نهادی به امانت گرفته و برای امدادرسانی به پل دختر آمده و 

شبانه روز در قرارگاه خود را وقف خدمت کرده است...
بگذریم. پس از زیارت مزار دو شهید گمنام و آرزوی رسیدن به مقام والای آنان،  به تماشای دور نمای 
شهر می ایستم. در فراخ دشتی که کوه های اطراف آن را در احاطه خود قرار داده اند، چشم اندازهای  
را می بینیم. شهر در تکاپوی مردمانش خوب و نجیب و همراه با مهمانان جهادیش در جاری رودی 
خروشان  نفس می کَشد. آسمان شهر در پهنای افق خود در فضای زیبا و دوست داشتنی مقبره، دائم 
سلام و صلوات ما را به ارواح بلند شهدا  می طلبد.رسول می گوید در روز حادثه و شب بلند و مخوف آن 
مردم شهر به این مکان مقدس پناه آورده بودند و صحنه های دهشتناک ویرانی ها را از چهار سوی این 
جا تماشا می کردند. این جا صدای  یا اباالفضل که سرآمد عشق مردم است گوش زمانه را کر می کند. 
توسل مردم به  حضرت ارباب سابقه دیرینه دارد و سرمایه ای بزرگ برای آنان است. پل دختری ها نشانه 

های زیادی از این ارادت و ادب و احترام در زندگی خود دارند.
مردم از همین جا می دیدند چه طور  خانه ها، مغازه ها، مدارس و دیگر اماکن شهر در معرض ویرانی 

قرار می گیرد و حاصل زندگی چند ساله آنان از دست می رود. 

با  قم  برنامه وبودجه  سازمان  رییس 
اشاره به بررسی و تصویب توزیع اعتبارات 
هزینه ای و تملکی سال ۹۸ استان بیان 
فیزیکی  پیشرفت  که  پروژه هایی  کرد: 
بالای ۸۰ درصد داشته باشند در اولویت 

بهره برداری و اتمام قرار خواهد گرفت. 
محمود نوربخش عصر شنبه در دومین 
جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
در سالن امام جواد )ع( استانداری افزود: 
قم ازنظر توزیع اعتبارات هزینه ای از تمام 
استان های کشور یک گام جلوتر بوده و 
در  است.وی  انجام گرفته  لازم  اقدام های 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
آئین نامه جدید شورای برنامه ریزی و توسعه 
گفت: ۱۱  هیئت وزیران،  مصوب  استان 
کارگروه سابق شورای برنامه ریزی استان 
در ۴ کارگروه تخصصی تجمیع شده است.

ادغام  از  مهم  اهداف  بیان  با  وی 
کارگروه های یازده گانه اضافه کرد: هدف 
اصلی از ادغام کارگروه های سابق، بهبود 
روند توسعه استان است.نوربخش عنوان 
آسانسورها  استانداردسازی  وظایف  کرد: 
و دیگر محصولات تولیدی نیز بعد از این 
در قالب کارگروه فناوری و نوآوری دنبال 

و  بررسی  خصوص  در  شد.وی  خواهد 
تصویب توزیع اعتبارات هزینه ای و تملکی 
سال ۹۸ گفت: امسال صرفاً پروژه ای قابلیت 
اجرا دارد که در قالب ماده ۲۳ انتخاب و 
به صورت  آن  اعتباری  و  هزینه ای  ابعاد 
کامل سنجیده شده باشد.معاون هماهنگی 
برنامه وبودجه سازمان برنامه وبودجه استان 
قم در ادامه بیان بررسی و تصویب توزیع 
اعتبارات هزینه ای و تملکی سال ۹۸ گفت: 
۵ تا ۸ درصد از سرجمع اعتبارات تملک 
دارایی و هزینه ای استان باید در طرح های 

روستایی صرف شود. بهسازی  و  هادی 
نعمت الله امانی با اشاره به برنامه استان برای 
توسعه ورزش اضافه کرد: ۲۷ صدم درصد 
از کل ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده باید 
برای توسعه ورزش در استان هزینه شود.

امانی ادامه داد: همچنین شورای برنامه ریزی 
از  درصد  تا سقف ۱۰  استان  توسعه  و 
اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای ن 
را می تواند برای طرح های جدید استانی 
اختصاص دهد.وی خاطرنشان کرد: خرید 
هرگونه خودروی سواری خارجی ممنوع 

بوده و خرید خودروهای سواری نیز صرفاً 
خودروهای  خروج  میزان  به  و  معادل 
موجود ممکن است.وی ادامه داد: احداث 
و خرید ساختمان های جدید اداری نیز 
ممنوع است، همچنین در توزیع اعتبارات 
هزینه ای سال ۹۸ نیز هزینه ایاب و ذهاب 
تا ۱۰ درصد امکان افزایش دارد.امانی گفت: 
اولویت اعتبارات هزینه ای و تملک دارایی 
در سال ۹۸ با طرح های نیمه تمامی بوده که 
امکان اتمام و بهره برداری آن ها تا پایان سال 
فراهم است، همچنین آغاز هر پروژه جدید 

نیز صرفاً با مجوز ماده ۲۳ ممکن است.
معاون هماهنگی برنامه وبودجه سازمان 
هر  داد:  ادامه  قم  استان  برنامه وبودجه 
پروژه می تواند تا سقف ۳۰ درصد برآورده 
ابلاغی  اعتبار  از سرجمع  سرمایه گذاری 
و  بودجه  قانون  تبصره ۱۹  برای  استان 
چهارچوب مذکور به صورت تبصره یارانه 
به خود اختصاص دهد.امانی خاطرنشان 
کرد: امسال ۲۶۵ میلیارد تومان اعتبارات 
تملک و دارایی های سرمایه ای در سال ۹۸ 
به استان قم اختصاص پیداکرده که نسبت 
به سال گذشته ۶ درصد افزایش پیداکرده 

است.

رییس سازمان برنامه وبودجه قم:

طرح های بالای ۸۰ درصد پیشرفت تکمیل می شوند

سرنوشت نامه ترامپ!کاریکاتور

محمدعلى رجبى

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

قوس های بلوار آیت الله بروجردی 
غیر استاندارد نیست

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: قوس های بلوار آیت الله 
بروجردی غیر استاندارد نیست.

عباس ذاکریان اظهار داشت: بر اساس قوانین هر مسیر و جاده ای را که 
بخواهند طراحی کنند واژه ای به نام سرعت طرح دارد که بر اساس آن جاده 
را طراحی می کنند.وی ادامه داد: اگر شهروندان خارج از سرعت در این مسیر 
و محور رانندگی کنند قطعا امکان دارد با مخاطراتی مواجه شوند.ذاکریان 
تصریح کرد: سرعت در بلوار آیت الله بروجردی ۹۰ کیلومتر است و در کف 
مسیر هم به صورت درشت و با رنگ آمیزی مشخص شده است علاوه بر 
این تابلوهای زیادی در مسیر نصب شده است و بنابراین اگر خودرویی با 
سرعت بالایی ۹۰ کیلومتر در مسیر تردد کند احتمال دارد برای خودش یا 
دیگران مشکلاتی را به وجود بیاورد.وی افزود: این مسیر تقریبا کوهستانی 
است و دارای شیب و قوس است به همین علت احتمال ایجاد مخاطرات 
برای خودروهایی که با سرعت بالا حرکت می کنند، وجود دارد.معاون حمل  
و نقل و ترافیک شهرداری قم ابراز داشت: قوس ها غیر استاندارد نیست و 
مشاور طرح بر اساس ضوابط و آیین نامه کار را انجام داده است.وی ادامه داد: 
تمامی تصادفات منجر به واژگونی به علت تخطی از سرعت مطمئنه بوده 
است و خود پلیس هم این را تایید می کند.ذاکریان تصریح کرد: تنها راه 
جلوگیری از تصادفات کنترل سرعت است تا شاهد کاهش حوادث ناگوار 

در این مسیر باشیم

شهردار منطقه ۶ قم خبرداد

پاکسازی ورودی جعفریه از دستفروشان
شهردار منطقه ۶ قم از اجرای عملیات رفع سد معبر و جمع آوری 
دستفروشان بلوار حضرت معصومه )س( خبر داد. علی حاتمی فرد اظهار 
کرد: طرح ضربتی جمع آوری سد معبر و دست فروشان و برچیدن 
دکه های غیرمجاز ورودی بلوار حضرت معصومه )س( از سمت جاده 
جعفریه اجرا شد.شهردار منطقه ۶ قم با بیان اینکه این طرح  با حضور 
عوامل تخلفات شهری، مامورین نیروی انتظامی و اکیپ اجراییات شهرداری 
در محدوده ورودی شهر قم از سمت جعفریه انجام شد، اظهار کرد: در 
راستای اجرای این طرح دست فروشان و دکه های غیرمجاز جمع آوری 
شده و همچنین با برخی مغازه داران که با پیشروی غیرقانونی خود باعث 
ایجاد سد معبر شده بودند، برخورد شد.حاتمی فرد از اجرای همزمان این 
طرح با انجام پروژه بهسازی و ساماندهی بلوار حضرت معصومه )س( که 
عملیات زیرسازی و اصلاح جداول و آسفالت این محدوده در حال اجرا است 
خبر داد و گفت: بر  اساس سیاست های شهرداری مبنی بر ساماندهی و 
زیباسازی ورودی محور جعفریه، این طرح پس از جلسات متعدد شهرداری 
منطقه و معاونت خدمات شهری و ستاد تخلفات شهرداری قم و در راستای 
ساماندهی ورودی های شهر قم با اخذ مجوزهای قانونی و قضایی به اجرا 
درآمد.طبق تبصره یک بند دو ماده ۵۵ قانون شهرداری ها سد معابر عمومی 
و اشغال پیاده روها، میدان ها، پارک ها و باغ های عمومی برای کسب و یا 
سکنی و یا هر عنوان دیگری ممنوع بوده و شهرداری مکلف است از آن 
جلوگیری کرده و در رفع موانع موجود و آزاد نمودن معابر و اماکن مذکور به 

وسیله مأمورین خود اقدام کند.

مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم  تاکید کرد

توسعه بوستان های بانوان 
در مناطق مختلف شهرقم

توسعه  بر  قم  وفضای سبز شهرداری  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
بوستان های بانوان در مناطق مختلف شهر تاکید کرد.پیام جوادیان در 
جلسه مشترک با مدیران سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم، با بیان 
اینکه فضاهای بوستانی و پارک ها می تواند در حوزه های مختلف کارکرد 
داشته باشد اظهار کرد: نباید به دنبال این باشیم که از پارک های شهر صرفا 
برای مصارف تفریحی و گردشگری استفاده کنیم.وی با اشاره به وضعیت 
بوستان های بانوان شهر قم تصریح کرد: در قم تنها یک بوستان بانوان با عنوان 
نرگس داشتیم که به مرور باغ ارغوان را نیز به آن اضافه کردیم و در حال 
حاضر به دنبال تملکات و طراحی بوستان جدید بانوانی در نزدیکی مجتمع 
امام خمینی در منطقه گلزار هستیم.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم با اشاره به مشکلات باغ های بانوان در شهر تصریح کرد: 
یکی از مسائلی که در این بخش وجود دارد بحث مشرفیت ساختمان های 
اطراف به بوستان ها است که در این زمینه به دنبال راهکارهای لازم هستیم.

وی با تاکید بر اینکه در مناطق مختلف شهر به دنبال تملک و اختصاص 
بوستان ها به بانوان هستیم افزود: در منطقه ۵ فضایی اختصاص گرفته و در 
حال آماده سازی است؛ در منطقه ۶ هم بوستان اردیبهشت برای این کار 
اختصاص یافته است.در منطقه هشت نیز بوستان پروانه در حال آماده سازی 
است تا برای بانوان اختصاص یابد.وی گفت: تا پایان سال به جز منطقه یک 
و پنج در بقیه مناطق بوستان بانوان خواهیم داشت و ما تاکید داریم که 

مدیریت فرهنگی این بوستان ها را باید سازمان فرهنگی در دست بگیرد.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهرقم   خبرداد

ساماندهی و تبدیل بازار کهنه
 به بازارچه صنایع دستی قم

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهرقم  
گفت: در راستای تقویت صنعت گردشگری قم و نیز رونق کسب و کار 
تصمیم به تبدیل بازار کهنه به بازارچه صنایع دستی قم گرفته شد. سید 
مجتبی سبحانی نیا با بیان اینکه در راستای تقویت صنعت گردشگری 
قم و نیز رونق کسب و کار تصمیم به تبدیل بازار کهنه به بازارچه صنایع 
دستی قم شد گفت: با توجه به مراجعات اهالی و کسبه بازار کهنه مبنی بر 
مشکلات بوجود آمده و برگزاری جلسات متعدد با اداره کل میراث فرهنگی 
و گردشگری ، شورا تصمیم به ساماندهی هرچه سریعتر بازار گرفت .رئیس 
کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر اظهار داشت: 
در بودجه سال ۹۸ شهرداری ردیفی برای کفسازی بازار کهنه توسط 
سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر پیش بینی شده که مقرر 
شد این سازمان پس از جذب اعتبارات لازم اقدام به کفسازی این بازار طبق 
طرح و معماری هماهنگ با بافت تاریخی اقدام نماید و اداره کل میراث 
فرهنگی و گردشگری نیز جهت جداره سازی و مرمت سقف بازار اقدام 
نماید.ایشان در ادامه گفت:امید است تبدیل این بازارچه متروکه به یک 
بازارچه صنایع دستی و فروش سوغات و محصولات سنتی در قم منجر به 

افزایش جذب گردشگر و توسعه صنعت گردشگری استان گردد.

شهردار منطقه ۲ قم مطرح کرد

تمهیدات لازم جهت آگاهی شهروندان
 از ضوابط ساخت و سازهای شهری

شهردار منطقه ۲ قم گفت: آگاهی از حقوق شهروندی و قوانین شهری 
همراه با پشتوانه اجرایی مناسب، زمینه ساز کاهش مسائل و مشکلات 
شهری از جمله ساخت و ساز های غیر اصولی خواهد شد. رضا رحیمی 
شهردار منطقه ۲ افزود: در این مدت تلاش نمودیم با تهیه بنر در سطح 
منطقه و اداره شهرسازی، شهروندان را با حقوق شهروندی در ساخت وسازها 
آشنا سازیم.وی گفت: آگاه سازی شهروندان از حقوق شهروندی در صورت 
گسترش با یک برنامه اصولی و نظارت و مشارکت بیشتر شهروندان، قابل 
حصول است.رحیمی با اشاره به اینکه مقررات ساخت و ساز شهری یکی 
از ضوابطی است که توسط معاونت شهرسازی شهرداری قم مطابق با طرح 
تفصیلی تدوین و برای اجرای ساخت و سازهای شهری به مناطق ابلاغ می 
شود گفت: مهمترین دستگاه نظارتی بر اجرای حقوق شهروندی و قوانین 
ساخت و ساز می تواند خود مردم باشند و زمانی این مهم تحقق می یابد 
که آگاهی شهروندان به حقوق و تکالیفشان افزایش یابد. به همین جهت 
شهرداری منطقه ۲ در دو سال گذشته با اطلاع رسانی به صور مختلف از 
جمله افزایش بازدید های میدانی، آموزش شهروندان، نصب بنر در سطح 
منطقه در خصوص قوانین و مقررات ساخت و ساز اقدامات خوبی را انجام 

داده که افزایش و بهبود کیفیت ساخت از تنایج آن بوده است.

اخبــار

مدیرکل امور اقتصاد و دارایی قم گفت: درآمد این 
استان سال گذشته ۶۸۴ میلیارد تومان بود که امسال 
با رشد ۳۴ درصدی پیش بینی افزایش تا ۹۲۰ میلیارد 

تومان به استان ابلاغ شده است. 
عادل علی پور عصر شنبه درجلسه شورای برنامه ریزی 
افزود:  استانداری  )ع(  جواد  امام  سالن  در  توسعه  و 
درآمدهای استان در سال های گذشته با توجه رویه ثابتی 
که وجود داشت نظام مند شد اما درآمدهای استان در 

سال ۹۸ با جهش ویژه ای روبه رو شده است.
وی با تاکید بر ضرورت جذب و تأمین کامل درآمدهای 
استان در سال جاری اظهار کرد: دستگاه های استانی 
در کدهای تعریف شده باید درآمدها و پیش بینی های 

انجام شده را به صورت کامل جذب کنند.
اضافه کار در دستگاه هایی که  نرخ  پور گفت:  علی 
زمینه  در  به درستی  باید  دارند  فوق العاده ای  وضعیت 
اعتبارات هزینه های اندیشیده شود تا مشکلی در مرحله 

دارایی  و  اقتصاد  امور  نشود.مدیرکل  ایجاد  پرداخت ها 
استان قم عنوان کرد: در بخش اعتبارات تملکی استان 
با محدودیت روبه رو بوده و احتمال می رود کل نقدینگی 

استان در سال جاری به ۲۰ میلیارد تومان نرسد.
وی ادامه داد: ۲۱۲ میلیارد تومان سال گذشته از اوراق 
تسویه منتشر شد که ۹۲ درصد از آن را شهرداری جذب 
و دستگاه های استانی فقط ۱۷ میلیارد تومان از اوراق 

تسویه استفاده کردند.

معاون سیاسی و امنیتی استاندار قم، با اشاره به برگزاری 
اسفند سال  اسلامی در دوم  انتخابات مجلس شورای 
جاری و فعال شدن ستاد انتخابات استان گفت: امانتداری 
و صداقت از اهداف ما است و بر اساس قانون رأی مردم 

صیانت می شود. 
سید محمدرضا هاشمی روز شنبه در آئین معارفه 
بخشدار جدید بخش جعفرآباد شهرستان قم اظهار کرد: ان 
شاءالله مردم مشارکت حداکثری در این انتخابات خواهند 
داشت، چراکه این امر موجب یاس و نومیدی دشمنان 

انقلاب می شود.
وی با اشاره به ویژگی های قم خاطرنشان کرد: قم عش 
آل محمد )ص(، خاستگاه انقلاب اسلامی و مرجعیت است 
و عزت و اقتدار مسئولان به نوکری و خدمتگزاری مردم 

می باشد.
وی با بیان اینکه باید صادقانه با مردم سخن بگوییم 
و برای آنها کار کنیم، خاطرنشان کرد: باید مسئولان در 

کنار مردم باشند و قشرهای مختلف جامعه را درک کنند و 
احترام و حرمت مردم حفظ شود.

هاشمی گفت: بخش جعفرآباد در بسیاری از مسائل 
پیشگام بوده است و کمترین آسیب های اجتماعی را در این 
بخش داشته ایم؛ رفاه، همدلی و صمیمیت در این بخش با 

محوریت امام جمعه قابل تقدیر است.
معاون سیاسی و امنیتی استاندار قم در بخش دیگر 
سخنان خود، با اشاره به عمر ۴۰ ساله انقلاب اسلامی 
تصریح کرد: امروز جمهوری اسلامی ایران در معادلات 

سیاسی و اقتصادی جهان تأثیرگذار است.
وی با اشاره به نقش انقلاب اسلامی در دنیا اظهار کرد: 
امروزه شاهد هستیم که روز جهانی قدس در کشورهای 
مختلف جهان برگزار می شود و مردم آزادی خواه کشورهای 

گوناگون دنیا از مردم فلسطین حمایت می کنند.
وی به قدرشناسی و ولایتمداری مردم ایران اشاره و 
اظهار کرد: بالاترین سرمایه نظام جمهوری اسلامی ایران 

اعتماد مردم است و دشمن به دنبال این می باشد که اعتماد 
مردم را کم رنگ و بین مردم و مسئولان فاصله ایجاد کند.

هاشمی با بیان اینکه مدیون شهیدان و مردم هستیم، 
تاکید کرد: اگر اتحاد، وحدت و انسجام داشته باشیم در 
مقابل دشمنان پیروز خواهیم شد و الان، زمان اختلاف و 
دامن زدن به ناامیدی مردم نیست و باید امید را در مردم 

زنده کنیم.
معاون سیاسی و امنیتی استاندار قم، با اشاره به وجود 
ناامنی در کشورهای همسایه ایران خاطرنشان کرد: امروز با 
افتخار اعلام می کنیم که جمهوری اسلامی ایران امن ترین 

کشور جهان است.
در این آئین سید جمال موسوی به عنوان بخشدار جدید 
بخش جعفرآباد شهرستان قم معرفی شد و از خدمات 
ابراهیم حسن زاده بخشدار پیشین این بخش که حدود 
پنج سال در این سمت قرار داشت، تقدیر و سپاسگزاری 

به عمل آمد.

مدیرکل امور اقتصاد و دارایی قم:

درآمدهای استان قم 3۴ درصد رشد خواهد شد

معاون سیاسی و امنیتی استاندار قم: 

رای مردم در انتخابات صیانت می شود

دریـچه

اطلاعـیه
دفتر روزنامه ایمان به آدرس قم

 بلوار شهید صدوقی  کوچه 21ممیز یک 
پلاک 47 منتقل شد.
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